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آنگویــا )Anguilla( جزیره ای اســت در شــرق 
دریای کارائیــب. یکــی از مســتعمرات قدیمی 
بریتانیا که چند دهه ای اســت با پرچم و قانون 
اساســی و 30، 40 هــزار نفــر جمعیــت بــرای 

خودش یک کشور شده است.
 حالا همین کشــور کوچــک جزیــره ای امیدوار 
شــده که 10 درصد GDP فعلــی اش را بتواند از 
هوش مصنوعی دربیاورد! آن  هم خیلی ســاده 
و بدون ژانگولرهایــی که جاهایــی مانند دوبی، 
ســیلیکون ولی و... می زنند تا مثــاً هاب هوش 
مصنوعــی شــوند و میلیاردمیلیــارد دلار پــول 

.AI را سرازیر کنند به بازار روبه رشد و جذاب
واقعیت این است که کل GDP آنگویا حدود 
300 میلیــون دلار اســت  و 10 
درصــد آن می  شــود 30 میلیــون 
دلار. امــا بــرای درآوردن همیــن 
30 میلیــون دلار در حــوزه هــوش 
کار  آنگویــا  هــم  مصنوعــی 
خاصی نمی خواهد بکند. دامنه 

اینترنتی این کشور ai. است.
 حــالا هــم شــرکت ها و آدم هــای 
مختلفی برای خرید دامنه هایی 
که بــه ai. ختــم می شــوند، صف 
کشــیده اند و ایــن بــازاری شــده 
بــرای آنگویــا کــه امیــدوار اســت بتوانــد 30 
میلیــون دلاری از ایــن طریــق درآمــد داشــته 
باشــد. در واقع آنگویا؛ این کف دست جزیره 
دورافتاده تا همین دیروز مســتعمره هم سهم 
خــودش را دارد پیش پیــش از بــازار روبه رشــد 
هوش مصنوعی برمی دارد و ما فعاً در بند این 
هستیم که چرا بازار وی پی ان در کشور این قدر 
رونق دارد! چرا ســهم مان از اقتصــاد دیجیتال 
دنیــا روزبــه روز آب مــی رود و چرا حداقــل روی 
کاغذ شانس مان برای پول درآوردن از بازارهای 

جذابــی چون هــوش مصنوعی بســیار بســیار 
کم است.

درســت در روزهایــی که مــا در حال مهندســی 
معکــوس تســا و خــط و نشــان کشــیدن برای 
»ســکوهای قیمت ســاز دیجیتالــی فعــال در 
بــازار خــودرو و مســکن« هســتیم و فکــر 
می کنیم منشاء همه گرفتاری های اجتماعی-
اقتصادی-فرهنگی فعلی کشور همین اقتصاد 
دیجیتــال و مظاهــر آن یعنــی اســتارتاپ ها 
هســتند و هیچ برنامه ای بــرای ثروت اندوزی از 
ظرفیت های فناوری های روبه رشــدش نداریم؛ 
جایی مانند دوبی و هند کرور کرور برنامه نویس 
جذب یا تربیت می کنند تا آینــده را از آن خود 
کنند، یا جایی مانند دولــت فخیمه آنگویا به 
همین راحتــی 10 درصــد از GDP خــودش را با 
هوش مصنوعی درمــی آورد تا یک روزنامه نگار 
در گوشــه ای از این خاک پاک آریایی حرصش 
دربیاید که آخر چرا ما حتی از دامنه اینترنتی 

هم شانس نیاوردیم!
هــوش مصنوعی بیشــتر از اینکه یــک فناوری 
باشــد یک ابــزار و یک بــازار روبه رشــد اســت. 
ابزاری که در صنعت های مختلف وارد خواهد 
شــد و دگرگونــی ایجاد و ثــروت تولیــد می کند. 
اینکــه هــر بــازار چــه اســتفاده ای از آن خواهد 
کرد پرسشــی اســت که بــا ورود کســب وکارها 
و ایده هــا و آدم هــا و مهم تــر از آن ســرمایه ها، 
نهایتــا تکلیفشــان روشــن خواهــد شــد امــا 
اینکه چــه راهبرد کلی ای داشــته باشــیم که از 
ثروتــی کــه تولیــد می شــود ســهمی ببریم یک 
نگاه بالادســتی اســت. باید بپذیریم که هوش 
مصنوعــی از حالت انتزاع ســال های پیشــش 
خارج شــده و دیگر این غول واقعی به شیشــه 
برنمی گردد. آن وقت است که می توانیم درباره 

راهبردها واقعی تر تصمیم بگیریم.

INTROسرآغاز

چطور هوش مصنوعی اقتصاد یک کشور را 10 درصد رشد داد!

دربارهآنگویلایحرصدرآر

بنا بر ابلاغ هیئت مقررات زدایی 

مجوزفعالیتپلتفرمها
درحوزهپخشداروتصویبشد

بعد از مدت هــا، انتظار پلتفرم هــای حوزه ســامت به پایان 
رســید و مجــوز فعالیــت ایــن پلتفرم هــا در حــوزه پخــش 
دارو تصویــب شــد. در هفتاد وهفتمیــن نشســت هیئــت 
مقررات زدایی و بهبود محیط کسب وکارها به پلتفرم هایی 
که در حوزه عرضه و پخش دارو فعالیت دارند، اجازه فعالیت 
رسمی داده شده است. طبق این مصوبه، پلتفرم های حوزه 
سامت برای دریافت دارو از داروخانه های معتبر و رساندن 
آن بــه دســت مصرف کننــده نهایــی، دیگــر نیــازی بــه اخذ 
مجوز جدید ندارند. پیش از این مصوبه، مجوز پلتفرم های 
حوزه ســامت و دارو در جلســه ای بــا حضور مرکز توســعه 
تجارت الکترونیکی و پلتفرم های حوزه سامت و همچنین 

نمایندگانی از سازمان غذا و دارو بررسی شده بود.
در جلسه اخیر، در خصوص عرضه دارو توسط پلتفرم های 
حــوزه ســامت نتیجــه این گونــه تعریــف شــد: »فــروش 
غیرمستقیم کالاهای سامت محور )دارو و مکمل( از طریق 
ســکوهای واســط صرفاً توســط داروخانه هــای دارای مجوز 
معتبر و تحت نظارت ســازمان غذا و دارو امکان پذیر است 
که بــا پیاده ســازی وب ســرویس ســامانه امتا توســط ســکو 
به طور سیستمی کنترل خواهد شــد.« چندی بعد، وزارت 
بهداشــت که در خصوص مواردی چــون عرضــه دارو،  درج 
آگهی و... از پلتفرم های سامت شکایت کرده بود، شکایت 
خــود را پــس گرفت. بنــا بر اعــام امیر ســیاح، رئیــس مرکز 
بهبود محیط کســب وکار وزارت امور اقتصادی  و دارایی، بر 
اساس توافق به عمل آمده، ســازمان غذا و دارو تا زمان اباغ 
دستورالعمل های مربوط، شکایات خود از سکوهای فروش 

دارو را پیگیری نخواهد کرد.
امیر سیاح طی سخنانی در حاشیه هفتادوهفتمین جلسه 
هیئت مقررات زدایی و بهبود فضای کســب و کار در تشریح 

مصوبات این جلســه اظهار داشت: »پلتفرم ها و سکوهای 
توزیع دارو از هیئت مقررات زدایی خواســته بودند شــرایط 
کارشان قانونمند شود و سازمان غذا و دارو به جای شکایت، 
وارد فاز تنظیم گــری و تعیین حدوحدود بــرای فعالیت آنها 

شود.«

 تدوین دستورالعمل نظارتی توسط سازمان 
غذا و دارو

اکنــون به نظر می رســد خبر خوشــی کــه پلتفرم هــای حوزه 
سامت مدت ها در انتظار شنیدنش بودند، رسیده و طبق 
این مصوبه، بدون دریافت مجوز جدید می توانند به فعالیت 

خود در حوزه عرضه دارو ادامه دهند.
بخشی از متن نشست هیئت مقررات زدایی و بهبود محیط 

کسب وکارها در حوزه سامت و دارو بدین شرح است:
1. کلیــه ســکوهای )پلتفرم هــای( دارای مجــوز از اتحادیــه 
کســب وکارهای مجــازی یــا ســایر مراجــع صــدور مجــوز 
کســب وکارهای اینترنتی می توانند در حوزه عرضــه دارو از 
»داروخانه های دارای مجوز معتبر و تحت نظارت ســازمان 
غذا و دارو« به »مصرف کننده  نهایی« فعالیت کنند و نیازی 

به اخذ مجوز جدید ندارند.
2. ســازمان غــذا و دارو مکلف اســت دســتورالعمل نظارت 
بر فرایند فعالیت و همکاری داروخانه ها بــا پلتفرم ها )برای 
رسیدن دارو از داروخانه به مصرف کننده نهایی( را طی چهار 

ماه تدوین و اباغ کند.
3. وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی مکلف است 
مجوز فروش آناین دارو توسط شرکت های توزیع کننده به 
داروخانه ها و نیز دستورالعمل به کارگیری خدمات سکوها 

توسط شرکت های توزیع کننده را طی چهار ماه اباغ کند.

ثبت نام نامزدهای انتخابات هیئت مدیره دور هفتم نصر تهران آغاز شد 

۲۴شهریورآخرینفرصتمتقاضیان
بنابر اعــام ســازمان نظام صنفــی  رایانــه ای اســتان تهران، 
ثبت نام نامزدهــای انتخابــات هیئت مدیــره از امــروز مورخ 
14 شــهریور آغاز شده اســت. متقاضیان تا 24 شهریورماه 
فرصت دارنــد کاندیداتــوری خــود را اعام کنند. بــه گزارش 
روابط عمومی ســازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، 
نصر کشــور اعــام کــرده کــه ثبت نــام نامزدهــای انتخابات 
هیئت مدیره نصر استان ها از امروز 14 شهریور آغاز شده و 

تا 24 شهریور ادامه دارد. فرایند و بازه زمانی ثبت نام به طور 
یکسان در سراسر کشور تعیین شده و از طریق پرتال سازمان 
انجام خواهد شد. طبق اعام نصر تهران، اطاعیه های بعدی 
انتخابات در روزهای آتی منتشر می شود. متقاضیان برای 
اعام کاندیداتوری در انتخابات هفتمین دور هیئت مدیره 
ســازمان نظام صنفــی رایانــه ای اســتان تهــران می توانند با 

مراجعه به پرتال سازمان ثبت نام خود را انجام دهند.
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سردبیر: رضا جمیلی
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تخفیف اسنپ برای خیریه ها
اسنپ برای مؤسســات خیریه و 
مردم نهاد 20 درصد تخفیف ویژه در نظر 
گرفته کــه ایــن تخفیف  بــه مناســبت روز 
جهانی خیریه تا انتهای سال 1402 تمدید 

شده است.

 کاشت ۷2 هزار درخت
 پویش کاشــت ۷2 هزار درخت با 
عنوان »سپهر سبز« همزمان با آغاز هفتاد 
و دومین سال فعالیت بانک صادرات ایران 

در جنگل های بلوط زاگرس آغاز شد.

امید پی با کمترین خطا
بر اساس آخرین گزارش شاپرک 
در مــرداد 1402، شــرکت فراپــردازان آروند 
امیــد، کمتریــن خطــا در نســبت تعــداد 
خطــای پذیرندگــی بــه مجمــوع تعــداد 

تراکنش ها را ثبت کرده است.

پیوستن پلتفرم ها 
به سامانه املاک

مدیــرکل اصنــاف وزارت صمــت اعــام 
کرده که پلتفرم هــای درج آگهی اماک 
باید تا 22 شــهریور به ســامانه اماک و 

اسکان بپیوندند.

حصیــن شــرکت فناوری محــوری اســت که ســال 13۸3 
تأسیس شده و تاکنون اپلیکیشن های موبایلی متعددی 
در حوزه هــای متفــاوت راه انــدازی کرده اســت. مایکت؛ 
اســتور اپلیکیشــن های اندرویــدی و پلتفــرم طاقچــه 
نمونه هــای موفقی از این مجموعه هســتند کــه امروز از 
بازیگران اصلی حوزه های خود به حســاب می آیند. این 
تجربــه می تواند نشــانگر ظرفیــت زیرســاختی حصین 
در حوزه هــای گوناگــون باشــد. فرشــید شــهرکی، مدیــر 
کسب وکار نئوبانک حصین با بیان این موضوع از ورود 
حصین به حوزه لندتــک در آینده ای نزدیــک خبر داده 

است. 
طبــق گفته هــای او، شــرایط تورمــی اقتصــاد کشــور و 
افزایــش تمایــل مــردم بــه خریــد اعتبــاری باعث شــده 
حصین تصمیم به ورود به این عرصه بگیرد و به  واسطه 
تردپارتی هــا اپلیکیشــنی مختــص ارائــه تســهیات 

راه اندازی کند.
آن طــور کــه شــهرکی می گویــد: »پذیرنــده،  متقاضــی و 
تأمین کننــده ســه ضلــع مثلثــی هســتند کــه به صورت 
یکپارچــه به  واســطه اپلیکیشــن ها و پلتفرم هــا کنار هم 
تجمیــع می شــوند. هــر یــک از ایــن بخش هــا الزامات و 

ضرورت های خاصی دارند. 
تأمین کننده مالی خواستار نرخ بهره مناسب و جلوگیری 
از نکول اســت و کاربر به دنبال ســهولت. او تمایل ندارد 
برای دریافت اعتبار با بوروکراســی افتتاح حساب، ارائه 
تضامیــن و... روبه رو شــود. پذیرنــدگان هــم خواهان به 

جریان افتادن جریان درآمدی بدون دیرکرد به ســاختار 
خود هستند.«

او بــا بیــان اینکــه پلتفرم هــای لندتکــی ایــن شــرایط را 
بــرای ایــن ســه ضلــع مثلــث فراهــم کرده انــد، توضیــح 
داد: »لندتک هــا بــرای ارائــه خدمــات کامــل و جامع به 
ســرویس های تکمیل کننده از جمله شاهکار، سرویس 
ثبت  احوال، امضای الکترونیکی، احراز هویت ویدئویی، 

سرویس استعام شــبا و  سفته الکترونیکی 
نیاز دارند.«

 معیارهای اعتماد به کاربر
شــهرکی ادامــه داد: »اعتبارســنجی یکــی 
از اصلی تریــن و ضروری تریــن فرایندهایــی 
اســت که اطاعات هویتــی افــراد و ادعاهای 
او را بررســی و صحت ســنجی می کنــد. ایــن 
خود بــه ســرویس هایی بــرای بررســی تعداد 
چک های برگشتی افراد، رفتارهای اجتماعی 

و شــخصی نیاز دارد؛ اینکه یــک فرد چــه زمانی قبوض 
خود را پرداخــت می کند، نســبت به عــوارض بزرگراه ها 
چگونه اســت، چه کالاهایی را از فروشــگاه ها خریداری 
کــرده، کالاهایی کــه خریــداری می کنــد و… پارامترهایی 
هســتند که به  واســطه آن می توان رفتار افراد را بررســی 

کرد. 
در فراینــد اعتبارســنجی تمــام انتخاب های هر فــرد نیز 

مهم است و بر رتبه اعتباری اش تأثیر می گذارد.

 ورود حصین به حوزه اعتباردهی
طبق گفته های شــهرکی، حصین ســال ها پیش از به راه 
 افتادن جریان تعدد لندتک ها، در ســایتی تحت عنوان 
گوشی شــاپ به مــردم وام ارائه می کرده اســت: »پلتفرم 
خریدوفــروش آنایــن گوشی شــاپ نقطــه شــروع ارائــه 
تســهیات توســط حصین بوده که به صورت دســتی به 
مردم برای خرید این دیوایس ها وام و اعتبار ارائه می داد. 
ایــن تجــارب نشــان می دهــد کــه حصیــن از 
نحــوه تعامل با مشــتری عمومی آگاه اســت 
و در بخــش اپلیکیشــن موبایلــی ظرفیــت 

افزایش ضریب نفوذ میان مردم را دارد.«
او می گویــد بــا توجــه  بــه ایــن ســوابق موفق، 
تصمیم گرفتیم اپلیکیشن اعتباری مختص 

خودمان را طراحی کنیم. 
ایــن اپلیکیشــن بــه زودی رونمایــی می شــود 
و گســتره خدمات مالــی و مدیریــت ثروت را 
دربر می گیــرد. در این حوزه از ســرویس های 
شــرکت های واســط ماننــد فرابــوم اســتفاده می شــود. 
آن طور که مدیر کســب وکار نئوبانک حصین گفته، قرار 
است در این طرح تضامین، شکلی نوآورانه تر از سفته و 

چک داشته باشند. 
حصین به عنــوان بازیگر این حــوزه می خواهد بــا اتخاذ 
رویکردهــای جدیــد، ماننــد پذیــرش طــا و دارایی هــای 
الکترونیک به عنوان تضمین، در بهبــود فضا تأثیرگذار 

باشد و نرخ نکول را هم مدیریت کند.

خدمات 
اعتبارسنجی 

و پذیرش 
تضامین 
نوآورانه

مدیر کسب وکار نئوبانک حصین از ورود 
این شرکت به حوزه لندتک می گوید

بزرگ ترین بانک روسیه خبر داد:

امکانانتقالوجهبهایرانباکارمزدیکدرصد
اسبربانک؛ بزرگ ترین بانک روسیه امروز در اطاعیه ای 
خبــر داد کــه خدمــات جدیــدی را راه انــدازی کــرده که به 
مشــتریان و کســب و کارها بــا اســتفاده از حســاب های 
»اســبر« امکان انتقال وجه به بانک پاسارگاد ایرانیان با 

کارمزد یک درصد را می دهد.
در اطاعیــه 1۶ شــهریور اســبربانک آمده که مشــتریان 
حقیقــی و حقوقــی ایــن بانــک می تواننــد از طریــق 
حســاب های خود به ایران وجه انتقال دهند. همچنین 
گفته شده که میزان تقاضا برای انتقال وجه به ایران هنوز 
ارزیابی نشده و در گام اول این سرویس برای گردشگران 

طراحی شده است.
در حال حاضر این خدمات هم برای افراد و هم با استفاده 

از حساب های »اســبر« برای کســب وکارها در دسترس 
اســت. به گفتــه ایــن بانــک، حواله روبلــی با کمیســیون 
اســتاندارد تراکنش های بین المللی یک درصد به بانک 
پاســارگاد ایرانیــان ارســال می شــود. بــه عبارتــی کارمزد 

انتقال روبل به بانک پاسارگاد ایران یک درصد است.
اسبربانک یا بانک پس انداز فدراسیون روسیه بزرگ ترین 
بانــک در روســیه و اروپــای شــرقی بــوده و نیــز به عنــوان 
سومین بانک بزرگ در اروپا شناخته می شود. اسبربانک 
یکــی از پرســودترین بانک های منطقه اســت و دوســوم 
درآمد خود را از بخش بانکداری در روسیه کسب می کند. 
بانــک وی تی بــی )VTB( دومیــن بانک بــزرگ روســیه، از 
اواخــر پاییــز ســال گذشــته خدمــت مشــابهی در ایــران 

راه اندازی کــرده و در اواســط بهار امســال نیز نخســتین 
شــعبه خــود را افتتــاح کــرد. وی تی بــی اولیــن وام دهنده 

روسی است که خدمات بانکی را در ایران ارائه می دهد.
بر اساس این گزارش، مسکو و تهران طی سال های اخیر 
روابط خــود را در مواجهه بــا تحریم های اقتصــادی غرب 
تقویــت کرده اند و هر دو کشــور در بســیاری از زمینه های 
همــکاری، از جمله گردشــگری شــاهد رشــد بوده انــد. بر 
اساس داده های گمرک در سال 2022 ارزش تبادلات کالا 
و خدمات میان ایران و روســیه با 1۵ درصد رشد به چهار 
میلیارد و ۶00 میلیون دلار رسید و تعداد گردشگران روس 
عازم ایران نیز در سه ماهه نخست سال 2023 در مقایسه 

با سال 201۹ نزدیک به چهاربرابر افزایش  یافته است.

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi 
@gmail.com
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در حالی که تاتنهام، بایرن مونیخ و هری کین در حال بررسی 
جزئیات نهایی انتقال ۸۶ میلیون پوندی )10۸ میلیون دلاری( 
کاپیتــان انگلیس بــه آلمــان بودند، برنــد کفــش آمریکایی 
اسکچرز منتظر بود و مراحل معامله بزرگ را پیگیری می کرد.
و کمی بعد اعان بزرگ اتفاق افتاد؛ قــراردادی مادام العمر و 
چند میلیون پوندی با مهاجم شــماره ۹ جدید بایرن بسته 
شــده بود، اما شــرکت باید قبــل از فشــردن دکمــه و عرضه 
عمومــی کمــی صبــوری می کــرد. اســکچرز قراردادهایــی با 

اســنوپ داگ، شــوگر ری لئونــارد و تونــی رومــو 
بســته بــود، امــا ایــن وضعیــت بــا مشــکات 
متفاوتــی همــراه بــود. گــرگ اســمیت، معــاون 
توسعه محصول  اســکچرز می گوید: »قرارداد 
با هری کیــن چالش های منحصربه فــردی را به 
همراه داشــت، اما همه اینها بخشــی از زندگی 
یک فوتبالیســت اســت. عاقه زیــادی از طرف 
باشگاه های چندین کشور دنیا برای به خدمت 
گرفتن هری کین وجود داشت و واقعاً تا آخرین 

لحظه نمی دانستیم او کجا می رود.«
قــرارداد کفش هــای کیــن بــا نایکی )کــه تقریبــاً تمــام دوران 
حرفه ای خود را با همین قــرارداد طی کرده بود( در آگوســت 
2022 به پایان رســید. او به پوشیدن اســتوک های نایکی در 
جام جهانی قطر هــم ادامــه داد، اما ایــن یک راز آشــکار در 
صنعت تولیــد کفش های ورزشــی بود کــه یکــی از بهترین 
مهاجمان دنیا با رکــورد ۵۸ گل بــرای انگلیــس و 213 گل در 
لیگ برتر آماده شنیدن پیشنهادهای جدید است. تمدید 
با نایکی محتمل ترین گزینه بود، آدیداس پشت در ایستاده 
بود، پوما وضعیت را پیگیری می کرد، اما اسکچرز یک بازی 

عجیب را شروع کرد.

 بــازار جذاب ایــالات متحــده بــرای بازیکنان 
فوتبال

نماینــدگان کین، به ریاســت بــرادرش چارلی، درســت پس 
از انتشــار مســتند »ایر« از طرف شــرکت آمریکایی به میز 
مذاکره دعــوت شــدند؛ فیلمی کــه داســتان ارتبــاط مایکل 
جردن، اســطوره بســکتبال آمریکا را با نایکی در دهه 1۹۸0 
بیان می کند. همه طرف ها مستند را دیدند و وقتی صحبت 
از ســاخت فیلم مشــابهی شــد، به نظر می رســید کار برای 

پذیرش پیشنهاد نایکی کاماً هموار شده است. هری کین 
در کنار بزرگ ترین نام های مرتبط با نایکی، یعنی کریستیانو 
رونالدو و کیلیان امباپه، در بازار ایــالات متحده چهره کاماً 
شناخته شده ای است. خود او هم از طرفداران بزرگ ورزش 
ایالات متحده اســت. آمریکایی هایی که زیاد از فوتبال سر 
درنمی آورنــد، او را به خاطر حضــورش در برنامه هایی مانند 
The Tonight Show  با جیمی فالون به خوبی می شناسند؛ 
بنابراین کمپ هری کین برای امضای مجدد قرارداد با نایکی 
مشــتاق به نظــر می رســید، اما ماجرا به شــکل 
دیگری پیش رفت و کین به سمت یکی از رقبای 

نایکی تغییر جهت داد!

 نمایش نسخه آزمایشی
تما س هــای اولیــه در بریتانیا منجر به این شــد 
که نمایندگان کین به مدت دو روز در ماه آوریل 
به دفتر اسکچرز در لس آنجلس بروند تا با تیم 
مدیریت اجرایی شرکت، از جمله رابرت و مایکل 
گرینبرگ که شــرکت را در ســال 1۹۹2 تأسیس 
کردند، ماقات کننــد. وقتی ارائــه آنها به تیم کیــن به پایان 
رسید، چرخ ها به حرکت درآمدند. کین در طول تابستان از 
نمایشگاه اسکچرز در نیویورک بازدید کرد، چون  این رابطه 
در پشــت صحنه در حال شــکل گرفتن بود. یک استراتژی 
بازاریابی متمرکــز بر ایــالات متحده، بــا نیم نگاهــی به جام 
جهانی 202۶ و البته دوران بازنشستگی هری کین باعث شد 
او چهار مورد از شش قرارداد تجاری اخیرش را با شرکت های 
آمریکایی منعقد کند. پیش فصل فوتبالی امســال در کنار 
همه نقل وانتقالات جنجالی اش شاهد انتقال کین از نایکی 
به اسکچرز بود. در بازی دوستانه مقابل وستهام یونایتد در 
پرت استرالیا، کین استوک های نایکی سفید خود را پوشید، 
اما در بازی  بعد سروکله اســکچرز با آن کفش های مشکی 
جادویی پیدا شــد. ابتدا در مقابل لیون ســیتی ســیلورز )از 
سنگاپور( زمانی که او یک پنالتی را در برد ۵-1 به ثمر رساند 
و بعد در ورزشگاه تاتنهام هاتسپر وقتی که آنها چهار گل به 
شاختار دونتسک زدند و شاه هری آخرین گلش را با پیراهن 
تاتنهام به ثمر رســاند؛ »آره، من برای پوشیدن آنها هیجان 
زده بودم. البتــه همان طور که بچه های اســکچرز می دانند، 

استوک های مشکی را خیلی دوست ندارم.«
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 به بهانه انتخابات دور هفتم سازمان نصر تهران

قبلازانتخاباتبرایصنفرئیستعییننکنید!

POINT OF VIEWدیدگاه

ثبت نــام کاندیداهــا بــرای انتخابــات دور هفتــم 
ســازمان نظام صنفی رایانه ای )نصر( شروع شده 
و تا تاریخ 24 شهریور ادامه دارد. این انتخابات در 

سه مرحله اصلی برگزار می شود.
مرحله اول: ثبت نام اولیه کاندیداها، نهایتاً تا تاریخ 

31 شهریور
مرحله دوم: استعام تأیید صاحیت کاندیداها 
)رویه جدیــد( تــا پایــان آبان ماه و انتشــار اســامی 
قطعی کاندیداهــای هیئت مدیره و بــازرس تأیید 

صاحیت شده در تاریخ 1402/۹/1
مرحله سوم: برگزاری مجمع عمومی نوبت دوم در 

تاریخ 1402/۹/1۸
متأســفانه در حالــی  کــه فراینــد 
ثبت نام اولیه کاندیداهــا تازه اعام 
شــده و هنــوز معلــوم نیســت چــه 
کسانی تأیید صاحیت می شوند، 
مهندســی کردن انتخابــات شــروع 

شده است.
در حالــی  کــه ســازمان نصــر بــا 
هــدف اصلــی حمایــت از مالکیت 
معنــوی صنعــت نرم افــزار شــکل 
گرفتــه، بزرگوارانــی کــه اکثــراً از 
جنس نرم افــزاری نبوده و شــاید در 
عمرشــان یــک خــط برنامــه هم ننوشــته باشــند 
)علی القاعــده از روی دلســوزی و حســن نیــت( 
در حــال چیدمــان اعضــای هیئت مدیــره و حتی 
انتخاب رئیس هیئت مدیره )یک نوع بی احترامی 
بــه عقانیــت و قــدرت تصمیم گیــری اعضــای 
هیئت مدیــره آتی( بــوده و به خــود اجــازه داده اند 
به  جای مدیران ارشــد جامعه بزرگ صنعت فاوا، 
خصوصاً صنعــت نرم افزار از قبــل تصمیم گیری 
کنند. درســت اســت که معمولاً اکثر شرکت های 
نرم افزاری از نظر مالی و درصد سهم بازار، از سایر 
بخش هــای این صنعــت ضعیف تر هســتند )در 
یادداشــت های بعــدی و در جهــت دســتیابی بــه 
توسعه پایدار در کشور عزیزمان ایران، به ضرورت 
سرمایه گذاری ۷0 درصدی در صنعت نرم افزار به 
ازای 30 درصــد مابقی بخش های صنعت اشــاره 
خواهم کرد(، ولــی مدیران شــرکت های نرم افزاری 
افراد بادانش، فرهیختــه، توانمنــد و دارای قدرت 
تصمیم گیری برای آینده خود و صنعت فاوا بوده 
و نیازی به رهنمودهــای بیعت مآبانه دیگر بزرگان 
و پدرخوانده هــای ایــن صنعــت )حتــی با حســن 
نیت( ندارند. مدیران صنعت نرم افزار اکثراً نسل 
جــوان ولــی دانش آفرینــی هســتند که همســو با 
روند رشــد فناوری اطاعات در جهان )که در حال 
حاضر عامل اصلی تعیین میزان توسعه یافتگی 
کشورهاست( و برای تحقق توسعه پایدار در کشور 
ایران، در حال حاضر با انواع سختی ها و مشکات 
پیش  روی ایــن صنعت مواجه هســتند. هرچند 
خسته هستند، ولی سکوت این فرهیختگان دلیل 
بر کم عقلی و ناتوانی فکری آنان نیست که از قبل 

برایشان هیئت مدیره و رئیس تعیین کنیم.

البته شاید هدف از این اقدامات دلسرد کردن این 
عزیزان باشــد تــا بتواننــد فرایند مهندســی کردن 

انتخابات را بهتر مدیریت کنند!
بنابرایــن امید اســت کــه مدیــران ارشــد صنعت 
نرم افزار با تمام مشکات و خستگی ها زیر بار این 
توهین انتخاباتــی نروند و بــا ورود مؤثر به صحنه 

انتخابات، منفعل عمل نکنند.
دوســتان و همکاران گرامی، صنعــت نرم افزار جز 
آبروی مدیریتی خود، چیزی برای از دســت دادن 
ندارد؛ بنابراین حتی اگر نتواند در مدیریت خانه 
خود )نصر( مشارکت قوی و مؤثر داشته باشد، با 
حضور مؤثر خود در انتخابات پیش  رو باید ثابت 

کند که به آقابالاسر نیازی ندارد.
به طور قطع، بــا یکپارچگــی و اتحــاد مدیــران این 
صنعــت، رودخانــه خروشــان توســعه صنعــت 
نرم افزار ایران )تصنا(، مســیر درســت خود را پیدا 

خواهد کرد.

بــرای  امــروز زمــان مناســب 
تیم سازی نیست

به طــور قطــع در هــر انتخاباتــی تیم ســازی حــول 
راهبردهای همسو کاری مهم و ضروری است، اما 
زمان انجام این کار امروز نیســت. بر اســاس ســه 
مرحله اعام شــده در فوق در مرحله اول و تا پایان 
شــهریور باید در پــی مشــارکت و ثبت نــام هرچه 
بیشتر مدیران صنعت نرم افزار باشیم. در مرحله 
دوم )مهر و آبان( بایــد راهبردها و حتــی رویه های 
اجرایــی مدنظــر و پیشــنهادی بــه هیئت مدیــره 
هفتم تدوین و منتشر شود و انتظار داشته باشیم 
که در همان 100 روز اول کاری هیئت مدیره جدید 
جاری شــود. اما در مرحلــه ســوم و در چهارچوب 
توافــق کاندیداهــای تأیید صاحیت شــده، حول 
راهبردهای از قبل تعریف شده و همسو با یکدیگر، 
می شــود برای تیم ســازی نیز اقــدام کــرد. از منظر 
نگارنده در آن زمان )آذرماه( حضور پررنگ مدیران 
شرکت های نرم افزاری در فهرست های انتخاباتی 
مختلــف کــه بــا تکیــه  بــر تنــوع فکــری درســت و 
راهبردهــای متفــاوت ولی همســو شــکل خواهد 
گرفــت، زیباســت و انتخــاب شایســته همــه این 
عزیزان )حتی در چند فهرست انتخاباتی گوناگون( 

به نفع صنعت نرم افزار کشور خواهد بود.

چــه کســانی بایــد کاندیــدای 
هیئت مدیــره  در  عضویــت 

سازمان نصر شوند
با نــگاه جامعه بــزرگ مدیران ارشــد شــرکت های 
صنعــت نرم افــزار کشــور، مــوارد زیــر پیشــنهاد 
می شود تا هم در زمان کاندیدا شدن و هم در زمان 
رأی دادن در انتخابات به آن توجه شود. امید است 
موارد پیشنهادی در کمیســیون های نرم افزاری و 
گروه های فعــالان صنعت نرم افزار تهران و کشــور 

نیز به بحث گذاشته  شود.
ادامه در صفحه 11
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 از سفید به مشکی
بایرن ورود بازیکن 30ســاله جدیدش را 
12 آگوست اعام کرد؛ روزی که او اولین بازی 
خــود را به عنــوان بازیکــن تعویضی در شکســت 
3-0 ســوپرکاپ آلمــان مقابــل لایپزیــگ انجــام داد. در آن 
بازی بیشــترین توجه ها بــه پیراهن شــماره ۹ جدیــد بایرن 
بود و شاید کمتر کســی متوجه پوشیدن کفش های سفید 
بدون مــارک هری کین شــد. کفش های اســکچرز هنــوز در 
مرحله توسعه بازار بودند، این شرکت در راستای استراتژی 
»بازخورد« خود کفش های جدیدش را به بازیکنان مختلفی 
در سطوح مختلف فوتبال در مناطق گوناگون دنیا ارائه داد 
تا اسکچرز را امتحان کنند؛ »این طرح از تمام آزمایش هایی 
که در دوره ساخت نمونه های اولیه کفش ها انجام می دادیم، 
سرچشــمه گرفت.« اسمیت از اســکچرز توضیح می دهد 
که آنها کفش های جدید خود را در طرح های تمام مشکی و 
بدون آرم آزمایش می کنند تا بازیکنان هیچ گونه تعصبی بر 

اساس مارک یا رنگ نداشته باشند.

 از مشکی به آبی
در 1۵ آگوســت، اســکچرز بالاخره دعوت را علنی کرد. آنها 
تصاویــر اســتوک آبــی مــدل SKX_01 را منتشــر کردنــد. 
عکاسی چند هفته قبل انجام شده بود؛ زمانی که کین هنوز 
بازیکن تاتنهام بود. مکان عکاسی جای عجیبی بود؛ زمین 
تمریــن باشــگاه Waltham Abbey FC در دســته هشــتم 
انگلیــس. آن روز ، هــری کیــن در جایگاه و زمیــن ۵۵0 نفری 
کپرشاتز ژست گرفت. تیم دسته یک لیگ منطقه جنوب 
انگلیس ســوگند یاد کرد کــه در مورد میهمــان صاحب نام 
خود رازداری کند. پروژه عکاسی پشت درهای بسته انجام 
شد تا همه چیز مخفی بماند. سیمون کیسی، مدیر داخلی 
Waltham Abbey FC می گوید: »اگرچه آن روز هیچ کدام 
از مقامات باشگاه حضور نداشــتند، اما همه شان از تصور 
حضور بهترین مهاجم انگلیس در زمین باشگاه دیوانه شده 
بودند. امیدوارم مقداری از گردوغبار او روی مهاجمان ما در 
این فصل بنشــیند.« جالب اینکه بخشــی از فیلم برداری 
شامل ضبط تماس ویدئویی کین با جیمی ردنپ، هافبک 
ســابق تاتنهام و لیورپول بــود که از ســال 2020 ســفیر برند 

اسکچرز بود.

کیــن بــرای اولین بــار در 1۸ آگوســت در ورزشــگاه وردربرمن 
کفش هــای آبی جدیــد خــود را پوشــید. او شــروع کــرد و در 
عرض چهار دقیقه، اولیــن پاس گلش را به لروی ســانه داد. 
سپس کین اولین گل را با کفش پای راستش به ثمر رساند تا 
شراکت جدید به بهترین شکل ممکن شروع شود. اسمیت 
از اسکچرز می گوید: »اولین بازی هری کین در بوندس لیگا 
بستر مناسبی بود برای نشان دادن اینکه ما با یکی از بهترین 
بازیکنان حاضر در زمین که کفش اســکچرز پوشیده، وارد 

بازار کفش های فوتبال می شویم.« 
شــروع رؤیایی ۹ روز بعد با دو گل ادامه یافت. یکی از نقطه 
پنالتی و دومی با یک تقه تماشایی با پای راست در پیروزی 
3-0 مقابل آگســبورگ در اولین بازی خانگی کین در آلیانز 

آرنای مونیخ. 
اسمیت می گوید این معامله مستلزم »میزان فوق العاده ای از 
برنامه ریزی دقیق، طراحی و توسعه محصول« بود و دریافت 
بازخورد کین یک مزیت بزرگ برای آنها به حساب می آمد. 
این اتفاق به برند اسکچرز »مشــروعیت« مورد نیاز خود را 
در بازار رقابتی داد. این تحقق ایده ای بود که برای اولین بار در 
ســال 2021 به ذهن مدیران اسکچرز رسید و به چندین دور 
آزمایش منجر شــد، بنابراین زمانی که شرکت آمریکایی با 
کین تماس گرفت، آنها مطمئن بودند یک نمونه اولیه محکم 
برای تحت تأثیر قرار دادن او دارند. اسمیت توضیح می دهد: 
»برای هری، مانند هر فوتبالیستی، کفش ها مهم ترین ابزار 
هستند، او بسیار عاقه مند بود که نمونه اولیه ما را ببیند و 

امتحان کند.«

 شخصی سازی؛ مسئله این است
اســکچرز ســپس وارد مرحلــه »بازخــورد« فراینــد شــد. 
کین قرار بود تجربــه اش را به شــرکت منتقل کنــد و آنها در 
پایــان دوره آزمایشــی بــر اســاس بازخــورد هری کیــن نمونه 
اولیــه را اصــاح کننــد تــا بــه شــکل دادن بــه چکمــه کمک 
 کنــد. شــعار اســکچرز بــرای کفش هــای جدیــد بــا عنــوان
»Comfort Technology« در واقــع مزیــت رقابتی آنها را 
توضیح می دهد. اســمیت می گوید: »این ما را ملزم می کرد 
که از همان ابتــدا به جزئیــات دقت کنیم. ایجــاد کفی های 
جدید بر اســاس فرم پای هر بازیکن و ســپس اصــاح و کار 
مجــدد روی آن بــرای تبدیل شــدن کفش بــه بی نقص ترین 
 مــدل ممکــن، کاری بود کــه مــا به دقــت انجامــش دادیم.«

هری کین می گوید: »من از نزدیک با بچه های اسکچرز کار 
کردم که کمــک کنم تا جــای ممکن اســتوک هایی با راحتی 
کامل به دست بیاورم. پاهای من هر روز فرسوده تر می شوند، 
بنابراین هدف این است که سعی کنم جزئیات و جنبه های 
کوچکی در کفش را درست کنم تا بتوانم بی درد تمرین کنم. 
کفش ها عالی هســتند، واقعــاً راحت. راحتــی اولین چیزی 

است که هر فوتبالیست از یک کفش فوتبال می خواهد. «
ســابقه مصدومیت کیــن از ناحیــه مچ پــا و از دســت دادن 
1۸۷ روز یــا 43 بــازی بــرای باشــگاه و تیــم ملــی که بــه فصل  
201۷-201۶ برمی گــردد، بــرای طراحــان نگران کننــده نبــود: 
»ما ســعی می کنیم کفشــی بســازیم که برای همه کارســاز 
باشــد، اما می دانیم بازیکنــان نخبه ای ماننــد هری، ممکن 
اســت آســیب دیدگی یا مشــکاتی داشــته باشــد کــه باید 
هنگام طراحی به آن توجه کنید. خوشــبختانه، هری از این 
نظر منحصربه فرد است. او بسیار قوی است و برای کنترل 
آسیب دیدگی قبلی نیازی به استفاده از عناصر خاصی در 

کفش نداشت.«

 دنیای مخفی کفش های فوتبال
تنهــا تغییــری کــه در کفش هــای اســکچرز به نســبت 
کفش هــای قبلــی او ایجــاد شــده، مطابقــت بــا شــکل 
خاص پای کین اســت. اســمیت می گوید: »ایــن مصداق 
سفارشی ســازی محصول برای یک فوتبالیست حرفه ای 
اســت. مــا تــازه شــروع کرده ایــم و برنامه هایــی هــم بــرای 
کوتاه مــدت و هم برای بلندمــدت در بازار فوتبــال حرفه ای 

داریم. اسکچرز اینجاست که بماند.«
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

دارودستهباهوشها
پولدارهاوجریانسازها

درباره میراث 
مدیریتی پی پال

درســت اســت کــه ایــن گــروه را مافیــا 
نامیده اند اما این یک گــروه کاملاً قانونی 
از کارمنــدان ســابق پی پــال اســت، ولــی 
این گروه چیســت و اصلاً چــرا آن را مافیا 
 PayPal می نامنــد؟ مافیــای پی پــال )
Mafia( اصطلاحی اســت که در 20 سال 
گذشته نبض نوآوری و ســرمایه گذاری را 
در ســیلیکون ولی در دســت داشــته اند؛ 
گروهی از کارمندان و بنیان گذاران پیشین 
پی پــال کــه بعــد از فــروش این ســرویس 
به »ای بی« در ســال 2002 بــه همکاری و 
سرمایه گذاری با هم ادامه داده اند. برخی 
از آنهــا بزرگ تریــن شــرکت های فنــاوری 
جهان را تأســیس، تأمین مالی یا رهبری 
کرده انــد. این گــروه شــرکت های فنــاوری 
بسیاری مانند تسلا، لینکدین، پالانتیر، 
اســپیس ایکس، اســلاید و  یوتیــوب را 
تأســیس کرده یا توســعه داده اند. جالب 
اســت بدانید کــه اکثر ایــن افــراد حداقل 
یک مقطع تحصیلی خود را در دانشگاه 
استنفورد یا دانشگاه ایلینویز گذرانده اند. 
پی پال یک ســرویس انتقال پــول بود که 
توســط شــرکتی بــه نــام کانفینیتــی ارائه 
شد. در ســال ۱۹۹۹ این ســرویس توسط 
ایکس  دات کام خریداری شد و به پی پال 
تغییــر نــام داد. همان طــور که در بــالا نیز 
اشاره شــد ای بی در ســال 2002 پی پال را 
خریــداری کــرد. ای بی فرهنگ ســازمانی 
ســنتی تری نســبت بــه پی پــال داشــت، 
بــه همیــن دلیــل کارمنــدان پی پــال کــه 
۵0 نفــر بودنــد، نتوانســتند خــود را با آن 
تطبیق دهنــد و همه آنهــا به جــز ۱2 نفر، 
ای بــی را ظــرف چهــار ســال تــرک کردند، 
اما ایــن کارمنــدان با هــم در ارتبــاط باقی 
ماندند و حتی تعدادی از آنها در ساخت 
شرکت های جدید یا ســرمایه گذاری های 
مختلــف همکاری کردنــد. آنها بــه  قدری 
فعال و پــرکار بودند که »مافیــای پی پال« 
لقب گرفتند. مجله فورچون نیز در سال 
200۷ این اصطلاح را برای این گروه به کار 
بــرد و از کارمندان ســابق پی پال عکســی 
بــا لبــاس گنگســتری منتشــر کــرد. ایــن 
گــروه در بیــش از ۴00 شــرکت به عنــوان 
بنیان گــذار، رهبــر یــا ســرمایه گذار ایفای 
نقــش می کننــد. به عــلاوه در برخــی از 
بزرگ تریــن صندوق های ســرمایه گذاری 
سیلیکون ولی مشارکت داشته اند و از این 
طریق به هم مرتبط هستند. در ادامه به 
معرفی برخی از افراد این گروه و برندهایی 

که در آن درگیر هستند، می پردازیم. 

REVIEWبررسی

1 �پیتر تیل
»پیتر تیــل« بنیان گذار پی پــال و مدیر ارشــد اجرایی 
سابق این شرکت است که گاهی از او به عنوان »سردسته« مافیای 
پی پــال یــاد می شــود. نشــریات اقتصــادی جهــان از او به عنــوان 
میلیــاردر حــوزه آی تی یــاد می کننــد. پیتــر تیــل در ســال 2002 در 
فرانسیســکو بــا ســرمایه شــخصی و با همــکاری »جک ســلبی«، 
شرکت مدیریت دارایی کلاریوم کپیتال را تأسیس کرد. او در سال 
200۴ زمانی که فیس بوک حدود پنج میلیون دلار ارزش داشت، با 
پرداخت ۵00 هزار دلار، ۱0 درصد از سهام این شرکت را خریداری 
کرد. تیــل همچنیــن والار ونچرز را که یک شــرکت ســرمایه گذاری 
متمرکــز بین المللــی اســت، بــا »انــدرو مــک کورمــک« و »جیمــز 
فیتزجرالد« تأسیس کرد. به علاوه در ســال 200۵، »فاندرز فاند«، 
یک صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر مستقر در سان فرانسیسکو 
را ایجاد کرد. از دیگر شرکای این صندوق می توان به »شان پارکر«، 
»کن هاوری« و »لوک نوســک« اشــاره کــرد. لازم به ذکر اســت کن 
هاوری، لوک نوســک،  اندرو مک کورمک، جیمز فیتزجرالد، جک 
سلبی و شان پارکر از کارکنان ســابق پی پال بوده اند. تیل همچنین 
در شرکت های ایربی ان بی، شــرکت کلان داده پالانتیر، ارائه دهنده 

اسپیس ایکس،  استرایپ و اوبر نیز سرمایه گذاری کرده است. 

ایلان ماسک 2
»ایلان ماسک« هم بنیان گذار ایکس  دات کام است. 
او در ســال ۱۹۹۹ این شــرکت را تأســیس کرد. البته ماسک پس از 
مدتی با »بیل هریس« جایگزین شد. ماســک در می 2002 با ۱00 
میلیون دلار از پول خود، اسپیس  ایکس را که یک استارتاپ یا بهتر 
بگوییم شرکت در حوزه سفرهای تجاری فضایی است، تأسیس کرد 
و مدیرعامل و مهندس ارشد این شرکت شد. افزون بر این، ماسک 
در سال 200۴، سری اول تأمین مالی تسلا را رهبری و 6.۵ میلیون 
دلار روی این شرکت ســرمایه گذاری کرد و سهام دار عمده و رئیس 
هیئت مدیره این شرکت شد. به علاوه او در سال Open AI 20۱۵ را 
با همکاری چند تن دیگر بنیان گذاری کرد و به عنوان یکی از اعضای 

اولیه هیئت مدیره منصوب شد.
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3 دیوید او. ساکس
»دیویــد اولیور ســاکس« یــک کارآفرین، نویســنده و 
سرمایه گذار در شــرکت های فناوری اینترنتی است. او مدیرعامل 
Geni. شرکت و مدیر محصول پی پال بود. در سال 2006، ساکس
com را تأسیس کرد؛ یک وب سایت ساخت شجره نامه که اعضای 
خانواده را قادر می سازد تا مشترکاً یک شجره نامه آنلاین بسازند. 
در سال 2008، ساکس و »آدام پیسونی«، یکی از بنیان گذاران، این 
ابزار را به یک شرکت مستقل به نام یامر تبدیل کردند. در جولای 
20۱2، مایکروسافت یامر را به مبلغ ۱.2 میلیارد دلار به عنوان بخش 

اصلی استراتژی ابری/اجتماعی خود خریداری کرد.

مافیایپیپال
دربارهگروهیازبنیانگذارانومدیرانارشدسابقپیپال

کهحالاهریکچهرهایقدرتمنددراکوسیستمفناوریآمریکاهستند

رید هافمن

ایلان ماسک

جرمی استا�لمن

کیت رابویس

مکس لوچین



5 استیو چن
»استیو چن« یک کارآفرین حوزه اینترنت اســت که قبلاً در شرکت پی پال کار می کرد. 
او یکی از بنیان گذاران یوتیوب است. او و »چاد هارلی« و »جاوید کریم« که آنها نیز از کارکنان سابق 
پی پال بودند، یوتیوب را در سال 200۵ تأسیس کردند. استیو در سال 20۱۴ به گوگل ونچرز پیوست. 

4 ریولف باتا
»ریولف باتا« یک متخصص محاســبات و داده ها و سرمایه گذار اســت. او در سال 2000، 
قبل از فارغ التحصیلی از استنفورد، مدیر توسعه شرکت پی پال شد. باتا در حال حاضر یکی از شرکای 
سکویاست. به علاوه او تا قبل از خرید میبو و یوتیوب توسط گوگل، در هیئت مدیره آنها حضور داشت. 

همچنین با شرکت های میکس، فیوچر ادوایز و اینستاگرام همکاری داشته است.

رید هافمن 6
»رید هافمن« یک کارآفرین حوزه اینترنت و همچنین سرمایه دار، پادکستر و نویسنده 
آمریکایی اســت. او، عضــو هیئت مدیره پی پال بــود. هافمن در دســامبر 2002 لینکدین را تأســیس 
کرد. این شــبکه در پنجم می 2003 به عنوان یکی از اولین شــبکه های اجتماعــی آنلاین با محوریت 
کسب وکار راه اندازی شد. لازم به ذکر است پیتر تیل، یکی از همکاران هافمن در پی پال، در لینکدین 
ســرمایه گذاری کــرده اســت. از ســال 200۹، هافمــن در ده هــا کســب وکار در صنایع مختلــف مانند 
ایربی ان بی، آرورا اینوویشن و هلیتون انرژی سرمایه گذاری کرده است. در سال 20۱6، هافمن لینکدین 

را به قیمت 26.2 میلیارد دلار به مایکروسافت فروخت و به هیئت مدیره این شرکت پیوست.

مکس لوچین 7
»مکس لوچین« یکی از بنیان گذاران پی پال بود. او در سال 200۴ اسلاید را با همکاری 
»جرد کــوف«، یکی از کارکنان ســابق پی پال تأســیس کرد. اســلاید در آگوســت 20۱0 بــه قیمت ۱82 

میلیون دلار به گوگل فروخته شد. 

8 یپیشان ونگ
»ییشان ونگ« مهندس و کارآفرین آمریکایی است که از ســال 200۱ تا 200۵ به عنوان 
مدیر ارشد مهندســی در پی پال کار می کرد. او از کارکنان اولیه پی پال اســت که در مجموع به عنوان 
مافیای پی پال شــناخته می شــوند. او در ســال 200۵، به عنوان مدیر مهندســی پروژه بــه فیس بوک 

پیوست، اما در سال 20۱0 آنجا را ترک کرد. از مارس 20۱2 تا نوامبر 20۱۴ نیز مدیرعامل ردیت بود. 

جرمی استا�لمن 9
»جرمی اســتاپلمن« در پی پال مهندس بــود. او یکــی از بنیان گــذاران و در حال حاضر 
مدیرعامل  یلپ اســت. باید اشــاره کــرد که اســتاپلمن روی شــرکت های اســکوئر، اوبر، پینترســت، 

ایربی ان بی و پالانتیر سرمایه گذاری کرده است. 

کیت رابویس 10
»کیت رابویس« مدیر اجرایی و ســرمایه گذار فناوری و رئیس سابق توسعه کسب وکار 
پی پال است. او در حال حاضر یکی از شرکای فاندرز فاند نیز هست. او به خاطر سرمایه گذاری های 
اولیه اش در لینکدین، اسلاید، اسکوئر، ایربی ان بی، پالانتیر، یوتیوب و یلپ و نقش های اجرایی اش 

در آنها شناخته می شود.
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مدیرعاملموفق
شرکتاوراکل

درباره صفرا کتز
چندین سال است که مدیر عامل شرکت 
اوراکل خانمی به نام »صفرا کتز« اســت. 
صفــرا آدا کتــز در اول دســامبر ۱۹6۱ بــه 
دنیــا آمــد.  او پــس از فارغ التحصیلــی به 
کار بانکداری مشــغول شــد و سمت های 
مختلــف بانکــداری و ســرمایه گذاری را از 
ســال ۱۹86 بــر عهــده داشــت. او بانکدار 
 Donaldson, Lufkin & Jenrette
بــود، در ســال ۱۹۹۴ معاون اجرایی ارشــد 
بانک شــد و از فوریه ۱۹۹۷ تا مــارس ۱۹۹۹ 
مدیرعامــل ایــن بانــک شــد. او از آوریــل 
۱۹۹۹ وارد اوراکل شد و از سال 200۱ عضو 
هیئت مدیره بوده اســت. در آوریل 20۱۱، 
او به عنــوان مدیــر مالــی )CFO( انتخــاب 
شــد. در ســپتامبر 20۱۴، زمانی کــه »لری 
الیســون«، بنیان گذار اوراکل، مدیرعامل 
نیــز بــود، اوراکل اعلام کــرد که الیســون از 
ســمت مدیرعاملــی کناره گیــری می کنــد 
و »مــارک هــرد« و کتــز به عنــوان مدیــران 
عامل مشترک معرفی شدند و در نهایت 
در ســپتامبر 20۱۹، کتز پس از اســتعفای 
هــرد به دلیــل مشــکلات ســلامتی، تنهــا 
مدیرعامــل اوراکل شــد. او همزمــان 
مســئولیت های متعددی در شرکت های 
تجــاری و نهادهــای سیاســی را تجربــه 
کــرده و در ســال 200۹ توســط فورچــون 
به عنــوان دوازدهمیــن زن قدرتمنــد در 
تجارت معرفی شد. در سال 200۹ او توسط 
فوربس به عنوان شانزدهمین زن قدرتمند 
تاجر رتبه بندی شد و تاکنون بیش از سه 
بار در این فهرســت قــرار گرفته  اســت. بر 
اساس آمار منتشرشــده توسط فورچون، 
او در ســال 20۱۱ پردرآمدترین زن در میان 
۱000 شــرکت فورچون بود کــه در مجموع 
۵۱.6۹۵.۷۴2 دلار آمریــکا دریافــت کرده 
اســت. او متأهل و دارای دو فرزند اســت؛ 
صفــرا همچنیــن در دانشــکده بازرگانــی 

استنفورد حسابداری تدریس می کند. 
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اگر کارمند اداره های بزرگ باشــید یا در دانشــگاه مسیرتان 
بــه بخــش نقلیــه و هماهنگی هــای مرتبــط بــا حمل ونقــل 
کارکنان یا مأموریت ها افتاده باشد، می دانید که چه مسیر 
صعب العبوری بــرای تأیید و تخصیص خودروی ســازمانی 
باید طی شــود. اما اگر یک سیســتم آنلاین بــرای مدیریت 
حمل ونقل های سازمانی وجود داشته باشــد، چه؟ »مریم 
عســکری«، بنیان گذار یک سیســتم فناورانه و خلاق برای 
مدیریت منابع حمل ونقل ســازمانی اســت کــه »زپ« نام 
دارد. این سیستم با توجه به کارایی که در این مدت داشته، 
توانسته با استقبال خوبی مواجه شود. عسکری از ابتدای 
مسیر شــغلی خود همیشــه علاقه خاصی به کارآفرینی یا 

حمایت از ایده ها و فعالیت های کارآفرینانه داشته است.

 از چــه زمانــی وارد حــوزه کارآفرینــی و 
فضای استارتاپی شده اید؟

همیشه تلاش من این بوده که بتوانم کسب وکاری راه اندازی 
کنم که مشکلی را برای بخشی از جامعه حل کند. در همین 
تفکرات با مفهوم اســتارتاپ آشــنا شدم و از ســال ۱3۹۵ به 
واسطه آشنایی با یک اســتارتاپ، کارآفرینی در این حوزه را 
آغاز کردم. تلاش من همیشــه این بــوده که نقش حمایتگر 
در گــروه را انتخــاب کنــم. در حقیقت من در تیم ها بیشــتر 
حمایت هــای مالــی و فکــری را انجــام می دهــم. همراهی با 

جوان ترها و هم قدم شدن با شور و انگیزه آنان باعث می شود 
در این مســیر انــرژی بیشــتری داشــته باشــم و هدفمندتر 

تلاش کنم.

 در مسیر کارآفرینی ایده های زیادی به 
سراغ افراد می آید؛ چه شد که به فکر راه اندازی این 

کسب وکار افتادید؟ 
در ابتدا کار را در زمینه حمل ونقل شهری شروع کردیم، اما 
با توجه به بررسی بازار، دریافتیم که بهتر است خدماتی به 
ســازمان های بزرگ ارائه دهیم و با همین هدف سیستم ها، 
سایت ها و فرایندهای چند شــرکت بزرگ را بررسی کردیم. 

گفتوگوبامریمعسکری،بنیانگذارزپ؛سیستمآنلاینمدیریتحملونقلسازمانها

توزیععادلانهوشفاف
درخواستهابینناوگان

اهمیت یکسان 
نقش ها در گذارهای 

فرهنگی

فرهنگ گذار آســیب اصلی زندگی زنان و دخترانی است 
که شاغل اند یا در آینده می خواهند شغلی داشته  باشند. 
در همه  تاریــخ زمان هــای گذار از ســبکی به ســبک دیگر، 
مبهم ترین و سرگشته ترین دوران هر تغییری است. حال 
این گذار ممکن است بین سبک های هنری و ادبی باشد 

یا بین سبک های زندگی.
گویا در این روزهای سرگشــتگی هیچ کدام از ما نمی دانیم 
برای چه اتفاقی آماده شویم و برای چه مسئولیتی آموزش 
ببینیم. آیــا قرار اســت در آینده یــک مادر باشــیم؟ یا قرار 
اســت یک زن شــاغل باشــیم؟ در حقیقت انتخــاب بین 

این دو شــاید ســخت نباشــد، اما فشــار اجتماعی در این 
انتخاب بسیار مهم و تأثیر گذار است. وقتی در جامعه ای 
فرایندهای مربــوط به خانــه و مادر بــودن مذموم شــمرده 
شود، پس هیچ تلاشــی برای یادگیری مهارت ها، چه برای 
پســران و چه برای دختــران صــورت نمی پذیرد. از ســمت 
دیگر وقتی تفکرات جامعه این گونه القا می کند که تأمین 
مالی و هزینه هــای خانواده بــر عهده  مرد اســت، دختران 
خود را برای فضای کار آماده نمی کنند و به منظور توســعه  
مهارت های خود نمی کوشند. ما در این مهارت ها از جوامع 
غربی عقب تر هستیم و با اینکه داعیه نقش و مقام زن و 
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کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید!«

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما می دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان نمی کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان می سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که »ما خوبیم« یا »همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...« یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ می گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

 چه کسی تپسی را هک کرد؟

در برنامه این هفته 
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در همین مسیر و بین سال های ۱3۹۷ تا ۱3۹۹ متوجه شدیم 
بخشی از منابع سازمان در بخش حمل ونقل به هدر می رود 
و با همه امکانات موجود گاهی این منابع برای کارها و موارد 
ضروری بــا محدودیت مواجه می شــود. مثلاً اگــر کارمندی 
درخواست خودرو داشته باشد و همزمان قرار باشد بسته ای 
از مکانی منتقل شود یا مهمانی به سازمان بیاید، علاوه بر 
طولانی بودن مسیر درخواست و تأیید ســازمان، هر خودرو 
باید یک بار ایــن ســفرها را به صــورت جداگانه انجــام دهد 
و بــه ســازمان بازگــردد، همین امــر باعــث هدررفــت وقت و 
هزینه ســازمان می شــود. حال فرایند درخواســت و تأیید و 
تخصیص خودرو را نیــز در نظر بگیرید، اما با سیســتم زپ 
درخواست و تأییدات کاملاً آنلاین رخ می دهد و با سیستم 

ناوبــری و نمایــش آنلایــن خودروهای ســازمان، 
به راحتی مأموریت بعدی به نزدیک ترین راننده 
محول می شــود. با همیــن هدف ســعی کردیم 
سیستمی طراحی کنیم که هم ملاحظات اداری 
و طبقه بندی دستورات و تأییدات داخل سازمان 
را داشته باشد و هم سیستمی برای جانمایی و 
ارتباط با رانندگان و کارمندان یک شرکت جهت 
دریافت و انجام مأموریت را در اختیار ســازمان 

قرار دهد. 
 زپ دقیقاً چیست و چگونه 

عمل می کند؟
ســامانه مدیریت هوشــمند نــاوگان زپ، راهــکاری جامع و 
یکپارچه اســت که به واســطه آن می توان تمامــی اطلاعات 
قابل اندازه گیری خودروها و رانندگان را جمع آوری و تحلیل 
کرد. این داده ها به کسب وکارها کمک می کند تا در هزینه ها 
صرفه جویی داشته و مدیریت بهتری روی منابع خود داشته 
 باشند و همچنین بر اساس داده های واقعی و قابل اعتماد، 
تصمیمات بهتری بگیرنــد. مدیریت منابع، حــذف فرایند 
دســتی بی دقــت و کاغــذی و کســب رضایت ذی نفعــان که 
رانندگان، پرســنل و مدیریت سازمان را شــامل می شود، از 
اهداف این سیستم اســت. هر فرایندی که در ناوگان انجام 
می شــود، چه مربوط به خــودرو باشــد، چه مباحــث مالی، 
گزارش هایی را به همراه دارد. چالشی که مدیران با آن روبه رو 
هســتند، جمع آوری این حجــم از گزارش به صــورت روزانه، 

هفتگی و ماهیانه است.
 

 چقــدر طــول کشــید تــا بتوانیــد ایــن 
سیستم را طراحی و اجرا کنید؟

هسته ابتدایی شرکت در سال ۱3۹۵ با حضور تعدادی از 
فارغ التحصیلان دانشگاه علم و صنعت و دانشگاه شیراز 
در رشته های مهندسی مکانیک و نرم افزار ایجاد شد. ما 
از سال ۱3۹۷ در زمینه حمل ونقل هوشمند شهری شروع 
به کار کردیم، در سال ۱۴00 با تغییر سیاست های بازار وارد 
حوزه مدیریت ناوگان سازمانی شدیم  و پایه فعالیت های 
قدیــم باعث شــد مســیر کوتاه تــری بــرای خلــق محصول 
جدید داشــته باشــیم. حمایت پارک علم  و فناوری شیراز 
نیز بخشــی از دغدغه های ما را مرتفع کرد و توانستیم در 

سال ۱۴00 این محصول را در سازمان ها پیاده سازی کنیم. 
شرکت راه جویان فناور سامان از شرکت های حمایت شده 
از طرف پارک علم و فناوری فارس است و از شتاب دهنده 
هاب شیراز نیز که در دانشگاه شیراز مستقر است، جذب 

سرمایه کرده ایم.

 در ایــران ســامانه های زیــادی بــرای 
حمل ونقل وجود دارد، چگونه تصمیم گرفتید به 

این حوزه ورود و رقابت کنید؟
ما در چند مزیــت شــرایط را برای رقابــت فراهم کردیــم و به 
همیــن واســطه توانســتیم مشــتریان خوبی جــذب کنیم. 
قیمت گذاری کمتر نسبت به رقبا و روش پرداخت ماهیانه 
برای مشــتری که موجب سنگین نشــدن پروژه 
می شود، از جمله مزیت های ماست. همچنین 
سعی کردیم علاوه بر به هم نزدن منطق عملکرد 
سیســتم حمل ونقــل، نــوآوری را به ســازمان ها 
وارد کنیــم. فراینــد توزیــع درخواســت بیــن 
نــاوگان را نیز به صــورت شــفافی عادلانه کردیم 
و فرایند تخصیــص را هــم به صــورت مکانیزه و 
هم به صــورت دســتی ســامان دادیم. از ســویی 
توانستیم امکان تعریف گردش درون سازمانی 
بــرای درخواســت ها را ایجاد کنیــم و همچنین 
امــکان تخصیــص چنــد درخواســت بــه یــک خــودرو را در 

نرم افزار بگنجانیم.

 آیــا تاکنــون موفقیتــی در ایــن بــازار بــه 
دست  آورده اید و محصولی فروخته اید؟

بله، ما در شــرکت حرکت اول، ایریســا، پارک علم  و فناوری 
فــارس، هــاب شــیراز و دانشــگاه شــیراز فعالیــت کرده ایم و 
همچنین شــرکت راه جویــان فناور، موفق به کســب نشــان 

شرکت های خلاق نهاد ریاست جمهوری شده است. 

 آیا حجم بازاری که به آن ورود کرده اید، 
به اندازه ای هست که یک اســتارتاپ ارزشمند از 

آن پدید آید؟
بلــه، در حــال حاضــر 8۵00 ســازمان بــزرگ و متوســط و 
۱300شهرداری در کشور وجود دارند که نیازمند سیستمی 
مشــابه زپ هســتند. برنامــه توســعه مــا مشــارکت بــا 
مجموعه های بزرگ نرم افزاری به منظور دسترسی سریع تر 

به مشتریان و سهم گیری سریع تر از این بازار است. 

 چه موانع و مشــکلاتی را برای رسیدن به 
این چشم انداز پیش  روی خود می بینید؟

تشــریفات طولانی و کاغذبــازی زیاد ســازمان ها بــرای عقد 
قرارداد، کاهش بودجه و درآمد پایین سازمان ها که موجب 
می شــود روزمــره در اولویــت باشــد، جلوگیری نکــردن از 
هدررفت هزینه هــا، کاهش توان خرید مشــتریان و کاهش 
سرمایه گذاری خطرپذیر از جمله مشکلاتی است که با آن 

مواجه هستیم. 

مادر در کشور ما بیشتر است، اما آموزش دختران و پسران 
نوجوان ما در امر نگهداری کودکان به صورت رسمی بسیار 
کمرنگ شده است. این یعنی ما از هر دو طرف مانده ایم؛ 
نه سنتی صرف هستیم که برای خانه پرورش پیدا کنیم و 

نه برای محیط کار آماده می شویم.
حال بــرای رفــع این اتفــاق بایــد چه  کنیــم؟ اولیــن راه حل 
اصلاح تفکر فــردی و اهمیت دادن یکســان به نقش های 
اجتماعــی اســت. تــا وقتــی نقش هــای اجتماعــی را بــه 
جای دسته بندی مســاوی و مکمل با ارزشــی بالا و پایین 
می سنجیم، هرگز نمی توانیم افراد را برای ساختن جامعه 

سالم آماده کنیم .
پس یادمان باشــد به نقش هــای اجتماعی رتبــه برتری و 
به نقش هــا وزن ندهیــم. مــادر بودن، پــدر بــودن، کارمند 
بودن، خانه دار بــودن و... هیچ کدام  نســبت به هم برتری 
ندارند. اینها نقش هایی اســت که در اکثــر مواقع ما باید 
برخی از آنها را به صورت همزمان ایفا کنیــم. ما باید نگاه 
همه جانبه و بدون سوگیری داشته باشیم. در این صورت 
می توانیم مردان و زنان متعادل تری را در جامعه ای که هم 
کسب و کارهای عادلانه و هم خانواده های سالم و شادتری 

دارد، تجربه کنیم.

فاطمه
طالبیپور

Fatima.pour
@gmail.com
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10 میلیون نفر با هوش 
 مصنوعی کی هلث
تعامل داشته اند

جذب ۵۹ میلیون 
دلار سرمایه برای 

کی هلث 
اولیــه  مراقبت هــای  اســتارتاپ 
دیجیتــال کی هلــث 59 میلیــون دلار از 
سرمایه گذارانش و یکی از بزرگ ترین مراکز 
پزشکی دانشگاهی در کالیفرنیا، »سدارز 
سینای«، برای ســاخت خدمات پزشکی 
مبتنی بر هوش مصنوعی خــود دریافت 
کرد. کی هلث قصد دارد با ارائه دسترسی 
از راه دور به خدمات بهداشتی-درمانی از 
طریق تلفن های هوشــمند، مراقبت های 
اولیــه را دوبــاره ابــداع کنــد. کی هلــث کــه 
در ســال 2016 راه انــدازی شــد و در ســال 
2018 وارد بــازار ایــالات متحده شــد، یک 
چت بات ایجاد کرد که از هوش مصنوعی 
جهت پیشنهاد تشخیص های احتمالی 
بــرای مصرف کنندگانی کــه علائــم را وارد 
می کننــد، اســتفاده می کنــد؛ همچنیــن 
ســابقه پزشــکی، ســن و جنســیت کاربر 
را در نظــر می گیــرد. پلتفــرم آن داده هــای 
میلیون ها بیمــار را غربــال می کنــد و یک 
وضعیت پزشکی را پیشنهاد می دهد و در 
صورت نیاز، بیماران را با پزشک یا پرستار 
مرتبط می کند. »آلون بلوچ«، مدیرعامل 
و یکــی از بنیان گــذاران گفتــه اســت: »10 
میلیون نفــر با هــوش مصنوعی کی هلث 
تعامل داشــته اند و 3.1 میلیــون بیمار در 
48 ایالت از طریق کی هلث با یک پزشک 
یــا پرســتار ملاقــات کرده اند. این شــرکت 
مراقبت هــای اولیــه، مراقبت هــای فوری و 
برخی خدمات کودکان و همچنین درمان 
بیماری هــای مزمــن از جملــه مدیریــت 
کاهــش وزن را ارائــه می دهــد.   بر اســاس 
گزارش کرانچ بیس، کی هلث تا به امروز 330 
میلیــون دلار جمــع آوری کــرده و فوربــس 
ارزش ایــن اســتارتاپ را 800 میلیــون دلار 

می داند. 

NEWSخبر

گفت وگو با محمود حاجی بابایی که اعتقاد دارد دستگاه اتو سی پی آر می تواند 
جان خیلی ها را نجات دهد

بیماری های قلبی-عروقی بیشترین عامل مرگ ومیر در جهان و ایران است. برای نجات بیماران در هنگام سکته یا ایست قلبی تنها چند دقیقه طلایی فرصت وجود دارد. 
ماساژ یا احیای قلبی یکی از راه های نجات بیمار برای مدت زمانی است تا بیمار به مراکز درمانی برسد، اما این روش چالش های زیادی را همراه دارد. محمود حاجی بابایی، 
مخترعی که دستگاه احیای قلبی اتوماتیک ساخته، سوژه این هفته کارنگ است. او متولد ۱۳۵۸ است و تحصیلات دانشگاهی اش در رشته مهندسی مکانیک تا مقطع 

کارشناسی بوده است. به گفته خودش در ابتدا علاقه زیاد او به این رشته و سپس پشتکار بسیار باعث شد که در این عرصه رشد کند. از ۱۸سالگی وارد بازار کار شده و 
حدود ۲۴ سال است که در سطوح مختلف صنعت فعالیت دارد. او رئيس هیئت مدیره شرکت رایکا درمان پارسیان قشم است که محصولات زیادی در حوزه سلامت تولید 

کرده و در این شماره از کارنگ درباره مهم ترین محصول خود برایمان می گوید.

بازاریبهاندازه
17هزارآمبولانساورژانس!

 لطفاً درباره محصول جدیدی که تولید 
کرده ایــد و چگونگــی کاربــرد آن در حوزه ســلامت 

توضیح دهید.
ما در این سال ها محصولات زیادی تولید و عرضه کرده ایم 
که در بسیاری از بیمارستان های کشــور مورد استفاده قرار 
می گیرد؛ اما هم اکنون می خواهم درباره محصولی خاص و 
حیاتی صحبت کنم که در حال حاضر فقط شرکت »رایکا 
درمان« آن را تولید می کند. دلیل انتخاب این محصول برای 
معرفی این است که افراد و اقشار گوناگون به آن نیاز خواهند 
داشت و کارایی این دســتگاه نسبت به سایر دستگاه هایی 

که اغلب تخصصی و پیچیده هستند، عمومی تر است. 
نام این دســتگاه »اتو سی پی آر« یا دســتگاه خودکار احیای 
قلبی-ریوی است. »سی پی آر« یعنی احیای قلبی-ریوی و 
»اتو« هم که به معنی خودکار است. هر شخصی که به دلیل 
ایســت قلبی یا خفگی یا برق گرفتگی و... دچار حمله شود 
و عضله قلبش از کار بیفتــد، به خاطر پمپاژ نشــدن خون و 
به دنبال آن، نرسیدن اکسیژن و گلوکز به سلول های مغزی، 
دچــار آســیب شــدید در ناحیــه مغــز خواهــد شــد. در این 

وضعیت یک زمان طلایی وجود دارد که مأمور فوریت های 
پزشکی باید با نهایت سرعت، عملیات احیای قلبی-ریوی 
را شــروع کند؛ به ایــن صورت که هــر دو دســت روی هم قرار 
گرفته و به قفســه ســینه بیمار، فشــار عمــودی وارد شــود. 
این فشــار عمودی باعث احیای قلب و پمپــاژ محدود خون 
می شود که در پی آن، اکسیژن و گلوکز لازم به سلول های مغز 
که فرمانده بدن اســت، می رســد و از مرگ مغزی جلوگیری 
می شود، اما شرایط به این آسانی نیست و انجام این پروسه 
در خودروهای اورژانس بسیار دشــوار است؛ چراکه در یک 
آمبولانس معمولاً دو نفر، یک راننده و یک مأمور رسیدگی 
به بیمــار حضــور دارنــد؛ در صورتی کــه در بیمارســتان تیم 
احیا به نوبت این عملیات را با کیفیت بیشــتر و با توجه به 
دســتورالعمل 45دقیقه ای انجــام می دهند و بعــد از انجام 
این فرایند اگر کارکرد قلب و علائم حیاتی برنگشــت، بیمار 
را فوت شــده اعلام می کننــد. تصور کنید در زندگی شــهری 
معضلاتــی ماننــد ترافیــک و چندطبقه بــودنِ آپارتمان ها، 
برج ها و... وجود دارد که دسترسی مأمور اورژانس به بیمار 
را ســخت تر می کند. در اکثر ســاختمان ها آسانسور حمل 

برانکارد وجود ندارد. فرض کنید اگر بیمار در طبقه بیستم 
سکونت داشته باشد، مأمور اورژانس برای رسیدن به بیمار 
با چه دشــواری هایی روبه روست؟ و در مســیر انتقال بیمار 
به آمبولانس چگونه باید عملیات احیــا را به تنهایی انجام 
دهد؟ این مشکلات حتی باعث از دست رفتن جان آن بیمار 
می شود؛ زیرا در مسیر انتقال به خودرو عملیات احیا انجام 
نشده یا انجام آن بی کیفیت اســت. ما با جست وجوهایی 
که انجام دادیم، متوجه شــدیم دستگاهی اســتراتژیک به 
 نام »اتو ســی پی آر« وجــود دارد کــه شــرکت های آمریکایی 
و آلمانــی آن را تولید کرده انــد. مأمور اورژانس این دســتگاه 
را روی بدن بیمــار در حالت نشســته، خوابیده یــا... نصب 
می کند و عملیات احیا با دقت زیاد و به صورت خودکار در هر 
مدت زمانی که نیاز باشد، انجام شده و مغز را زنده و فعال نگه 
می دارد. نمونه های خارجی این دستگاه با قیمت هنگفت 
)بالای یک میلیارد تومان( به فروش می رسد، اما شرکت ما با 
بومی سازی این محصول و اســتفاده90 درصدی از قطعات 
داخلــی، این محصــول را با قیمــت پایین تر بعــد از دریافت 

مجوز عرضه می کند. 

I N T E R V I E W
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 آیا این دستگاه فقط مختص کادر درمان 
اســت یا برای مصارف خانگی اســتفاده می شود؟ 

اندازه بازار و تقاضای احتمالی چقدر است؟ 
در حــال حاضــر چیــزی حــدود 17 هــزار خــودروی اورژانس 
)دولتی و غیردولتی( در کشور موجود است که همه آنها باید 
به این دستگاه مجهز شــوند؛ علاوه بر این به نظر من خوب 
است که در تمامی ســاختمان های بلند، برج ها، هواپیماها 

و... و هرجا که تراکم انســانی در آن مکان وجود 
دارد، دســت کم یک دستگاه »اتو ســی پی آر« و 
یک نفر که با نحوه کارکرد آن آشناســت، وجود 
داشــته باشــد تا در صورت نیاز قبل از رســیدن 
مأمــور اورژانس از آن اســتفاده شــود. این را هم 
اضافــه کنــم کــه چــون ایــن دســتگاه در داخــل 
کشور طراحی شده و 90 درصد قطعات آن تولید 
داخل است، قیمت نهایی نسبت به نمونه های 
خارجی بسیار کمتر اســت و امید می رود که با 
توجه به قیمت مناسبی که برای این دستگاه در 

نظر داریم، بازار را از این دستگاه اشباع کنیم و هر کسی که 
به ایست قلبی دچار شد، به  کمک این دستگاه از خطر مرگ 

نجات پیدا کند.

 تعداد پرسنلی که در رایکا درمان با شما 
همکاری می کنند، چند نفر است و علاوه بر این در 
حــوزه ای کــه فعالیــت می کنیــد، بــرای چنــد نفــر 

اشتغال ایجاد کرده اید؟
شــرکت ما یک شــرکت دانش بنیان علمی اســت و بیشتر 

تیــم تخصصــی مــا در بخــش 
فعالیــت  تحقیق و توســعه 
و  باســواد  تیــم  و  می کننــد 
تحصیل کرده ای داریم که شرکت 
را بــر اســاس دانــش ایــن افــراد 
پایه گذاری کرده ایــم. این نفرات 
از بابت تولید، دغدغه ای ندارند؛ 
چون تقریباً صد درصــد فرایند 
تولیــد به صــورت برون ســپاری 
انجــام می شــود و قطعــات لازم 
در شــرکت های مختلــف توزیع 
و ســاخته می شــود و در نهایت 
داخــل مجموعــه مــا عملیــات 
مونتاژ صــورت می گیــرد. به این 

خاطر که اگر فرضاً بخواهیم قالب یک قطعه پلاســتیکی را 
خودمان بسازیم، راه اندازی مجموعه حجیم و گسترده ای را 
می طلبد که قیمت محصول خروجی را افزایش خواهد داد 
و اشتباه محض است. تجربه ثابت کرده که اکثر شرکت های 
موفق مثــل شــرکت تویوتا همیــن رویــه را دنبــال می کنند و 
قطعات، خارج از شرکت ساخته شده و داخل شرکت مونتاژ 
می شــود. در حال حاضر افــرادی که به صورت مســتقیم با 
ما همکاری می کنند، 15 نفر هســتند و بیش از 100 نفر نیز 

به صورت غیرمستقیم با ما کار می کنند.

 آیــا کیفیت ایــن دســتگاه بــا نمونه های 
مشــابه خارجــی برابــری می کنــد؟ و در راســتای 

صادرات آن اقدامی کرده اید یا خیر؟
از لحــاظ کیفی ادعایــی نداریم که بــا شــرکت های اروپایی و 
آمریکایی می توانیم رقابت کنیم؛ چراکه سابقه آنها بسیار 
بیشتر است و منتورهای خوبی دارند که می توانند از عملکرد 
آن بهره ببرند و محصول باکیفیتی را تولید و عرضه کنند. ما 
هم در ایران منتورهای بسیار خوبی داریم که همکاری با آنها 
باعث افتخار ماست و تمام تلاش مان را می کنیم که بتوانیم 
خودمان را به سطح جهانی برسانیم. با توجه به اینکه قیمت 
تمام شــده ما بســیار پایین تــر از نمونه های خارجی اســت، 

بحث صادرات برای شرکت ما جذابیت زیادی دارد.

 فعالیت های شرکت با سرمایه شخصی 
اداره می شود یا سرمایه گذار جذب کرده اید؟

تمــام فعالیت ها در این شــرکت با ســرمایه شــخصی پیش 
می رود و گاهی برای گرفتن وام  با ســود پایین اقدام کرده ایم. 
همــه کارهــای مــا در واقــع پرخطر اســت و مــا روی لبــه تیغ 
حرکــت می کنیــم و بــا توجــه بــه شــرایط اقتصادی کشــور، 
وضعیت بیمارستان ها، علوم پزشکی و...، تمام تلاش مان را 
می کنیم تا موانع را از سر راه برداریم و امیدواریم 
همه چیــز درســت شــود. خــدا را شــاکریم که با 
همه دشــواری ها از مســیری که در آن هستیم، 

بازنمانده ایم و سرپا و امیدوار هستیم.

 آیا از صندوق های جسورانه جذب 
سرمایه داشته اید یا خیر؟

خیر. سیاست شرکت و مدیران آن بر این اساس 
است که با ســرمایه خودمان فعالیت کنیم و با 
توجه به شرایط اقتصادی کشور این نوع جذب 

سرمایه  را در دستور کار نداریم.

 برای دریافت مجوزها و استانداردها چه 
چالش هایی را پشت سر گذاشتید؟

تمام مسیر همواره با چالش همراه است، اما پروسه دریافت 
مجوز اگر با آگاهی و بدون هیجان و با مشــورت توأم باشد و 
مسیری که باید پیش برود از قبل ترسیم شــود، با دشواری 
و چالش های کمتری مواجه خواهد شد. بسیاری از مراحل 
پیش نیاز و هم نیاز اســت و بســیاری از شــرکت ها اطلاعات 
کافــی در ایــن زمینه ندارنــد و به 
همین خاطــر با مشــکل مواجه 
می شــوند. همچنیــن بایــد در 
نظر داشته باشــیم که در بحث 
تجهیزات پزشــکی کلیــدواژه ای 
بــه نــام »کلاس خطــر« داریــم 
 D و C،B،A که بــه چهــار دســته
تقســیم بندی می شــود. مثــلاً 
کلاس خطــرِ وســیله ای ماننــد 
عصــا، A و کلاس خطــرِ فنری که 
 D در قلب کار گذاشــته می شود
اســت؛ چراکه خطا در ســاخت 
عصــا خطــر زیــادی را به دنبــال 
نخواهد داشــت، اما در ساخت 
فنر قلب، اولین خطا با آخرین خطــا برابری می کند. هرچه 
 D کلاس خطــر دســتگاهی که ســاخته می شــود بالاتــر و به
نزدیک تر باشــد، آزمایش هایی که باید انجام شــود، زمان بر 
و ســخت گیرانه تر خواهد شــد، زیرا تأیید این دســتگاه، بار 
مسئولیت سنگینی را بر دوش فرد تأیید کننده می گذارد و 
در نهایــت دریافت مجوز، زمــان زیاد و هزینه هــای گزافی را 
به دنبال خواهــد داشــت. در شهرســتان ها، دریافت مجوز 
منوط به تأیید اداره کل غذا و دارو و تا کلاس خطر B را شامل 
می شود، ولی تجهیزات پزشکی با کلاس خطر C و D باید در 

تهران تأیید شود.

 و در آخر اگــر نکته ای مد نظــر دارید که 
باید مطرح شود، بفرمایید.

خیر، نکته خاصی نیست. فقط آرزو می کنم وضعیت مالی 
بیمارســتان ها بهتر بشــود تا بتوانند مطالبات شرکت های 
تجهیــزات پزشــکی را پرداخــت کنند، زیــرا بســیاری از این 
شــرکت ها به دلیل همین مســئله دچار کاســتی شــده اند. 
مشــکلات دیگــری هــم وجــود دارد کــه بــا توجــه بــه رونــد 
گفت وگــوی مــا، از آن صرف نظــر می کنــم و فقــط امیــدوارم 
مشــکلات اقتصــادی در کشــور بــه زودی برطــرف شــود تــا 
شرکت هایی نظیر شرکت ما همچنان در کشور خودمان به 

فعالیت و تولید ادامه دهند. 
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قبل از انتخابات برای صنف رئیس تعیین نکنید!

POINT OF VIEWدیدگاه

۱. صنفــی باشــد و ســابقه فعالیــت مؤثــر در 
سازمان نصر داشته باشد

عضو هیئت مدیره سازمان مردم نهادی همانند 
نصر، بــا توجه بــه اینکــه موظف بــه انجــام کار 
داوطلبانه )مجانی و بدون دســتمزد مســتقیم 
و رانــت غیرمســتقیم( اســت، بایــد بــا هــدف 
انجــام مســئولیت های اجتماعــی خــود بــرای 
حــل مشــکلات موجــود و رشــد و توســعه آتــی 
صنف به  گونه ای اقدام کند که با اتحاد رقبا و با 
بزرگ شدن بازار، حداقل بخشی از صنف را که 
شرکت ایشان در آن بخش فعالیت دارد، بزرگ  
کرده و همه از ایــن فعالیت صنفی بهــره ببرند 

)فردی خنثی یا خودمحور نباشد(.
بنابرایــن دعــوت بــه مشــارکت در هیئت مدیره 
از بزرگــواران محتــرم و اندیشــمندی کــه هنــوز 
پنــج بــار هــم بــه صنــف نیامده انــد و احتمــالاً 
تاکنون دغدغــه صنفی هــم نداشــته اند، جای 
تعجــب دارد. باید حداقــل ســابقه فعالیت در 
یک کمیسیون را داشته باشند، از شرکت های 
قدیمــی و شناخته شــده نرم افــزاری باشــند، 
حداقل جــدای از صنــف تجربــه کار داوطلبانه 

را داشته باشند.
۲. از خانــواده صنعــت نرم افــزار بــوده و بــا 

دغدغه های این صنعت آشنا باشد
کاندیــدای مدنظــر بایــد از خانــواده صنعــت 
نرم افزار باشد، خودش حداقل تجربه کوچکی 
از کــد زدن داشــته باشــد، بــا روش کار کــردن با 
نســل فعال، ولــی در حــال تغییــر و جابه جایی 
ایــن صنعــت آشــنا باشــد، حداقــل یک  بــار با 
اســتعفای یک نیروی کلیدی خود روبه رو شده 
باشــد، با مشــکلات بیمه، مالیات، شــهرداری 
و... ایــن صنعــت آشــنا باشــد و برای بــالا بردن 
قیمت نرم افــزار در کشــور راهکار داشــته و پای 

 کار هم باشد.
در ســازمان نصــر بخش های مختلــف صنعت 
فــاوا کــه در برخــی مــوارد بــا هــم تضــاد منافــع 
هــم دارنــد، در کنــار یکدیگــر جمــع شــده اند 
)به ایــن نکتــه مهــم، در بعــد از انتخابــات باید 
مفصــل پرداختــه شــود(. حــال اگــر بهتریــن، 
دانشــمندترین، مدیرتریــن و... افــراد عضــو 
هیئت مدیــره شــوند و از جنــس نرم افــزاری 
یــن حالــت در مواجهــه  نباشــند، در بهتر
بــا دغدغه هــای شــرکت های نرم افــزاری فــوری 
حمایت خود را اعلام کرده و می گویند نامه اش 
را بنویســید، ما امضا می کنیم! امــا نمی توانند 
به دنبال نامه بروند، زیرا از این جنس نیستند.

۳. از جنس بخش خصوصی باشد
بایــد پرســید افــرادی کــه عضــو هیئت مدیــره 
انتصابــی یــک شــرکت )خصوصــی یــا دولتی( 
بــوده و ســهام مطمئنــی )حداقــل پنــج درصد( 
در آن شــرکت ندارنــد و درآمــد مســتقیم آنــان 
حقوق  و دستمزدی است که دریافت می کنند، 

انگیزه شان برای کاندیدا شدن چیست؟

چرا باید بــا تخریب آنــان، پیشــنهاد عضویت 
در هیئت مدیــره را بدهیــم تــا کار داوطلبانــه را 
جایگزین حقوق  و دســتمزد کننــد و تازه معلوم 
نیســت که اگر عضــو مؤثــری باشــند و بتوانند 
بخشی از صنعت را رشد داده و بزرگ کنند، چه 
نفعی به خود آنان می رسد )مگر آنکه!(. در این 
صورت دور از ذهن نیست که حرف وحدیث ها 
شــروع شــود. البتــه کمک گرفتــن از تجربیــات 
ایــن افــراد در پســت های دبیــری و اجرایــی و با 
پرداخــت حقوق  و دســتمزد مناســب می تواند 

اثربخش باشد.
۴. تجربــه دغدغه هــای صنعــت نرم افــزار را 

چشیده باشد
در کمیســیون های نرم افــزاری فهرســت بلندی 
از دغدغه هــای صنفــی همــکاران )بیــش از 30 
مورد( تهیه شد که متأسفانه خیلی جدی مورد 
پیگیری قرار نگرفت. انتظار می رود کاندیداهای 
مورد حمایت صنعت نرم افزار این دغدغه ها را 
دیده باشــند و بخشــی از انگیزه کاندیدا شدن 

آنان حل برخی از این موارد باشد. همانند:
 ارائه راهکار برای رشد و توسعه بازار؛

 ارائه راهکار برای دغدغه های منابع انسانی و 
پرورش نیروی کار؛

 توثیــق نرم افــزار، ورود بــه بــازار بــورس و 
ارزش گذاری واقعی روی مالکیت معنوی؛

 افزایــش و جاری ســازی تعرفه هــای ارائــه 
خدمات نرم افزاری و ارزش گــذاری صحیح روی 

قیمت نرم افزار؛
 استانداردســازی قراردادهــا و رویه هــای 
مهندسی نرم افزار )نماتن( و جاری سازی آن در 

سازمان های کارفرمایی؛
 حــل مشــکلات بیمــه، مالیــات، قوانیــن کار، 
شــهرداری ها، افتــا و دیگــر مجوزهــا، قوانیــن 

مرتبط و...؛
۵. نهایتاً در برنامــه انتخاباتی فردی )نه تبلیغات 
فهرســت های انتخاباتــی( بگویــد می خواهــد 

مسئولیت کدام گوشه از کار را بر عهده بگیرد
آیا فقط می خواهد در جلسات دو هفته یک بار 
هیئت مدیــره و آن  هــم بــا غیبت هــای مــوردی 
شرکت کند و فقط دست بالا کرده و به مصوبات 
رأی بدهد؛ یا مثل برخی دوستان هیئت مدیره 
قبلی پای  کار بوده و دنبــال حداقل حل یکی از 

دغدغه های صنفی باشد.
امیــد اســت پــس از مشــارکت گروهــی فعالان 
صنعت نرم افزار در دقیق شــدن این یادداشت 
و پایان ثبت نام اولیه همکاران، در ماه های مهر 
و آبــان در یادداشــت های بعدی بــه راهبردها و 

رویه های پیش  رو بیشتر پرداخته شود.
در یادداشــت بعــدی بــه  ضــرورت بازنگــری 
ســاختار ســازمانی و تعریــف هیئت رئیســه یا 
کمیتــه راهبــردی و نحــوه تشــکیل آن بیشــتر 

خواهم پرداخت.
این یادداشت ادامه دارد.

عباس عین علی 

abbas.einali 
@gmail.com

 امیدوارم مشکلات 
اقتصادی در کشور 

به زودی برطرف شود 
تا شرکت هایی نظیر 
شرکت ما همچنان 

در کشور خودمان به 
فعالیت و تولید ادامه 

دهند
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گفت وگو با سیدعلی آذرکار، مدیرعامل شرکت مهندسی 
پدیدپرداز درباره سه دهه تجربه او در حوزه نرم افزار

سیدعلی آذرکار در سال ۱۳۴۶ در بیرجند متولد شده و تحصیلات خود تا دوران دبیرستان را در همین شهر به پایان رسانده است. 
او در اوایل دهه 70 و پس از فارغ التحصیلی در مقطع کارشناسی ارشد مهندسی کامپیوتر نرم افزار، همزمان با دوره خدمت خود 
وارد بازار کار می شود. آذرکار که در حال حاضر مدیرعامل شرکت مهندسی پدیدپرداز است، بر اساس سه دهه تجربه حضور در 

فضای فناوری اطلاعات کشور معتقد است که در این سه دهه هیچ گاه یک طرح، برنامه و حتی معماری ملی مشخصی برای حوزه 
فناوری اطلاعات وجود نداشته است. او باور دارد که یکی از بزرگ ترین فرصت سوزی های کشور در حوزه نرم افزار رخ داده و اگر از 

ظرفیت های کشور در حوزه نرم افزار به درستی استفاده می شد، می توانست جای نفت را در اقتصاد ایران بگیرد. 

نرمافزارمیتوانست
جایگزیننفتباشد مدیرعامل شرکت 

مهندسی پدیدپرداز 
درباره عوامل مهاجرت 

مطرح کرد:

در گذشته شرایط 
این چنین ناپایدار 

نبود
ســیدعلی آذرکار، مدیرعامــل 
شرکت مهندسی پدیدپرداز در 
پاسخ به این ســؤال که چرا در سال های 
اخیر موج مهاجرت این چنین گسترده 
شــده و چــرا در نســل دانشــجویان 
دهه هــای 60 و 70 دغدغــه افــراد بــرای 
مهاجرت به ایــن اندازه نبــود، می گوید: 
»انسان موجود برتری طلبی است. وقتی 
شــما در محیطــی باشــید کــه تنهــا بــا 
رسانه های داخلی سروکار دارید، جهان 
برای شــما همان اســت که در اطراف تان 
می گذرد. بروز دنیای خارجی برای ما در 
آن زمــان همــان مقاله هایــی بــود کــه در 
مجــلات می دیدیــم. خیلــی در جریــان 
اینکه پشت این مقاله ها، چه اتفاق ها و 
تلاش هایی در حال صورت گرفتن است، 

قرار نمی گرفتیم.«

 او ادامه می دهد: »در سال های 
بعد، این اینترنت و شبکه های 
اجتماعی بودند که درها را باز کردند. قبل 
از اینترنت ما متوجه اختلاف زیادی که 
میان ما و خارجی ها وجود دارد، نبودیم. 
اما پس از آن دو اتفاق افتاد؛ یکی اینکه 
این فاصله  پدیدار شــد و دیگــری اینکه 
شرایط داخلی جامعه نیز برای بسیاری 
ناخوشــایند و دشوار شــد. آدم ها تا یک 
جایی شرایط را تاب می آورند، اما برخی 
از یک جایی بــه بعد دیگــر نمی توانند و 
اقــدام بــه مهاجــرت می کننــد. هرچــه 
شــرایط اقتصــادی بدتــر شــود آســتانه 
تاب آوری انسان ها پایین تر می آید و میل 
بــه مهاجــرت میــان افــراد )به ویــژه 

متخصصان( بیشتر می شود.«

 او با اشاره به شرایط اقتصادی 
کشور عنوان می کند: »در زمان 
جوانی ما، شــرایط تا این انــدازه ناپایدار 
نبــود. در زمــان جنــگ کــه مــا دانشــجو 
بودیــم، بلیــت اتوبوس بــرای شــش الی 
هفت ســال ثابت بود و این طور نبود که 
هر ســال اضافه شــود. ایــن ذهنیت هم 
میان مردم وجود داشت که جنگ است 
و باید تلاش کرد تا شــرایط ســخت آن را 

پشت سر گذاشت.«

POINT OF VIEWدیدگاه

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

 پیش از آنکه وارد دانشگاه شوید، نسبت 
بــه کامپیوتــر و دنیــای آن چــه ذهنیــت و شــناختی 

داشتید؟
در زمان دانش آموزی ما، مجله ای به نام دانشمند بود که جزء 
علایق من برای مطالعه به شمار می آمد. این مجله در آن زمان 
خیلی غنی و پرطرفدار بود و در آن مقاله هایی درباره کامپیوتر 
به عنوان دستگاه هایی با وجه پردازشی بالا که قابلیت انجام 
محاســبات  با حجم زیاد را دارند، منتشر می شد؛ آشنایی 

من بــا کامپیوتر از ایــن طریق بود و بــه این حوزه 
علاقه مند شــدم. همچنین آشــناهایی داشتم 
که کامپیوتــر خوانده بودنــد و از طریــق آنها نیز 
اطلاعاتی درباره این حوزه به دست آورده بودم.

 آیا در آن برهه این ذهنیت را 
داشتید که دنیای کامپیوتر قرار است در 
آینده بــه ایــن شــکل گســترده و فراگیر 

شود؟
بــه هیچ وجه چنیــن ذهنیتــی نداشــتیم. البته 
در همــان مجلــه دانشــمند مقاله هایــی درباره 

آینــده کامپیوتر و اینکــه مثلاً در ســال 2000 قرار اســت چه 
کارهــای عجیبــی را انجام دهــد، وجود داشــت؛ اما بیشــتر 
فضای تخیلــی داشــتند و من به شــخصه خیلی حســی از 
اینکه چه اتفاق هایی را قرار است کامپیوتر در زندگی ما رقم 

بزند، نداشتم. 

 در زمــان دانشــجویی و فارغ التحصیلــی 
شــما، جو جامعه در زمینــه مهاجرت به چه شــکل 
بود؟ آیا خود شما در آن دوره هیچ وقت به این گزینه 

فکر می کردید؟
با وجود اینکه شــرایط دانشــگاه در آن زمان سخت بود، اما 
کسی به مهاجرت به شکل امروزی فکر نمی کرد. این فکر در 
میان دانشــجویان وجود داشــت که برای ادامه تحصیل به 
کشور دیگری بروند و برگردند، اما اینکه بخواهند برای زندگی 
مهاجرت کنند، به این شــکل وجود نداشــت. من در ســال 
1369 در حین تحصیل کار می کردم و در همان زمان از طریق 
دوستی یک پیشنهاد کاری در کشور کانادا مطرح شد؛ وقتی 
من موضوع را در خانواده عنوان کردم، پدرم موافق نبود و من 
هم دیگر آن را پیگیری نکردم. بعد از آن هم فرصت هایی بود 
که به واسطه مهاجرت دوستان پیش می آمد که در نهایت 

انتخاب من ماندن در ایران بود. 

 پس از فارغ التحصیلی، ورود شما به بازار 
کار به چه شکل بود؟

پس از فارغ التحصیلــی و در حین خدمت ســربازی من در 
پــروژه ای مربوط به ســازمان خدمات کامپیوتری شــهرداری 
تهران مشــغول به کار شــدم که بعدها بــه ســازمان فناوری 
اطلاعات شهرداری تهران تغییر نام داد. در آن پروژه قرار بود 
نرم افزار هایی را در 20 منطقه و ستاد شهرداری 
پیاده ســازی کنیــم. در ســال 1376 کــه خدمت 
ســربازی من تمام شــد، در همین پروژه ماندم و 
کار را تا ســال 1382 ادامــه دادم. آن زمان حجم 
زیادی از این سیســتم های نرم افزاری اســتقرار 
پیدا کرده و در فضای ملتهب شــهرداری نیز به 
یک پایداری رسیده بود. سال 1382 که مصادف 
با شهرداری آقای احمدی نژاد و تغییر لایه های 
مدیریتــی در شــهرداری بــود، از آن مجموعــه 
جدا شدم و به شــرکت »مهندسی پدیدپرداز« 
پیوســتم کــه در آن زمان بــا مشــتریان خارجی 

کار می کرد.

 دربــاره پــروژه ای کــه در شــهرداری انجــام 
می دادید، بیشتر توضیح می دهید؟

نام پروژه »پــام« بود )پروژه اتوماســیون مناطق( که بخشــی 
از یــک طــرح کلان به شــمار می آمــد. زمانــی که کرباســچی 
شهردار شــد، طرحی تدوین شــد که »تهران80« نام گرفت 
و چشــم اندازی برای چهار ســال آینده پایتخت بود. در این 
طرح کلان بخشی هم به حوزه فناوری اطلاعات اختصاص 
یافته بود و قرار بود سیســتم های شهرداری مکانیزه شوند. 
شهرداری چند نرم افزار اصلی داشت؛ شهرسازی، املاک، 
اموال، مالی، کنترل پروژه و اتوماسیون. کرباسچی همچنین 
یــک سیســتم اطلاعــات مدیریتــی می خواســت کــه همه 
اطلاعات کلان شــهر تهران در آن وجود داشــته باشــد. ایده 
درخشــانی بود، امــا دوران پایــداری کرباســچی خیلی طول 
نکشــید و در ســال 1377 محاکمه شــد و... . امــا از آنجا که 
پروژه گسترده ای بود و به خاطر آن هزینه های زیادی صورت 
گرفته بود، امکان متوقف کردن آن وجود نداشت.  حدود 30، 
40 پیمانــکار در این پروژه وارد شــده و برای زیرســاخت های 
لازم و آموزش نیروها هزینه کرده بودند. در آن زمان ما تلاش 

کردیم ســاختار را حفظ کنیــم و کار را ادامه دهیم. در ســال 
1382 کــه مــن از این پــروژه جــدا شــدم، بــالای 90 درصد آن 

انجام شده بود. 

 در آن سال ها شرکت های نرم افزاری در چه 
حوزه هایی فعال بودند و شرکت مهندسی پدیدپرداز 

مشغول به انجام چه کارهایی بود؟
مــن از آذر 1382 تــا امــروز در شــرکت مهندســی پدیدپرداز 
مشغول به کار هستم. در آن شرکت در ابتدا مدیر بازاریابی 
بودم، بعد عضو هیئت مدیره شــدم و از ســال 1389 تاکنون 
مدیرعامل هســتم. در آن زمــان پدیدپــرداز روی یــک پروژه 
مشترک با یک شرکت انگلیسی کار می کرد که دو سال پیش 
از ورود من به مجموعه آغاز شده بود. اما به صورت کلی در آن 
زمان شــرکت های نرم افزاری که در ایران فعالیت می کردند، 
مدل کسب وکاری شــان B2G بود. نرم افزارهایــی هم که کار 
می شد، حسابداری، اتوماسیون و مقدار کمی هم بحث های 
فراینــدی بود. همچنین تولیــد پرتال ها و وب ســایت ها جزء 
کارهایی بود که صورت می گرفت و تازه شــروع شده بود. آن 
موقع شرکت های کارفرمایی خیلی در این حوزه قوی نبودند و 
موضوعات مشاوره  ای هم خیلی جا نیفتاده بود تا اینکه طرح 
تکفا )طرح توسعه و کاربرد فناوری ارتباطات و اطلاعات ایران( 
راه افتــاد. آنجا برای مثــال ما پــروژه ای با وزارت امــور خارجه 
داشــتیم که این پــروژه علاوه بــر مشــاور، عامل چهــارم هم 
داشــت. کم کم نهادهای دولتی به این نتیجه رسیده بودند 
که پروژه های بــزرگ را نمی توان بــا افراد اجرا کــرد و باید یک 

ساختار مناسب مهندسی برای آن تدارک دید.

 آیا همــکاری با شــرکت های خارجی روی 
مســیر کاری پدیدپــرداز و تجربه آن تأثیــر متفاوتی 

داشت؟
کار بــا شــرکت های خارجــی فــارغ از مســائل مالــی، دانش 
خوبی هم برای شــرکت ما به همراه داشــت و باعث شــد ما 
چندین گام در حوزه توســعه نرم افزار پیشرفت کنیم. ما در 
پدیدپــرداز با شــرکت هایی از کشــورهای انگلیــس، آلمان و 
هلند همکاری داشتیم که پروژه با شرکت انگلیسی از همه 
بزرگ تر بود. این شرکت یک نهاد خصوصی بود که انرژی از 
جمله برق، گاز و همچنین آب و تلفن را از دولت می خرید و به 
مصرف کنندگان می فروخت و به دنبال ابزاری بود که بتواند 
صورت حساب فروش هایش را به وسیله آن تهیه کند. کار ما 
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بازطراحی، تولید و پشتیبانی این نرم افزار بود.

 چطور با این شرکت آشنا شده بودید؟
نحوه آشــنایی مــا با ایــن شــرکت از طریق نمایشــگاه ســبیت 
در هانوفر آلمــان بود که هنوز هم برگزار می شــود. این شــرکت 
انگلیسی یک مدیرعامل ایرانی داشت که البته فکر نمی کرد در 
ایران شرکت هایی با چنین توانایی هایی وجود داشته باشند؛ 
در ابتدا هم خیلی با شــک و شــبهه همــکاری اش با مــا را آغاز 
کرد. اما بعد از آن وقتی دید که شــرکت ما بهتر از شرکت های 
انگلیســی می تواند این کار را برایشــان انجام دهد، این ارتباط 
ادامه پیدا کرد و توسعه یافت. ما برای این شرکت کل نرم افزاری 
را که می خواست، بازطراحی و پیاده سازی کردیم. این همکاری 
تا سال 1385-1384 ادامه داشت. بعد از آن به دلیل تحریم ها 
این ارتباط قطع شــد، زیرا امکان ثبت درآمدهــا در دفاتر مالی 

وجود نداشت.

 فکر می کنید اگر تحریم ها نبود، چقدر فضا 
برای شرکت های داخلی متفاوت می بود؟

من همیشــه می گویم که یکی از فرصت ســوزی های کشور در 
همین بخــش بود. متأســفانه جایگاهــی را که شــرکت های ما 
می توانستند در دنیا داشــته باشــند، اوکراین، لهستان، هند 
و... گرفتنــد. اگر همیــن فضای برون ســپاری بــاز بــود و ارتباط 
شــرکت های داخلــی و خارجی قطع نمی شــد، می توانســتیم 
آینده درخشانی داشته باشــیم. فارغ از حوزه های گردشگری 
و... بــه نظرم همین بخــش نرم افزار می توانســت مــا را از نفت 

بی نیاز کند. 

 گفتید همکاری با شرکت های خارجی باعث 
شد چند گام به جلو بردارید؛ درباره این تجربه بیشتر 

توضیح بفرمایید.

ما در مهندسی نرم افزار وقتی محصولی را تولید می کنیم، 
این تولید باید یک فرایند، چهارچوب و کیفی داشته باشد. 
ما در آن پروژه، تمام اصول مهندسی نرم افزار را تحت تأثیر 
آنچه از ما می خواســتند و طبق استانداردهای جهانی یاد 
گرفتیم. برای مثال از ما می خواستند که طبق برنامه ریزی 
اعلام کنیم که هر مرحله از کار را چه زمانی به آنها تحویل 

می دهیم. این برنامه ریزی باعث 
می شد ما مدیریت پروژه، کنترل 
پروژه، آزمون و... داشــته باشیم. 
این موضوعات آن زمان در ایران 
مرســوم نبــود و اســتانداردهای 
کار بین المللی بــا آنچه در داخل 
انجــام می شــد، تفــاوت بســیار 
داشــت. تجربه این بــود که برای 
حضــور در بازارهــای جهانــی، 
بایــد اســتانداردهای جهانــی را 
بشناسیم و پیاده سازی کنیم. در 
ســال های اخیر هم شــاهدیم که 
هندی ها این کار را بســیار خوب 
انجام داده و به خوبی خودشان را 
به سطح اســتانداردهای جهانی  
رســانده و جایگاه شــان را حفــظ 

کرده اند.

 با توجه به اینکه شما در سه دهه 70، ۸0 و 90 
سابقه کار در حوزه نرم افزار دارید، فکر می کنید مسیری 
که فناوری اطلاعات در این سال ها پشت سر گذاشته، 

به چه صورت بوده است؟
از اینکــه تصمیم حاکمیت بوده یا فشــار فنــاوری یا محرکی 
که از ســوی شــرکت ها آمــده، بگذریــم، امــا به هر حــال روند 

استفاده از فناوری اطلاعات به شکل نمایی در این سه دهه 
اوج گرفته، اما محدوده کاربرد آن تغییر کرده اســت. در دهه 
70 مــدل کســب وکارها اغلب B2G بــود و دولــت بزرگ ترین 
مشــتری شــرکت های این حوزه به حســاب می آمد. در دهه 
B2B ،80 رشد بیشتری داشت و در دهه 90 شاهد B2C شدن 
کســب وکارهای ایــن حــوزه بودیم. به طــور طبیعــی همه این 
تغییرات با خود تبعاتی به همراه 
دارد. وقتــی مــدل کســب وکارها 
B2C می شود و شرکت هایی مانند 
دیجــی کالا، اســنپ، تپســی و... 
شکل می گیرند، این فضا نیازهایی 
را هم ایجاد می کند؛ از جمله نیاز 
به آدم هــای کاربلــد و متخصص، 
مراکــز داده، فناوری هــای جدید و 
افزایش نیازهای سخت افزاری و... 
. از ســوی دیگر،  ســطح انتظارات 
افراد جامعه بالا رفته و این باعث 
شــکل گیری ســیکلی می شــود 
که بایــد این فراینــد را مــدام به روز 
نگه  داشــت. مــا در حــوزه فناوری 
اطلاعــات کشــور، در ایــن ســه 
دهه هیچ گاه یــک طــرح، برنامه و 
حتــی معمــاری ملی مشــخصی 
نداشتیم. ما هیچ وقت مشخص نکردیم که در حوزه فناوری 
اطلاعــات چــه نیازهایــی داریــم؟ در هــر مقطعــی یکســری 
اتفاق هایی افتاده، در برهه ای نیز کارهای مربوط به دولت زیاد 
شده و شرکت ها به سراغ این حوزه رفته اند؛ پس از آن بحث 
دولت الکترونیک پیش آمد و از ســویی هم بحث تحریم ها 
را داشــتیم. یعنی ما می خواهیــم دولت الکترونیــک ایجاد 
کنیم، اما با تأمین زیرساخت های لازم مواجهیم. باید توجه 

داشت که این موج پیشرفت فناوری اطلاعات ادامه دار است 
و چیزی نیست که به پایان برســد یا اینکه بتوان جلوی آن را 
گرفت؛ بلکه باید آن را مدیریت کرد. اگر ما مدیریت فناوری را 
به دست نگیریم، این فناوری است که امور ما را تحت تأثیر 

خود قرار خواهد داد.

 ورود شــما بــه کارهــای صنفی از چــه زمانی 
شروع شد و با چه انگیزه ای بود؟

مــن از ســال 1387 کــه دومیــن دوره ســازمان بــود بــه واســطه 
مدیرعامل سابق شرکت پدیدپرداز، آقای خوانساری وارد صنف 
شدم. در صنف کمیسیونی ایجاد شده بود به نام »استاندارد 
و تدوین مقــررات« و چون من بــه این مباحث علاقه داشــتم، 
ایشــان پیشــنهاد کرد که از ســوی شــرکت در این کمیســیون 
حضور داشته باشم و به این شکل کار صنفی من آغاز شد. در 
سال 1390 هیئت مدیره بعدی شروع به کار کرد که در آن دوره 
من با توجه به ســوابقم، قائم مقام همین کمیسیون شدم. در 
ســال 1393 بود که در هیئت مدیره صنف حضور پیدا کردم و 
همچنین  نقش رئیس کمیسیون استاندارد را بر عهده گرفتم. 
از سال 1396 هم برای دوره دوم، جزء هیئت مدیره بودم و دبیری 
سازمان را هم بر عهده داشتم که این دوره تا اوایل خرداد 1400 
ادامه داشــت. در حال حاضر نیز در نقش دبیر رسته توسعه 

نرم افزار در صنف حضور دارم.

 فکــر می کنیــد مهم تریــن چالش هایــی که 
شرکت های حوزه نرم افزار با آن مواجه اند، چه هستند؟

مهم ترین معضل شرکت های نرم افزاری در حال حاضر در دو 
زمینــه اســت؛ اول چالش هایی که در حــوزه قوانیــن و مقررات 
وجــود دارد و دوم مســائلی کــه شــرکت ها در حــوزه نیروهــای 

انسانی با آن دست به گریبان اند.
ادامه در صفحه ۲۳

 مهم ترین معضل 
شرکت های نرم افزاری 

در حال حاضر در 
دو زمینه است؛ 

اول چالش هایی که 
در حوزه قوانین و 

مقررات وجود دارد 
و دوم مسائلی که 
شرکت ها در حوزه 

نیروهای انسانی با آن 
دست به گریبان اند

   عکس:  نسیم اعتمادی
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 شبکه های 
اجتماعی
S O C I A L 
M E D I A

 اقدام جنجالی دیگر 
ایلان ماسک

 حذف ویژگی بلاک
X از

ایلان ماســک قصــد دارد طــی یــک اقدام 
جنجالی دیگر گزینه بلاک یا مسدودسازی 
کاربران دیگــر را از پلتفرم X حــذف کند. او 
گفت: »شرکت رسانه اجتماعی X که قبلاً 
به عنوان توییتر شناخته می شد، یک ویژگی 
محافــظ را کــه بــه کاربــران امــکان می دهد 
حســاب های دیگر را مسدود کنند، حذف 
خواهد کــرد.« عملکــرد مسدودســازی به 
کاربر اجازه می دهد تا حساب های خاصی 
را از تماس، دیدن پســت ها یــا دنبال کردن 
آنها محدود کند. ماسک در پستی در این 
پلتفرم گفت: »ویژگی بــلاک به جز در پیام 
مســتقیم )دایرکــت( حــذف خواهد شــد، 
اما عملکرد بی صدا باقی می ماند و حذف 
نمی شــود. ایــن عملکــرد کاربــر را از دیــدن 
حساب هایی که دوست ندارد، بازمی دارد. 
بر خــلاف ویژگی مسدودســازی،  حســاب 
دیگر متوجــه نمی شــود که بی صدا شــده 
است.« مالک میلیاردر پلتفرم X خود را یک 
آزادی خواه مطلق بیان می کند، اما برخی از 
منتقدان گفته اند رویکرد او غیرمسئولانه 
است. محققان از زمان تصدی این پلتفرم 
متوجه افزایش سخنان تنفرآمیز و محتوای 
آزاردهنده در این پلتفرم شــده اند و برخی 
دولت هــا این شــرکت را متهــم کرده اند که 
بــه  انــدازه کافــی بــرای تعدیل محتــوای آن 
 X تلاشــی نمی کنــد. اگــر ویژگــی بــلاک در
حذف شود، ممکن است این پلتفرم دیگر 
با مقررات و دستورالعمل های اپل استور و 
گوگل پلی آلفابت همخوانی نداشته باشد.  
اپل معتقد است در برنامه هایی که کاربران 
تولید محتوا می کنند باید ویژگی مسدود 

کردن وجود داشته باشد. 

NEWSخبر

آمریکایی ها معتقدند حزب کمونیست چین از تیک تاک برای جاسوسی از ایالات متحده 
استفاده می کند

همه علیه تیک تاک 

شــهر نیویورک نیــز ماننــد ســایر آژانس هــا و ایالت های 
فــدرال در سراســر ایــالات  متحــده می خواهــد شــبکه 
اجتماعــی تیک تــاک را در تمام دســتگاه های الکتریکی 
دولت ممنوع کنــد. دلیل این اقــدام نگرانی های امنیتی 
در مورد این برنامه است. سخنگوی نیویورک سیتی هال 
 )NPR( در بیانیه ای که ۱۷ آگوست به رادیو عمومی ملی
ارســال شــد، گفت: آژانس هــا باید اپلیکیشــن محبوب 
اشــتراک گذاری ویدئــوی کوتــاه را از تمــام دســتگاه های 
دولتی ظرف 30 روز آینده حذف کنند؛ بنابراین کارمندان 
شــهر دسترســی خــود را بــه اپلیکیشــن تیک تــاک و 
وب سایت آن از تمام دســتگاه ها و شبکه های متعلق به 

شهر از دست خواهند داد.

 تیک تاک؛ یک تهدید امنیتی برای شــهر 
نیویورک 

یکــی از ســخنگویان در ایــن بیانیــه گفــت: »بــا اینکــه 
رســانه های اجتماعــی در ارتبــاط دادن مــردم نیویــورک 
بــا یکدیگر عالــی عمــل می کننــد، اما مــا بایــد اطمینان 
حاصل کنیم که اســتفاده از این پلتفرم ها امن اســت.« 
این سخنگو ادامه داد: »فرماندهی سایبری شهر مدام 
در حال بررسی و انجام اقدامات پیشــگیرانه برای ایمن 
نگه داشــتن اطلاعــات شــهر نیویورک اســت. ایــن دفتر 
تشــخیص داده که تیک تاک برای شبکه های فنی شهر 
یک تهدیــد امنیتــی محســوب می شــود.« باید بــه این 

نکته اشاره کرد که فرماندهی ســایبری دفتری است که 
وظیفه حفاظت از سیستم های شــهر نیویورک در برابر 

تهدیدات سایبری را بر عهده دارد. 

روی  تیک تــاک  نصــب  ممنوعیــت   
دستگاه های الکتریکی دولتی 

پــس از انتشــار اخبــار ممنوعیــت، حســاب های دولتی 
شهر نیویورک در تیک تاک از به اشتراک گذاری مطالب 
دست کشیده اند. برای مثال اداره بهداشت شهر در بیو 
حساب کاربری خود در تیک تاک نوشته که این حساب 
»تا آگوســت 2023 توســط نیویــورک اداره می شــد« اما 
»دیگر بر آن نظارت نمی شود«. همچنین حساب اداره 
پلیس شــهر نیویورک که بیش از 26۷ هزار دنبال کننده 
دارد، اعلام کرده که از آخر هفته دیگر فعال نیست. این 
آژانس در آخرین پســت خــود نوشــت: »به دلیل تغییر 
خط مشــی، این حســاب دیگر فعال نیســت. لطفاً ما را 
در سایر اکانت های شبکه های اجتماعی دنبال کنید.« 
قبــل از نیویــورک، نهادهای بســیاری از ایــالات مختلف 
آمریکا و همین طور سایر کشورها داشتن این اپلیکیشن 
را روی دستگاه های الکتریکی دولتی ممنوع کرده بودند. 
مونتانــا اولین ایالتــی بود که ایــن اپلیکیشــن محبوب را 
ممنوع کرد. این اتفاق پس از امضای یک لایحه توسط 
»گرگ جیانفورتــه«، فرماندار ایالــت رخ داد. این لایحه 
ادعا می کــرد می خواهد از اطلاعات خصوصی ســاکنان 

محافظــت کنــد. جیانفورته گفــت: »حزب کمونیســت 
چین از تیک تاک برای جاسوسی از آمریکایی ها، نقض 
حریــم خصوصــی و جمــع آوری اطلاعــات شــخصی، 
خصوصی و حساس آنها استفاده می کند و این مسئله 
کاملاً مستند است.« ممنوعیت تیک تاک در مونتانا از ۱ 
ژانویه 2024 اجرایی خواهد شد. مریلند نیز در دسامبر 
2022، استفاده از تیک تاک و برخی دیگر از پلتفرم های 
مستقر در چین و روسیه را در دستگاه های الکترونیکی 
نهادهای اجرایی ممنوع کرد؛ زیرا فرماندار ســابق »لری 
هوگان« دستورالعملی را برای ممنوعیت استفاده از این 

پلتفرم ها اعلام کرده بود.

 تیک تاک می گوید مستقل از چین است
کشــورهایی ماننــد نیوزیلند و کانــادا هم در اوایل ســال 
جاری اقدامات پیشــگیرانه ای را در راســتای ممنوعیت 
تیک تــاک در برخــی دســتگاه های الکترونیکــی متعلــق 
به دولــت انجــام دادنــد. ایــن کشــورها دلیــل ایــن کار را 
نگرانی های مربــوط به حفظ حریم خصوصــی و داده ها 
برای کســانی کــه ممکــن اســت از ایــن برنامه اســتفاده 
کنند، اعلام کردند. البته هیچ مدرک مســتقیمی مبنی 
بر دسترســی دولت چین به داده های کاربران تیک تاک 
وجود نــدارد و خود تیک تــاک هم می گوید که مســتقل 
از چین اســت و اطلاعات کاربــران این برنامــه در ایالات 

 متحده محافظت می شود.
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 شرکت های
بزرگ

B I G 
C O M PA N I E S

سردرگمی 2.8 میلیون کاربر روآندایی بابیلون 

پایان عملیات بابیلون در روآندا
در مارس 2020، شــرکت بهداشــت دیجیتال بابیلون از 
همکاری ۱0ساله خود با دولت روآندا برای ارائه خدمات 

مراقبت اولیه مجازی خبر داد.
این مراقبت های اولیه از طریق بخشــی از شرکت به نام 
بابیل انجام می شد. این برنامه همکاری از سمت بنیاد 

بیــل و ملینــدا گیتــس بیــش از 2.2 میلیون 
دلار بودجــه دریافــت کرده بــود تــا از فناوری 
بــرای »بهبــود ســلامت جهانــی« اســتفاده 
کند. لازم به ذکر است که بابیلون در بریتانیا 
مستقر است و در سال 202۱ به سهامی عام 

تبدیل شد.
بــر اســاس گــزارش ســالانه ایــن شــرکت، تــا 
پایان ســال 2022، بابیــل 2.8 میلیــون کاربر 
در روآنــدا داشــت. پزشــکان و پرســتاران از 
طریق این برنامــه روزانه چهار هزار مشــاوره 
پزشــکی انجام دادند. روآندا در ســال 2022 

بالغ بر ۱3.2 میلیون نفر جمعیت داشت، یعنی تقریباً 
20 درصد مردم این کشور از بابیلون استفاده می کردند. 
این میلیون هــا بیمــار حالا بایــد به طــور ناگهانــی دنبال 

جایگزین باشند. 

 بابیلون تنهــا کارمنــدان بریتانیایی اش را 
حفظ می کند

بر اساس گزارش ها شرکت بابیلون در حال خاتمه دادن 
بــه همــکاری خــود بــا روآنداســت. چنانچــه اخیــراً ایــن 
شــرکت عملیــات خــود را در ایــالات متحــده هــم پایــان 

داده و کارمندانــش را اخــراج و به طــور ناگهانــی نوبــت 
ویزیت بیماران را لغو کرده اســت. باید خاطرنشــان کرد 
که این اتفــاق مدتی پس از خبر اقدام تجــاری بابیلون با 
شرکت مایند میز، یک شرکت درمانی دیجیتال مستقر 
در ســوئیس رخ داد؛ زیــرا ایــن اقــدام شکســت خــورد و 
بابیلون مجبور شد به عملیات خود در ایالات 
متحــده، بریتانیا، هنــد و روآندا پایــان دهد. 
مدیــران بابیلــون در ایمیلــی کــه بــه کارکنــان 
خود ارســال کردند، گفتند: »شــرکت برنامه 
دارد اکثر کارمندان بریتانیا را حفظ کند، اما 
اخراج کارمنــدان ایــالات متحده فــوراً انجام 

می شود.«
مدیــران بابیلــون در مــورد خاتمــه دادن بــه 
عملیات روآندا در این ایمیل اظهار داشتند: 
»متأســف و ناراحتیــم از اینکــه اعــلام کنیم 
روند پایــان دادن به برنامه همــکاری با روآندا 
را آغاز خواهیم کرد. ما با سرمایه گذاران و شرکای بالقوه 
وارد مذاکــره شــده ایم و بــرای تضمیــن بهتریــن نتیجــه 
ممکن برای کســب وکار خود و بابیلونی ها، ســنگ تمام 

خواهیم گذاشت.«

 ارتباط بنیاد گیتس و بابیلون
بر اســاس گزارش ســالانه این شــرکت، عملیات بابیلون 
در روآندا در ســال 20۱6 با مشــارکت بنیاد بیل و ملیندا 
گیتس آغاز شد. »کارین نیهورن«، مدیر ارشد ارتباطات 
بنیــاد گیتس گفــت کــه ایــن بنیــاد ۱.263.08۱ دلار در 

نوامبر 20۱۷ و 984.4۷0 دلار در نوامبر 2020 به بابیلون 
کمک مالی کــرد. نیهورن در مــورد این کمک هــای مالی 
خاطرنشان کرد: »این کمک های مالی امکان ارائه بیش 
از 4.5 میلیــون مشــاوره از راه دور را در سراســر روآنــدا 
فراهم کــرده بودنــد. بابیلــون در روآنــدا به عنــوان مرجع 

خدمات مراقبتی دیجیتال شناخته شده بود.«

 تعهد به روآندا ادامه دارد
علاوه بر شکســت ادغام تجــاری بابیلــون و ماینــد میز، 
گــزارش ســالانه بابیــل روآنــدا دلایــل دیگــری را بــرای 
پایــان دادن بــه عملیات روآنــدا بــرای ما روشــن می کند.  
این گزارش نشــان می دهد که این عملیات نه تنها ســود 
مالی نداشته، بلکه برای شرکت ضرر هم داشته است. 
چنانچه در پایان دسامبر 2022، این شرکت زیان خالص 
22۱.4 میلیون  دلاری را ثبت کرد. بابیلون ۱04.5 میلیون 
دلار پــول نقــد داشــت، امــا بدهــی خالــص آن 255.9 
میلیون دلار بود و مدیریت در مورد توانایی شرکت برای 

ادامه عملیات روآندا در ۱2 ماه آینده تردید داشت. 
با این  حال، گــزارش ســالانه همچنین تعهد شــرکت به 

روآندا را تأیید می کند.
در این گزارش قید شــده: »با اینکه درآمد ما از عملیات 
روآنــدا اندک اســت، ولــی مــا روآنــدا را به عنــوان بخش 
اصلــی مأموریــت خــود در ارائــه خدمــات بهداشــتی 
مقرون به صرفــه و در دســترس برای همــه می بینیم و در 
زمان مناســب انتظار داریم که در آفریقا گســترش پیدا 

کنیم.«

REVIEWبررسی

لینا خان هشدار می دهد

 زنگ خطری
برای هالیوود

»لینــا خــان«، رئیس کمیســیون تجارت 
FTC(، در مــورد اعتصابــات  فــدرال )
هالیــوود می گویــد نشــانه هایی در ایــن 
اعتصابــات وجــود دارنــد کــه حاکــی از 
مشــکلات زیاد در این صنعت هستند. 
خان اظهار داشــت انجمن نویســندگان 
آمریــکا کــه از دوم مــاه مــی دســت بــه 
اعتصاب زده اند، اخیراً در یک اظهارنامه 
بــه کمیســیون تجــارت فــدرال در مــورد 
ترکیــب صنــف و نابرابــری بیــن اعضــای 
آن و میزان نامناســب ادغام شرکت های 
رسانه ای هشدار داده اند. این اظهارنامه 
در پــی تلاش هــای FTC بــرای اصــلاح 
قوانیــن خــود در زمینــه ادغــام بــه ایــن 

کمیسیون ارسال شده است. 
فــدرال  تجــارت  کمیســیون  رئیــس 
ادامــه داد: »ایــن انجمــن نشــان داد کــه 
چگونه ســاختار بــازار در هالیــوود به طور 
چشــم گیری در دهه هــای اخیــر تغییــر 
کرده است. ادغام عمودی در این صنعت 
باعث بــه وجود آمدن بازاری شــده که در 
آن درآمــد نویســندگان، تهیه کننــدگان 
و مجریــان کمتــر شــده اســت. بااینکــه 
شــرکت ها هزینه بیشــتری از مشــتریان 
دریافت می کنند، اما درآمد افراد مذکور 

کمتر شده است.« 
او افــزود: »منتقــدان می گوینــد کیفیت 
محتــوا نیــز کاهــش  یافتــه اســت. ایــن 
اتفاقات زنگ خطری هســتند که نشــان 
می دهند ســاختار بازار فعلی در هالیوود 

پاسخگوی مصرف کنندگان نیست.«
لازم بــه ذکر اســت انجمــن نویســندگان 
آمریکا از مــاه مــی، در اعتراض بــه آنچه 
نابرابری و تضییــع حقوق اعضای صنف 
خود خواند، اعتصاب گسترده ای را آغاز 
کــرد. اعتصابی که در ماه ژوئیه به رســته 
بازیگــران نیز کشــیده شــد. ایــن انجمن 
خواســتار افزایــش دســتمزدها و تغییــر 
قراردادهــا جهــت انطباق بــا فناوری های 
استریمینگ و هوش مصنوعی است که 

به سرعت در حال تکامل هستند. 

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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نگاهی به وضعیت 
حقوقی وثیقه پذیری 
رمزارز در گفت وگو با 
مهدی نبوی، وکیل 

دادگستری

سکوت رگولاتور  
لزوماً به معنای 
رضایت نیست

موضــوع وثیقه پذیــری رمــزارز جهــت 
اعطــای وام و اعتبــار خریــد، یکــی از 
ســرویس های محبــوب در جهان اســت 
کــه به تازگی مــورد توجه کســب وکارهای 
داخلــی قــرار گرفته و بــا اســتقبال خوب 
کاربــران ایرانــی نیز مواجه شــده اســت. 
حال سکوت فعلی رگولاتور در این زمینه 
چــه معنایــی دارد؟ مهــدی نبــوی، وکیل 
دادگستری و پژوهشگر بلاکچین در این 
خصوص می گوید: »در نظام تنظیم گری 
ما، بسته به شرایط زمانی و موقعیت های 
حاکم بــر کشــور، پاســخ های متفاوتی به 
مسائل حقوقی داده می شود.« او ادامه 
می دهد: »برای مثال خریدوفروش سکه 
را در ســال های گذشــته در نظــر بگیرید؛ 
افــرادی به طــور عــادی در ســطح جامعــه 
مشــغول به فعالیت بوده اند، امــا با بروز 
تلاطماتی در بازار که گاهی متأثر از عوامل 
بیرونــی هــم بــوده، نهادهــای کیفــری و 
قانونی بــه فعالیــت آنهــا ورود کــرده و در 
آن شــرایط برخوردهای جدی با این افراد 
داشته اند.« او از این مثال نتیجه می گیرد 
که احتمال برخوردهای ســلبی و کیفری 
با توجه به شرایط امکان پذیر است. این 
وکیــل دادگســتری می افزاید: »ســکوت 
نهادهای تنظیم گر و نظارتــی را نمی توان 
به طور قطع تفســیر کــرد و آن را به منزله 
رضایت یا عــدم رضایت در نظــر گرفت. 
ممکــن اســت در ســکوت رگولاتــور، این 
فعالیت هــا ادامــه پیدا کنــد تــا زمانی که 
قشر زیادی از مردم آسیب  ببینند و آنگاه 
به جای بانک مرکزی، نهــاد دیگری مثل 
دادستانی به قضیه ورود و در حوزه کلان 
اعلام جرم کند. با توجه به شرایط سیاسی 
می تــوان مصلحت هــای زیــادی در نظــر 
گرفــت.« نبــوی در ادامه ضمن اشــاره به 
رونــد اتفاقات و فعالیت های انجام شــده 
در حــوزه تبــادل ارز دیجیتــال می گویــد: 
»به نظر می رسد سکوت رگولاتور و ادامه 
فعالیت رمزارزی هــا در حیطه ارائــه وام و 
اعتبار، به نوعی پذیرش عملی آن باشــد 
و می توان آن را به نوعی خط شــکنی برای 
ورود جدی تر رمزارزها به بازار پولی و مالی 

کشور در نظر گرفت.«

DISCUSSIONبحث

مدیران دیجی پی و تترلند از اولین همکاری مشترک خود می گویند

وثیقه پذیری رمزارز  
 خرید آنلاین را دگرگون می کند؟

به تازگی دیجی پی و تترلند از همکاری مشترک خود خبر دادند. با آغاز این همکاری، سرویس خرید اعتباری با ضمانت رمزارزی برای اولین بار در 
ایران در دسترس قرار گرفت. دیجی پی یکی از فعالان حوزه لندتک و از جمله ارائه دهندگان سرویس های اعتباری همچون BNPL )الان بخر، بعداً 

پرداخت کن( و خرید اقساطی   است که با همکاری تترلند، به عنوان یک کسب وکار رمزارزی، موفق شده امکان خرید اعتباری با ضمانت دارایی 
رمزارزی را فراهم آورد. در همین راستا با سعید نوروزی، مدیر کسب وکار BNPL دیجی پی و محمد عرب، مدیر محصول تترلند گفت وگو کردیم تا 

بدانیم در شرایط فعلی، چه چیزی زمینه ساز این همکاری بوده و آینده آن چطور خواهد بود.

 نقطــه آغاز این همــکاری کجا بــود؟ چه 
کســی شــروع کننده این تعامل کاری بود و چرا هر 
کدام از طرفین، در همکاری با مجموعه دیگری این 

سرویس را ارائه ندادند؟
سعید نوروزی: در تلاشــیم با ایجاد تنوعی از توثیق های 
آنلاین، شــانس اخذ اعتبار بیشــتر را در اختیــار کاربران  
علاقه منــد قرار دهیم. در همین مســیر تصمیــم گرفتیم 
از رمزارزها و استیبل کوین ها که یک دارایی متداول بین 
پرســونای مشــتریان مان اســت، به عنوان نوعی از توثیق 
اســتفاده کنیم و محصول خود را متناســب با نیــاز بازار 

توســعه دهیم. در بیــن بازیگــران حــوزه رمــزارز تترلند را 
انتخــاب کردیم، چون مســیر رشــد را بــدون حاشــیه و با 

سرعت مناسب پیش برد.
این همــکاری با یــک پیام اعــلام آمادگــی در لینکدین به 
دوستان مان در تترلند آغاز شــد و مورد استقبال تترلند 
قــرار گرفــت و اولیــن جلســه به ســرعت برگــزار شــد. در 
دومین جلســه تصمیم گرفتیم ایــن ایــده را عملی کنیم 
و در ســومین جلســه، تترلند پروتوتایپ این محصول را 
آماده کرد. چابکی تترلند در پیش بردن مسیر طراحی این 
محصول، ما را شــگفت زده کرد و در کمتــر از دو ماه پس 

از طرح موضوع، موفق شدیم ایده این همکاری مشترک 
را اجرایی کنیم. 

 ســازوکار ایــن ســرویس بــه چــه صورت 
است و چه ظرفیت هایی را با چه محدودیت هایی 

در اختیار کاربر قرار می دهد؟
محمد عــرب: ما در ایــن محصــول، هولدرهــا را به عنوان 
پرســونای خــود در نظــر گرفته ایــم. متوجه شــدیم طیف 
قابل توجهی از این دســت کاربران، کارمندان هســتند و 
به محض دریافت حقوق خود، بخشــی از آن را به عنوان 

I N T E R V I E W
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ساختار و مزیت هایی که API هیتوبیت در اختیار کاربران قرار می دهد

صرافی ایرانی با امضای بایننس 

REPORTگزارش

هیتوبیت یکی از صرافی های رمزارز مطرح داخلی 
اســت که هدف خود را ایجاد پلتفرمی بــا فناوری 
بالا و منطبق با اســتانداردهای جهانی و نیازهای 
کاربران ایرانی قرار داده است. این صرافی رمزارز به 
پشتوانه تجربه های قبلی و تیم فنی متخصص، 
در جدیدتریــن اقــدام خــود بــرای تکمیــل ســبد 
خدماتــش، API خــود را به صــورت عمومــی روی 
گیت هاب منتشر کرده است. در ادامه به بررسی 
کاربردها و مزیت هــای API هیتوبیت و همچنین 

مدل ساختاری آن می پردازیم.

چــه  بــرای  هیتوبیــت   API
کاربرانی مفید است؟

API در حــوزه رمزارز، روشــی برای برقــراری ارتباط 
نرم افزارهــا و صرافی بــا یکدیگر و یکــی از بهترین 
ابزارهای معامله است. این ابزار به شکلی تدوین 
شده که بتواند نیازهای کاربران حقیقی و همچنین 
کاربران حقوقــی را در همــه لایه ها پوشــش دهد. 
الگوریتم تریدرهایی که بات معاملاتی می نویسند، 
بــرای دریافــت اطلاعــات بــازار و انجــام معاملات 

می توانند از طریق API هیتوبیت اقدام کنند.
همچنین تریدرهای حرفه ای که می خواهند بدون 
ورود به UI ســایت هیتوبیت و با ســرعت زیاد در 
بستر مورد نظر خود به معامله و ترید بپردازند، از 

کاربران API این صرافی خواهند بود.
از ســوی دیگــر ســرمایه گذاران ســازمانی از دیگــر 
کاربــران API هیتوبیــت هســتند. ایــن افــراد نیاز 
دارند که اطلاعات جامعی در خصوص بازار از یک 
صرافی دریافت کنند تــا بتوانند رفتــار خریداران 
و فروشــندگان را بررســی و تحلیل کرده و با اتخاذ 
بهتریــن تصمیــم بــرای ســازمان خــود اقــدام بــه 

سرمایه گذاری و معامله کنند.
همچنیــن مجموعه هــای مدیریــت دارایــی و 
پورتفولیومنیجرهــا یــا ســبدگردانان، یکــی دیگر 
از کاربران این API هســتند کــه نیاز دارنــد به طور 
همزمان به چندین صرافی رمزارز داخلی و خارجی 
متصل شوند تا بتوانند اطلاعات را مقایسه کنند، 
آربیتراژگیری کنند و در قالب سبدگردانی، اقدام به 

مدیریت دارایی و انجام معامله کنند.
API هیتوبیــت کاربردهــای آموزشــی نیــز دارد و 
برای تحلیلگران و پژوهشــگران این حوزه بستری 

مناسب برای دریافت اطلاعات شفاف و روندهای 
بازار ارزهای دیجیتال است.

توســعه دهندگان رمزارز و بلاکچین یکــی دیگر از 
کاربران API بوده و نیازمند داده های متنوع از یک 
پلتفرم معاملاتی رمزارز هســتند که می توانند از 

API هیتوبیت بهره بگیرند.

 ساختارمندی و نظم بالا
نکته قابل توجه در API هیتوبیت، نظم 
بــالا و ســاختارمندی آن مطابق با اســتانداردهای 
بین المللــی و API بایننــس اســت؛ در واقــع 
استانداردترین مدل مستندســازی API در حال 
حاضر به صرافی ارز دیجیتال بایننس تعلق دارد و 
با بررسی مستندات هیتوبیت، مشاهده می شود 
که ایــن صرافــی نیــز API خــود را کاملاً بــا امضای 
بایننــس و مطابــق بــا ســرفصل های آن تدویــن و 

منتشر کرده است.
مزیت اصلی ایــن اقــدام هیتوبیت در این اســت 
که چنانچه کاربری بــا API بایننس فعالیت کرده 
باشد، به آسانی می تواند با API هیتوبیت و تنها با 
یک تغییر URL به فعالیت خود ادامه دهد و نیاز 

به پیاده سازی مجدد ندارد.

 ارائه اطلاعات در لحظه
سرعت و سهولت دسترسی به اطلاعات، 
یکــی دیگــر از مزیت هــای API هیتوبیت اســت. 
وب سوکتی که از طرف هیتوبیت در اختیار کاربران 
قرار می گیرد، پولینگ نیست و به صورت لایو عمل 
می کند؛ در واقع وب ســوکت هیتوبیت به کاربران 
ایــن امــکان را می دهــد کــه اطلاعــات را به صورت 
لحظه ای و بدون تأخیر در به روزرســانی مشاهده 

کنند.

 شفافیت محدودیت ها
یکی از چالش های پیش  روی کاربران در 
استفاده از API، عدم شــفافیت محدودیت های 
 API آن در بازه های زمانی است. یکی از مزیت های
هیتوبیت اطلاع رسانی شفاف محدودیت های آن 
در بخش های مختلف است که دسترسی پذیری 
را تسریع و تسهیل کرده و ضریب خطا را کاهش 

می دهد.

پس انداز به تتر تبدیل می کنند. با معرفی این سرویس، 
ایــن دســت کاربــران مــا فرصتــی خواهنــد داشــت کــه 
پس انــداز تتری خود را به عنــوان ضمانت قــرار دهند و با 
توجه به آن، به میزان مشــخصی اعتبــار خرید دریافت 
کنند و به این وسیله قدرت خرید خود را افزایش دهند. 
در ســازوکاری کــه ما طراحــی کردیــم، کاربــران می توانند 
معادل 80  درصد از ارزش ریالی ضمانت خود، تا سقف 
۱00 میلیــون تومــان از دیجی پــی، اعتبار خریــد دریافت 
کنند. پروســه ثبت درخواســت و اعتبارســنجی کاربر تا 

تخصیص اعتبار نیز نهایتاً دو روز زمان خواهد برد.

 چه چیزی در رفتار کاربران خود مشاهده 
کردیــد کــه شــما را بــه ارائــه ســرویس BNPL بــا 

وثیقه پذیری رمزارز سوق داد؟
نــوروزی: کاوش هــای مــا در دیتــای رفتــار و بازخوردهای 
کاربران این اطمینان را برای ما ایجاد کرد که بخش قابل 
توجهی از آنها به دریافــت و مصرف اعتبــاری به مراتب 
بیشــتر از آنچــه در اختیــار دارنــد، علاقه مند هســتند. 
از طرفــی ملاحظات فعلــی مــا در اعتبارســنجی، تأمین 
مالی و مدیریت نرخ نکول، مانع از ارائه پاســخ مناســب 
به ایــن تقاضا بــود؛ بنابرایــن ما یــک مفهوم بالادســتی 
برای کاربران Secured به عنوان Underwriter  ایجاد 

کردیم.
با توجه به نزدیکی پرســونای مشــتریان سرویس تترلند 

 BNPL بــه پرســونای مشــتریان ســرویس
نخســتین  به عنــوان  تترلنــد  دیجی پــی، 
Underwriter رمزارزی دیجی پی، همکاری 
خــود را با مــا آغاز کــرد تــا تجربه جدیــدی در 
راســتای اهداف طرفین در اختیار مشــتریان 
قــرار دهیــم. طی ایــن همــکاری ضمــن اینکه 
روزانه بخشــی از مشــتریان تترلنــد  در حال 
استفاده از سرویس BNPL هستند، تعدادی 
از مشــتریان دیجی پی نیز در حال مهاجرت 
به تترلند بــرای افزایش ســقف اعتباری خود 

هستند.
در حــال حاضــر تترلند امــکان تخصیــص اعتبــار تا ۱00 
میلیــون تومــان بــرای اســتفاده از ســرویس تک قســط 
دیجی پی بــه کاربران خــود را دارد که بــه زودی این اعتبار 
بــرای اســتفاده در ســرویس بازپرداخــت اقســاطی نیــز 

فراهم می شود.
عرب: بسیاری از کاربران ما تریدر نیستند یا حتی دانش 
ایــن حــوزه را ندارند. ایــن افراد بــرای حفــظ ارزش دارایی 
خود، در کنار دیگــر ابزارهای ســرمایه گذاری گزینه تتر را 
نیز انتخــاب می کننــد و هولدر هســتند. ما این نیــاز را از 
ســمت کاربران تترلند مشــاهده کرده و بــرآورد کردیم که 
چنین سرویســی می تواند برای آ نهــا علاقه مندی ایجاد 
کند. ماهیت تترلند با دیگر پلتفرم های رمزارزی متفاوت 
اســت؛ تترلند پلتفرمی بــرای معامله گران نیســت، برای 
افرادی ا ســت که در کنــار اســتفاده از دیگــر قابلیت های 
رمزارزی به ســرمایه گذاری  نیز فکــر می کنند. این جنس 
از کاربــران فرصت خوبــی برای همــکاری بــا دیجی پی در 

اختیار ما گذاشته  است.

 کاربــران طی اســتفاده از این ســرویس، 
کارمزدی به تترلند یا دیجی پی پرداخت نمی کنند؛ 
پس منفعت هر کدام از مجموعه ها به چه شــکل 

تأمین می شود؟
عرب: کارمــزد این ســرویس برای کاربــران تترلنــد، صفر 
اســت و لزوماً انتظار آورده مســتقیم از چنیــن خدماتی 
نداریم، اما منافع دیگری را برای مــا تأمین می کند؛ برای 
مثال ارائه چنین خدمت مشترکی، چسبندگی کاربران 

را برای ما افزایش می دهد. 
نوروزی: پاســخ کوتاه به این ســؤال این اســت کــه منافع 
دیجی پی با افزایش تــوان خرید کاربر نــزد پذیرندگانش 

تأمین می شود. ما علاقه مندیم حجم مصرف اعتبار روند 
صعودی داشته باشد. 

 دلار در ایــران بــا توجــه بــه پارامترهــای 
متعدد سیاســی، می توانــد تغییر قیمت داشــته 
باشد. از سوی دیگر بازار رمزارزها، بسیار پرنوسان 
و غیرقابــل پیش بینی اســت. با این همــه آیا تتر، 
پشــتوانه قابــل  اعتمــادی به عنوان وثیقه اســت؟ 
اصلاً شــما ارزش ریالی تتر را در نظــر می گیرید یا 
ارزش دلاری؟ همچنین در صورت ریزش یا رشــد 

بازار، چه سازوکاری طراحی کرده اید؟
عرب: ســازوکاری برای ریزش بازار در نظر گرفته ایم که بر 
اساس مدل های مدیریت ریسک وام و کردیت بر اساس 
ارزش ضمانت در دنیا مرسوم است که به LTV شناخته 
می شــود؛ ما چهار ســطح در نظر گرفتیــم؛ محدوده هایی 
که ارزش ضمانت بسته به نوسانات رمزارز تتر مشخص 
می شــود. برای مثــال اگــر ارزش اعتبــار دریافتــی معادل 
94 تا 98 درصد ارزش ضمانت رمزارزی کاربر شود، طبق 
راه های ارتباطی مرســوم بــا کاربران تمــاس گرفته و ضمن 
مطلع کردن کاربــر از وضعیــت، اخطار افزایــش ضمانت 
به منظور کاهش محدوده LTV داده می شود و در صورتی 
کــه کاربر علاقــه ای بــه افزایش ضمانت نداشــته باشــد و 
ارزش اعتبار دریافتی به میزان 98 درصد ضمانت برسد، 
ضمانت کاربــر آزاد و اعتبار کاربر صفر می شــود. بدیهی 
است در صورت داشتن بدهی نزد دیجی پی، 
میزان بدهــی نیز قبــل از آزادســازی ضمانت 

بدون جریمه و کارمزد کسر می شود.
مــا ارزش ریالی تتــر را در نظــر گرفته ایــم. در 
حــال حاضــر اگــر ارزش ریالی تتــر به صورت 
شــدیدی افزایــش داشــته باشــد، اعتبــار 
بیشتری به کاربر تعلق نمی گیرد. اما در حال 
طراحی ســازوکاری برای چنین شــرایطی نیز 
هســتیم، ولــی اگــر ارزش آن پایین تــر بیاید، 

برای آن برنامه ریزی کرده ایم.

 آیا ممکــن اســت در آینــده رمزارزهای 
دیگری را به عنوان وثیقه جهت تخصیص اعتبار 

BNPL در نظر بگیرید؟
نوروزی: به طــور قطــع چنین چیزی بــرای ما هــم جذاب 
است؛ از هر چیزی که موجب تنوع وثیقه شود و دست 
کاربــر را بــرای دریافــت خدمــات بازتــر کنــد، اســتقبال 
می کنیم. هر دو طرف در این همکاری در تلاشــیم تا نیاز 
کاربر را بهتر درک کنیم و متناســب با آن، ســرویس مان 
را توســعه دهیم. اگر مطمئن شــویم این فرایند درســت 
بوده، ســازوکاری را طراحی می کنیم که همــه این فرایند 
به صورت آنلاین و در زمان کوتاه تری انجام شود. یکی از 
دلایلی که مسیر خودمان را با تتر شروع کردیم به خاطر 
ثبات ایــن رمــزارز نســبت به ســایرین بــود. با ایــن حال 
متوجه ریسک های بالقوه این حوزه هستیم و می دانیم 
احتمالاتی از جنس ریزش ارزش ریالی تتر یا ریزش کلی 
بازار وجود دارد؛ به همین خاطر آهسته پیش می رویم.

 یک نکته جذاب برای پایان گفت وگو...
نوروزی: برای آخرین نکته می خواهم این را اضافه کنم که 
ما در تلاشیم با همکاری تترلند، وارونه این سرویس را هم 
ارائه دهیم؛ یعنی کاربر بتواند با اعتباری که از ما دریافت 
می کند، تتر خریداری کند. این ســرویس در جهان ارائه 
می شــود، اما به دلیل نوســانات بــالای قیمــت و مدل کار 
BNPL با برخی پیچیدگی ها همراه است. در این فرایند 
کاربر بــدون اینکــه وثیقــه ای نــزد ما داشــته باشــد، از ما 
اعتبار دریافت می کند و می تواند از تترلند، تتر خریداری 
کند. در این حالت در نقش پذیرنده با دیجی پی همکاری 
خواهد داشــت. با این حال این ســرویس ریســک هایی 

به دنبال دارد که در حال بررسی آن هستیم.

پرنیان ستوده

parnian.std 
@gmail.com
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تولیدکننده تراشه پیشرو در جهان می گوید دلیل به تعویق 
افتادن افتتــاح کارخانه نیمه رســانای »فونیکس« فقدان 
مهارت در میان کارگران آمریکایی اســت. به همین دلیل 
است که شرکت تایوانی »سمی کانداکتور منوفکچرینگ« 
از دولت ایالات متحده می خواهد برای حداکثر ۵۰۰ کارگر 
تایوانی دیگر تأیید ویزا کند؛ پیشرفتی که اتحادیه کارگری 

آریزونا در تلاش برای جلوگیری از وقوع آن است.
این فقط یک اختلاف نظر بر سر تخصص نیست که برای 
کارخانه تراشه آریزونا TSMC خطراتی ایجاد کند. تفاوت 

در فرهنــگ کاری بیــن ایالات متحــده و تایــوان -جایی که 
کارمندان می گویند شیفت های طولانی و مطیع بودن کارگر 
مورد انتظار است- می تواند نه تنها برای ساخت کارخانه، 
بلکه برای وضعیــت کاری پس از افتتــاح نیز چالش هایی 

ایجاد کند.

 چالش فرهنگ کار تایوانی  و آمریکایی
در ماه مــارس موریس چانــگ، مؤســس  TSMC در تایپه 
درباره آنچه که به نظر او شکاف قابل توجهی در فرهنگ کار 

نام دارد، صحبت کرد. او گفت: »در تایوان اگر یک مهندس 
در هنگام خواب تماسی دریافت کند، از خواب بیدار شده 
و شروع به لباس پوشــیدن می کند.او در جواب همسرش 
که می پرسد چه خبر اســت، می گوید من باید به کارخانه 
بروم. سپس زن بدون اینکه حرفی بزند، دوباره می خوابد. 

فرهنگ کار همین است.«
کارمندان TSMC در مــاه فوریه به نیویــورک تایمز گفتند 
نســبت به اینکه کارگران آمریکایی نیز مایل بــه فداکاری 
مشــابه کارگــران تایوانی هســتند یــا خیــر، تردیــد دارند و 

تفاوت فرهنگ کاری میان کارگران تایوانی و آمریکایی در ساخت کارخانه نیمه رسانای 
فونیکس چالش  برانگیز شد

فونیکس و چالش ورود 
کارگران تایوانی به آمریکا

مدیرانی که سوءمدیریت 
خود را با لایه بیرونی 

حسن نیت پنهان 
می کنند

آسیب  کارمندان از 
کم  مدیریت  شدن

کارگــران اغلــب فکــر می کنند کــه مدیران 
ســمی کســانی هســتند که سرسخت تر 
هســتند، امــا گاهــی اوقــات یــک رئیــس 
آرام می تواند آســیب بیشــتری به شــغل 
شــما وارد کند.  »کوین لــگ«، بنیان گذار 
ســیج، شــرکتی کــه آمــوزش و برنامه های 
درســی را برای محیط هــای کاری توســعه 
می دهــد، در مصاحبــه ای گفــت که یکی 
از غیرمنتظره تریــن ویژگی های یک مدیر 
فقیر در واقع »کم  مدیریت  کردن« کارکنان 
اســت.  به گفته لگ، رؤســای این چنینی 
در چشــم انداز تصمیم گیری های دشــوار 
دچار تزلزل می شوند، با فلج تصمیم گیری 
مواجه شــده و وضعیــت بد را حتــی بدتر 
می کننــد.  لــگ توضیــح داد کــه بعضــی 
مدیــران، ســوءمدیریت خــود را از طریــق 
حرکاتی با لایه بیرونی حسن نیت پنهان 
می کننــد. او گفــت: »بــرای بدتــر شــدن 
اوضاع، رؤســای بد دائماً از سوءمدیریت 
فضیلتی می ســازند. برای مثــال، با گفتن 
نیروهای من می توانند در صــورت نیاز به 
من مراجعه کنند، درِ اتاق من باز است.«  
لــگ می گویــد که ایــن نــوع مدیــر، رئیس 
تنبلی اســت که شــجاعت یا اخلاق کاری 
برای مربی گری و رهبری واقعی را ندارد. این 
امر بــر گزارش های مســتقیم تأثیر منفی 
می گذارد، به ویژه کارکنــان جوانی که باید 

یاد بگیرند خودشان را مدیریت کنند. 
لــگ افــزود: »در میان مــدت، افــراد آن 
تیــم فرصــت ارتقــای شــغلی را از دســت 
می دهند، زیرا هرگز به اســتانداردی که از 
آن بی خبر بوده اند، عمــل نکرده اند و این 
موجب دلخوری و نارضایتی شــغلی آنها 
می شــود.« »آین کاین« از اینسایدر قبلاً 
گزارش داده بود که این نــوع مدیر در واقع 
یک رئیس است که می تواند به طور جدی 
به پیشرفت حرفه ای شما آسیب برساند. 
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اســتفاده از فناوری برای نظارت  
بر کارکنان دورکار 

اخراج به  خاطر 
فعالیت کم 
صفحه کلید

بر اساس گزارشــی که توسط کمیســیون کار منصفانه 
استرالیا منتشر شد، سوزی چیخو در ۲۰ فوریه توسط 
اینشورنس اســترالیا گروپ )IAG( اخراج شد، زیرا این 
شرکت بین اکتبر تا دسامبر متوجه »فعالیت بسیار کم 
صفحه کلید« در لپ تاپ او شد. چیخو به مدت ۱۸ سال 
برای این شــرکت کار کرده بود و زمانی که کارش خاتمه 
یافت، مشاور افشای ارتباطات خارجی بود. IAG علاوه 
بر فعالیــت صفحه کلید، دلایــل دیگری را بــرای اخراج 
او ذکــر کــرد. بررســی IAG از فعالیت هــای اینترنتــی او 
نشــان داد که چیخو به مــدت 7/۸ ســاعت در ۴۴ روز 

از ۴۹ روز کاری، کار نکرده اســت. او در ۴7 روز از ۴۹ روز 
کاری از اول اکتبر تا ۱۶ دسامبر ســال گذشته، کار را در 
زمان تعیین شــده شــروع نکــرده اســت. علاوه بــر این، 
طبق پرونده، او در چهــار روز از ۴۹ روز هیچ کاری انجام 
نداده اســت. چیخو گفت که IAG یــک برنامه از پیش 
طراحی شده برای حذف او از تجارت داشته و او به دلیل 
مشــکلات ســلامت روانش هدف قرار گرفته اســت. او 
همچنین گفت که از دســتگاه های دیگری نیز برای کار 
استفاده می کند و دوره های طولانی ای وجود داشته که 
فقط در حال خواندن و بررسی متن اسناد بوده و نیازی 

برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D
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احتمــالاً کارگــران تایوانــی در آریزونا مجبور خواهند شــد 
سستی همکاران آمریکایی خود را جبران کنند.

وین چیو، مهندس سابق TSMC که پیش از این تصمیم 
داشت به ایالات متحده نقل مکان کند اما حالا منصرف 
شــده، به تایمز گفت: »ســخت ترین چیز در مــورد تولید 
ویفر، فناوری نیســت. ســخت ترین کار مدیریت پرسنل 
اســت. آمریکایی هــا در ایــن امــر بدتریــن هســتند، زیــرا 

آمریکایی ها به راحتی قابل مدیریت نیستند.«
کارمنــدان فعلــی و ســابق TSMC ایــالات متحــده نیــز 

نگرانی هایی را در سایت »گلس دور« مطرح 
کرده انــد. یــک مهنــدس آریزونایــی در مــاه 
 TSMC ژولای نوشــت: »همــکاری مــن بــا
فونیکــس یــک کابــوس بــود. حجــم کاری 
غیرقابل کنترل، محیط سمی اداری و کمبود 
منابــع، آن را بــه تجربــه ای غیرقابــل تحمل 

تبدیل کرد.«
یکــی از کارمنــدان فونیکــس در مــاه ژولای 
نوشت: »۱۲ ســاعت کار عادی است. حتی 
اگر آخر هفته ها کار کنید، باز هم نمی توانید 

به ضرب الاجل ها برسید.«
در ماه ژوئن، فورچون گزارش داد که یک مهندس تایوانی 
گفتــه کارگــران TSMC از پرداخــت اضافــه کاری دل ســرد 
شــده اند و انتظار می رود آنچــه به آنها گفته شــده، انجام 
شود. او گفته بود: »غیرممکن است مدیران بتوانند نظرات 
خود را با مدیران رده بالا مطرح کنند. این کار به سادگی قابل 

انجام نیست.«

 کارگران آریزونا به تنبلی متهم شدند
در ۲۴ ژوئیه یک خبرنامه دو زبانه در مورد فناوری، تجارت و 
روابط ایالات متحده و آسیا گزارش داد یک کانال یوتیوب 
تایوانــی بــا نزدیک بــه ســه میلیــون مشــترک، ویدئویی را 
منتشر کرده که در آن کارگران آریزونا به تنبلی و استفاده 
بیش از حد از تلفن های خود در محل کار متهم می شوند. 

اینسایدر نتوانست با مدیر کانال یوتیوب تماس بگیرد.
امــا »فوکــوس« تایــوان در مــاه ژوئن گــزارش داد کــه وقتی 
از مارک لیــو، رئیــس TSMC در مورد نگرانی هــای کارگران 
ایــالات متحــده در مــورد فرهنگ شــرکت پرســیده شــد، 
گفت: »کســانی که تمایلی به انجــام نوبــت کاری ندارند، 
نباید وارد تولید نیمه هادی شوند. این رشته فقط در مورد 
دستمزدهای پرسود نیست، بلکه علاقه به انجام این کار 

نیز مطرح است.«
لیو همچنین گفت که از کارگران آمریکایی TSMC انتظار 
نمــی رود همــان فرهنــگ کاری تایــوان را اتخــاذ کننــد و تا 
زمانی که ارزش های اصلی شرکت رعایت شود، آنها آماده 

تغییرات هستند. 

 هزینــه تولیــد حــدود ۵۰ درصد بیشــتر از 
تایوان است

چانگ، بنیان گذار TSMC، در ارزیابی خود از نیروی کار 
ایالات متحــده در یک پادکســت در ســال ۲۰۲۲ صریح 

بــود و گفــت: »بــرای شــروع بایــد بگویــم اســتعدادهای 
 TSMC بخش تولید در آنجا وجود نــدارد.« او به تجربه
در کارخانــه تولیدی اش در اورگان اشــاره کــرد و گفت که 
هزینه تولید حدود ۵۰ درصد بیشــتر از تایوان است. او 
افزود: »مــا انواع و اقســام افــراد را می فرســتیم. مدیران 
و مهندســان را تغییــر می دهیــم. مــا از آمریکایی هــا 
و مهندســان محلــی اســتفاده می کنیــم. همچنیــن 
مهندســانی را از تایوان به اورگان می فرستیم تا عملکرد 
را بهبــود بخشــند.« او گفت عملکــرد بهبــود یافته، اما 
تفــاوت ۵۰درصــدی هزینــه ثابــت باقــی مانده 

است.

 جمــع آوری امضــا بــرای رد ویــزای 
کارگران تایوانی

»آریزونا پایــپ تریــدز ۴۶۹ یونیــون« گفت که 
در مــورد ادعــای کمبــود مهــارت در فینیکس، 
TSMC عمداً مجموعــه مهارت های نیروی کار 
آریزونا را نادرست معرفی کرده؛ جایی که بیش 
از ۴۰۰۰ لولــه کــش، جوشــکار و تکنســین های 
وســایل گرمایشــی و تهویــه مطبــوع در آن فعالیــت 
می کنند. این سازمان در حال جمع آوری امضاست تا از 
قانون گذاران ایالات متحده بخواهد ویزای کارگری تایوان 
را که شرکت به دنبال آن است، رد کنند. اتحادیه گفته با 
تأیید درخواست های ویزای TSMC، قانون گذاران زمینه 
را برای جایگزینی »نیروی کار ارزان« با کارگران آمریکایی 

فراهم می کنند.
در بیانیــه این ســازمان آمــده اســت: »تعویــض کارگران 
ســاختمانی آریزونــا بــا کارگــران ســاختمانی خارجــی 
مستقیماً با هدفی که قانون برای آن وضع شده -ایجاد 

شغل برای کارگران آمریکایی- در تضاد است.«
اتحادیه و TSMC به ســؤالات اینسایدر در مورد فرهنگ 
و انتظارات خود از کارگران ایالات متحده پاسخی ندادند. 
با این حال این شــرکت گفته که کارگران تایوانــی ورودی، 
تهدیدی بــرای هیچ شــغلی در ایــالات متحــده نخواهند 
بود و فقط برای مدت محدودی و برای پشــتیبانی از روند 

ساخت و ساز در آنجا حضور خواهند داشت.
این شــرکت بــا اشــاره بــه اســتقرار ابزارهــای غول پیکر و 
پیچیــده، بــه اینســایدر گفــت: »فــاب TSMC آریزونــا 
اکنون در مرحله حساسی از کار و نصب پیشرفته ترین و 
اختصاصی ترین تجهیزات در یک مرکز پیچیده است. 
فروشندگان ما باید کارگران متخصص، با تجربه و ماهر 
مرتبــط را بــرای حمایــت از ایــن کار و به اشــتراک گذاری 

دانش با کارگران محلی تلفیق کنند.«
وی افــزود: »مــا هیچ یــک از کارگــران داخلــی خــود را بــا 
کارگران خارجی جایگزین نکرده ایــم و همچنان اولویت 

استخدام کارگران محلی را در آریزونا داریم.«
آدام اوزیمک، اقتصاددان گروه نوآوری اقتصادی، اخیراً 
در ایکس، پلتفرمی که قبلاً توییتر نامیده می شد، گفت 
آمریکایی ها ممکن اســت بتواننــد این کار را با ســرعت 

کمتری انجام دهند.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

 چالش های کارمندان و مشتریان فروشگاه های زنجیره ای
 اجاره کت وشلوار پس از تعطیلی

تصویر تلخ فروپاشی یک برند
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»دپر و دشــینگ«، زنجیره ای از فروشــگاه های 
اجــاره کت و شــلوار، در عــرض چنــد روز همــه 
شــعب خــود را تعطیــل کــرد. دپــر و دشــینگ 
دارای هشــت برنــد بــود؛ تیــپ تــاپ  تاکــس، 
ندربوز، سویلز فرمال ور، آیز فرمال ور، آمریکن 
کامادور، دریم درس و آنیا برایدال. همه یکصد 
فروشــگاه تحت ایــن نــام تجــاری، در ۱۴ ایالت 

بسته شدند.
مدیرعامــل ایــن شــرکت، »جــان ســابل«، از 
اظهارنظــر خودداری کــرد، اما چندیــن کارمند 
ســابق در مــورد آنچــه ادعــا می کردند مســائل 
فنی شایع، عدم شفافیت و مشکلات موجودی 

بود، با یو اسِ سان صحبت کردند.
دو نفــر گفتنــد کــه ایــن شــرکت دو روز قبــل از 
تعطیلی نهایی همه برندها، در تماســی با تیم 
مایکروســافت، همــه کارمنــدان را در جریــان 

تعطیلی قریب الوقوع قرار داد.
تیلــور ویلر-بونتــه، مدیــر ســابق ندربــوز در 
مصاحبــه ای در مورد تعطیلی ایــن برند گفت: 
»این بســیار عجیب اســت. آنها به تازگی یک 
مرکــز جدیــد بــا ماشــین آلات پیشــرفته بــرای 
خشک شــویی و بخارشــویی دایر کــرده بودند. 
با توجه به اینکه آنها این همه هزینه کرده اند، 

تعطیلی شعب واقعاً عجیب است.«

نگرانــی کارمنــدان از عــدم 
دریافت حقوق

ویلر-بنتــه گفــت کــه یــک تجــارت محلــی 
ویسکانســین، دوبویــی فرمال ور، در دســامبر 
۲۰۲۲ فعالیت در فروشــگاه ندربــوز را بر عهده 
گرفت. ویلر-بنته گفت که تماس هایی از داخل 
شرکت، تصویری تلخ از فروپاشی برند را نشان 
می دهند. کولوت نیز گفت شــایعاتی مبنی بر 

اینکه کارمندان سابق نگران هستند که حقوق 
معوقــه آخریــن روزهــای کاری خــود را دریافت 

نکنند، شنیده است.
کولوت گفت: »بلــه، این واقعاً مــن را متعجب 
کرد، زیرا آنها وضعیت اقتصادی شان خوب به 

نظر می رسید.«
ایــن تمــاس کارمنــدان را بــه تکاپــو انداخت تا 
بــا مشــتریانی کــه ســفارش داشــتند، تمــاس 

بگیرند.

بلاتکلیفی مشتریان
چندیــن رســانه گــزارش می دهنــد که 
مشتریان ممکن اســت اقلامی را که از شرکت 
خریداری کرده اند، دریافت نکنند. مشــتریان 
ادعا می کنند که این برند تعطیل شده، در مورد 
بازگردانــدن پرداخت ها یا انجام ســفارش ها با 

مشتریان تماسی نگرفته است.
اندرســون کــه بــرای مراســم عروســی اش 
کت و شــلوارهایی از ایــن برنــد کرایــه کــرده و 
مجموع اجاره را حدود چهار هزار دلار تخمین 
زده، گفــت: »مراســم عروســی بــرای ایــن مــاه 
برنامه ریــزی شــده اســت، آنهــا می گوینــد کــه 
در طــول برنامه ریــزی عروســی دچــار مشــکل 
می شوی، فقط باید به نوعی با آن کنار بیایی.«

بــه گفتــه فاکــس ۸، دفتــر کســب و کار بهتــر 
کلیولند )BBB( شکایات متعددی در مورد این 
شــرکت دریافت کرد. »سو مک کانل«، رئیس 
BBB کلیولنــد گفت: »آنهــا نمی توانند پولی را 
کــه از مصرف کننــدگان گرفته انــد، نگــه دارند. 
اگر شــرکتی با علــم به اینکــه نمی توانــد کالا یا 
خدمات را تحویل دهد، سپرده ها را پذیرفته یا 
پرداخت هایــی را انجام داده باشــد، دادســتان 

کل می تواند اقدام کند.«

به انجام کار دیگری نداشته است. 

 اســتفاده از نرم افزارهــای نظــارت بــر 
کارمندان

این مورد در استرالیا نشان دهنده اســتفاده از فناوری 
نظارت کارکنان است، زیرا تعداد بیشتری از کارمندان 
از راه دور کار می کنند. در یک نظرســنجی اواســط ماه 
مارس در ایالات متحده که توسط رزومه بیلدر سفارش 
داده شــد، ۹۶ درصــد از رهبــران کســب و کار حاضر در 
نظرســنجی بــا نیــروی کار عمدتــاً از راه دور یــا ترکیبــی 

گفتند برای اطمینان از بهره وری کارکنان خود، از نوعی 
نرم افزار نظــارت بر کارمنــدان اســتفاده می کنند. تنها 
پنج درصد از آن دسته از کارفرمایان که کارمندان خود 
را تحت نظــر داشــتند، گفتند کــه کارکنان آنهــا از این 

اعمال نظارت بی خبر هستند.
شــرکت ها همچنین از داده هایی که از پایــش کارکنان 
خود بــه  دســت می آورنــد، اســتفاده می کننــد؛ حدود 
سه چهارم از یک هزار پاسخ دهنده نظرسنجی به رزومه 
بیلــدر گفته اند که کارمنــدان خود را به دلیــل داده های 

به دست آمده از پایش ها اخراج کرده اند.

برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D
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خرده فروشان همیشه آگاه بوده اند که موفقیت آنها به چیزی 
بیشتر از محصول بستگی دارد و فروشگاه های خرده فروشی 
امروزی دیگر تنها مقصدی برای خرید حضوری نیستند. در 
جامعه امروزی، مصرف کنندگان توقع بیشتری دارند. آنها 
انتظار دارند محتوایی متناسب با سبک زندگی خود بدون 
توجه به مکان یا حتی زمان داشته باشند که فشار بیشتری 

بر فروشگاه های امروزی وارد می کند. 
در آینده فناوری و نوآوری نقش اصلی را در گسترش تجربه 
مشــتری و ارائــه نتایــج بهبودیافتــه ایفــا می کند، امــا بدون 
بهینه ســازی ابزارهای موجود یــا طراحی دوباره اســتراتژی، 
ممکن اســت خرده فروشــان بــرای موفقیــت در ایــن دنیای 
جدید با مشکل روبه رو شــوند. برای انطباق با سرعت مورد 
نیــاز و مقاومــت در برابــر چالش هــای ناشــی از فشــارهای 

تورمــی، رکــود قریب الوقــوع و شــرایط کلی ســخت اقتصاد 
کلان، پیشــنهادهای متمرکز بــر آینده باید هوشــمندانه تر 

انتخاب شوند. 
نقش جدید فروشگاه فیزیکی دربرگیرنده ترکیب یک مرکز 
پویا و تعاملی برای تجارب برند، تعامل با مشــتری و کشف 
محصول است. فروشگاه فیزیکی فراتر از نقطه فروش است 
و به مقصدی تبدیل می شــود که تجربیات همه جانبه ای را 

ارائه می دهد و مرزهای آنلاین و آفلاین را محو می کند.

 بازنگری در نحــوه تعامل خرده فروشــی با 
مشتریانش

مکان های فیزیکی خرده فروشان باید به حمایت از تمایلات 
مصرف کننده برای تجربه و تعامل با محصولات ادامه دهند، 

اما در همین راستا کانال های آنلاین نیز باید برای ارائه راحتی 
و تجربه ای شــخصی تر مورد اســتفاده قــرار گیرنــد. این امر 
می تواند به سادگی امکان سفارش از هر مکان و در هر زمان 

برای مشتریان باشد.
دیجیتــال،  پرداخت هــای  شخصی شــده،  تبلیغــات 
بازپرداخت های ســاده و گزینه هــای تحویــل انعطاف پذیر، 
همگــی بــر تجربــه مشــتری یکپارچــه تمرکــز می کننــد که 
بــا درک غنــی از منابــع داده هــای مشــتری محلــی هدایت 
می شود. خرده فروشی دیگر صرفاً به دنبال فروش نیست، 
بلکه زنده ماندن در شرایط جوی ســخت به معنای تقویت 

ارتباطات معنادارتر با مصرف کنندگان است.
مدل هــای عضویــت یکــی از راه هــای آســان بــرای ارائــه 
جوایز اســت که بــه برندها امــکان می دهــد در حالــی که به 

بررسی استراتژی هایی که می تواند به خرده فروشان کمک کند تا از رکود یا فشارهای 
تورمی بگذرند

انتظارات جدید مصرف کنندگان

 تصویب
 ۳۷ صندوق خرده فروشی

عزم چینی ها برای 
 احیای بازار سهام

و اعتماد مردم
چیــن  بهــادار  اوراق  تنظیم کننــده 
راه انــدازی ۳7 صنــدوق خرده فروشــی 
از تلاش هــای  به عنــوان بخشــی  را 
دولت بــرای احیــای بــازار ســهام که در 
یــک اقتصــاد بیمــار بــرای رونــق  تلاش 
می کند، در آخر هفته گذشته تصویب 
کــرد. ایــن حرکــت در کنــار مجموعه ای 
از اقدامات برای تقویت بــازار، از جمله 
کاهش تعرفه تمبر، ســرعت آهسته تر 
عرضه هــای اولیــه عمومــی و الزامــات 
تأمین مالی حاشــیه سود کمتر صورت 
می گیــرد. ۲۰ محصــول باقی مانــده 
صندوق های ســرمایه گذاری مشــترک 
نوآورانه ای هســتند که برای اولین بار از 
ســرمایه گذاران کارمزد شــناور دریافت 
می کنند تا بــر اســاس انــدازه، عملکرد 
یــا دوره نگهــداری صنــدوق تعییــن 
شــود.  وب ســایت کمیســیون تنظیــم 
مقــررات اوراق بهــادار متعهد شــده که 
تأییدیه های صنــدوق قابــل معامله در 
بورس را سریع تر پیگیری کند و مدیران 
دارایی را به ســمت کاهــش هزینه های 
مدیریــت و معاملات همراه بــا چندین 
اقــدام مناســب بــازار راهنمایــی کنــد. 
شــاخص بلوچیــپ CSI300 چیــن در 
روز دوشنبه گذشته بیش از پنج درصد 
افزایــش یافــت، امــا همچنــان تقریبــاً 
شــش درصد نســبت به اوج ماه آوریل 
کاهش یافته است. ژورنال رسمی اوراق 
بهادار چین گفت که اقدامات حمایتی 
اخیر بر عزم مقامات بــرای تثبیت بازار 
ســرمایه تأکیــد می کنــد کــه عملکــرد 
ســالم آن بــرای بهبــود اقتصــادی چین 
ضــروری اســت. در این ســرمقاله آمده 
اســت: »بازار ســرمایه پرجنب وجوش 
کلید تثبیت انتظارات مــردم و افزایش 
اعتمــاد اســت. عــزم سیاســت گذاران 
بــرای احیــای بــازار و افزایش اعتمــاد را 

نباید دست کم گرفت.«

NRESخبر

خرده فروشی
R E T A I L

درآمدهای خرده فروشی نشان 
می دهــد کــه مصرف کنندگان 

احساس تنگدستی می کنند

عقب نشینی 
مصرف کنندگان از 

مخارج اختیاری

اگرچــه مدیــران اجرایی کمتــر در مــورد اقتصــاد نگران 
هســتند، ممکــن اســت مصرف کننــدگان هنــوز هــم 
احســاس نگرانــی کننــد. کولز و میســیز هــر دو گزارش 
دادند که فروش خود را در طول معاملات سه ماهه دوم 

کاهش داده اند.
در کولز، فــروش خالص ۴/۸ درصد و فــروش در همان 
فروشــگاه نیز پنج درصد در مقایســه با ســال گذشــته 
کاهــش یافتــه اســت. میســیز بیشــتر بــا این مشــکل 
مواجه شــده و فروش خالص آن هشت درصد نسبت 
بــه ســه ماهه دوم ســال گذشــته کاهــش یافتــه اســت. 
همچنین هــر دو خرده فروش برنامه ســال قبــل خود را 

تکرار کرده اند.

کــه  می دهــد  نشــان  درآمــدی  داده هــای  ایــن 
مصرف کنندگان در سطوح درآمدی مختلف از مخارج 
اختیــاری خــود عقب نشــینی می کنند. هم کولــز و هم 
میســیز، خریــداران بــا درآمــد متوســط را هــدف قــرار 
می دهند، اما بلومینگ دیل، خرده فروشی گران قیمت 
متعلق به میســیز نیــز شــاهد کاهش فــروش خالص و 
فروش در فروشگاه های مشابه در سال بود که به ترتیب 

۳/۶ و ۲/۶ درصد کاهش یافت.
بک استیج، فروشــگاه های ارزان قیمت میسیز، در این 
سه ماهه عملکرد بهتری از مادر خود داشت که نشان 
می دهد ترجیحات مصرف کننده ممکن است به سمت 

کالاهای با قیمت پایین تر تغییر کند.
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 مقایسه آمازون و ای بی با استفاده از 
شاخص های مختلف فروش، سودآوری و ارزش گذاری

کاهش درآمد خالص غول های تجارت الکترونیک 
در ۲۰۲۲

REPORTگزارش

با ظهور آمازون و ای بی در دهه ۱۹۹۰، گسترش 
بخــش تجــارت الکترونیــک جهانــی تســهیل 
شــد. اگرچه آمازون و ای بی هر دو شرکت های 
تجــارت الکترونیــک چندملیتی هســتند، اما 
ای بی صرفاً یک بازار برای انجام تجارت است، 
اما آمازون هم یک بــازار و هم یک خرده فروش 

به حساب می آید. 
آمازون که قبلاً فقط یک کتاب فروشــی آنلاین 
بــود، بــه یــک ابرفروشــگاه فــروش رســانه های 
دیجیتــال و محصــولات فیزیکی تبدیل شــده 
است. از سوی دیگر، ای بی حراج بازار آنلاین را 
از آنچه صرفاً کلکســیونی بود، به مجموعه ای 
بسیار بزرگ تر از محصولات تبدیل و علاوه بر 
این از طریق خرید پی پال، نمایه پرداخت های 
دیجیتال را متحــول کرد. ای بی در ســال ۲۰۱۵ 
کســب و کارش را گســترش داد و توانســت از 
رشد پلتفرم های پرداخت تجارت الکترونیکی 
حمایــت کنــد. در اینجــا آمــازون و ای بــی را بــا 
اســتفاده از شــاخص های مختلــف فــروش، 

سودآوری و ارزش گذاری مقایسه می کنیم.

نکات کلیدی
سرمایه گذاران می توانند شرکت هایی 
ماننــد آمــازون و ای بــی را بــا اســتفاده از 
شــاخص های عملکــرد کلیــدی ماننــد فروش، 
درآمد، سودآوری و ارزش گذاری ارزیابی کنند. 
بــرای ســال مالــی ۲۰۲۲، آمــازون به طــور قابــل 
توجهی از نظــر فروش از ای بی پیشــی گرفت و 
درآمد ۱۲ماهه ۵۱۴ میلیارد دلاری را در مقایسه 
با درآمــد حــدود ۱۰ میلیــارد دلاری ای بی ثبت 
کرد. آمازون در ۱۲ ماه اخیــر ۲/7 میلیارد دلار 
درآمــد خالــص از دســت داد. در مقابــل ضرر 

ای بی ۱/۴ میلیارد دلار بود.

 فروش و درآمد
در ســال مالــی ۲۰۲۲، درآمــد ۱۲ماهــه 
آمــازون ۵۱۴ میلیــارد دلار بــود کــه افزایشــی 
۹/۳درصــدی نســبت بــه ۴7۰ میلیــارد دلار 
ســال ۲۰۲۱ داشــت. در مقابل درآمد ای بی در 
مجموع تنها ۹/۸ میلیارد دلار بود که نســبت 

به ســال ۲۰۲۱ کاهــش داشــت، اما نســبت به 
ســال ۲۰۲۰ با افزایش همراه بود. در طول ســه 
ســال گذشــته، آمازون با میانگین رشد درآمد 
ســالانه ۳۳/۱ درصــد در مقابــل ۱۰/۱ درصــد 
به طور قابل توجهی از نظر رشد درآمد از ای بی 

پیشی گرفته است.

 سودآوری
آمــازون در ســال ۲۰۲۲ زیــان خالــص 
۲/7 میلیــارد دلاری را تجربــه کــرد، در حالــی 
کــه ای بــی ضــرر ۱/۴ میلیــارد دلاری را گزارش 
کرد. هر دو شــرکت کاهش درآمد خالص را در 
ســال ۲۰۲۲ تجربــه کردنــد. آمــازون میانگیــن 
ســود ناخالص سه ســاله خــود را ۴۱/۸ درصد 
در مقایسه با 7۵/7 درصد ای بی گزارش کرد.

 معیارهای ارزش گذاری
معیارهای ارزش گذاری مانند نســبت 
P/S( و نســبت قیمــت  قیمــت بــه فــروش )
بــه درآمــد )P/E( اساســاً نشــان می دهــد کــه 
ســهام کــدام شــرکت ارزش بیشــتری بــرای 
سرمایه گذاران به دســت آورده است. در پایان 
ســال ۲۰۲۲، نســبت قیمت به فــروش آمازون 

۱/7۱ و ای بی ۲/۴۲ بود.
نسبت بدهی به حقوق صاحبان سهام آمازون 
بــرای ســال ۲۰۲۲، عــدد ۲/۱7 اعــلام شــده که 
نســبت به ۲/۰۴ در ســال ۲۰۲۱ افزایش یافته 
بــود. بــا ایــن حــال، مقایســه نســبت های این 
دو شــرکت در ســال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ نشــان 
می دهد کــه آمازون در حالی کــه کاهش درآمد 
خالص را تجربــه می کند، ســطح بدهی خود را 
به طور قابل توجهــی افزایــش داده و ای بی کل 
بدهی های خــود را کاهــش داده و در عین حال 

کاهش درآمد خالص را تجربه می کند.
آمازون از نظر فروش و درآمد نســبت به ای بی 
برتــری قطعی دارد، اما ای بی در حاشــیه ســود 
پیشــرو اســت. معیارهای ارزش گذاری نشــان 
می دهــد کــه ســهام آمــازون درآمــد بیشــتری 
داشته، اما در سال ۲۰۲۲ سهام ای بی پیشتاز 

بود.

خریداران وفــادار ارزش بیشــتری ارائه می دهنــد، داده های 
مصرف کننــدگان خود را نیــز درک کننــد. ارائــه توصیه های 
سفارشــی محصول از طریق تلفن های هوشــمند یا مجهز 
کردن مشتریان با مسیریابی شخصی شده نیز از راه حل های 
یکپارچه ای هســتند کــه تجربه خریــدی بــدون اصطکاک 
تولیــد می کنند. ایــن اتصال می توانــد به نوبه خود به ســود 
خرده فروشان باشــد تا از آگاهی به روز برای ارائه یک تجربه 

فروش شخصی و مبتنی بر داده استفاده کنند.

 اتخاذ ذهنیت داده محور
داده ها در هر جنبه ای از فروشــگاه های آینده 
وجــود خواهند داشــت و ابــزاری حیاتی برای 
اجــرای موفقیت آمیــز مــدل آنلاین-آفلایــن 
خواهنــد بــود. هــوش مصنوعــی و یادگیــری 
ماشین می تواند به کسب بینش کمک کند 
و تصمیم گیــری مشــتری مدار را در اولویــت 
قــرار  دهــد. اســتفاده از منابــع داده داخلی و 
خارجی می تواند اطلاعات یکپارچه، دقیق و 
در دسترس را برای همه رهبران اجرایی فراهم 

آورد. برای مثال پلتفرم مد تجارت الکترونیک »آیکانیک« از 
یادگیری ماشین و فناوری های مختلف برای افزایش رضایت 
مشتری اســتفاده می کند. این نوآوری ها شامل پیش بینی 
زمان بندی تحویل است. پلتفرم شروع به استفاده از داده ها 
برای درک ترجیحات مد نظر مشتریان می کند تا لباس های 

مناسب تری پیشنهاد دهد.
خرده فروشان باید برای بهینه سازی این داده ها، فرهنگی را 
ایجاد کنند که کارکنان را قادر می  سازد تا به طور مؤثر اطلاعات 
را جمع آوری، پردازش و تجزیه و تحلیل کنند. خرده فروشان 
می تواننــد بــا اســتفاده از داده هــای هدفمنــد و راه حل های 
هوش مصنوعی به موارد استفاده اثبات شده در بازاریابی، 
زنجیره تأمین و تجارت دسترسی پیدا کنند. سپس کارمندان 
می توانند توصیه هایی را تجویز کنند که اثربخشی عملیات 
را افزایش داده و نتایج بهتری برای کسب وکار به همراه دارد.

خرده فروشان می توانند از طریق فناوری فضای ابری مدرن، 
هوش مصنوعی، یادگیری ماشین و تجزیه وتحلیل داده های 
پیشرفته کارایی عملیاتی را افزایش دهند. سپس این تحول 
می توانــد خرده فروشــان را بــرای بهینه ســازی زنجیره هــای 
تأمین خود در سطح محلی توانمند کند و اجازه دهد تمرکز 
دقیق تــری بــر پویایی بــازار در ســطوح منطقــه ای، جامعه یا 
مشــتریان فردی و در نهایت ایجاد ارزش و رضایت بیشــتر 

برای مصرف کننده داشته باشند.

 حمایت از نیروی کار چابک
مــردم عنصــر اصلــی موفقیــت کســب و کار خرده فروشــی 
هســتند. ســرمایه گذاری روی نیــروی کار می توانــد بــه 
کســب وکارها برای بقا در شــرایط ســخت اقتصادی کمک 
کنــد. در جایــی که اولیــن انگیــزه بســیاری از کســب وکارها 

کاهــش هزینه های خــط مقدم اســت، داشــتن نیــروی کار 
متنوع، سازگار و مجهز به مهارت های متمرکز بر آینده، برای 

پیشرفت در این اقتصاد بسیار مهم است. 
کارکنــان با عملکــرد بــالا ارزش بیشــتری برای کســب و کار 
ایجــاد کــرده و ارزش و رضایــت بیشــتری را از نقــش خــود 
دریافــت می کننــد. ایــن نــوع ســرمایه گذاری همچنیــن 
می تواند کسب و کار را به عنوان کارفرمای منتخب در بازاری 
رقابتی متمایز کند و با افزایش بهــره وری و ارتباط، کارکنان 

را توانمند کند. 

 چگونــه می تــوان نقــش کارکنــان 
تــا  کــرد  متنــوع  را  خرده فروشــی 
جنبه هــای بیشــتری از کســب و کار را 

دربر گیرد؟
کســب وکارهای کوچــک می تواننــد با اســتفاده 
از ایــن نــوع تجربه هــای مرتبــط رشــد کننــد، 
می تواننــد  خرده فروشی شــان  کارشناســان 
برنامه هــای نمایــش محصــول یــا جلســات 
اطلاع رسانی را در کانال های آنلاین خود میزبانی 
کننــد و از طریق نقــاط تماس مختلــف به مشــتریان خود 

دسترسی پیدا کنند.
فناوری »جاست واک اوت« )فقط خارج شو( به خریداران 
این امکان را می دهد که به سادگی وارد یک فروشگاه شوند، 
آنچه را که می خواهند بردارند و فقط آن محل را ترک کنند. 
این فناوری یک تجربه خرید بی نقص را ممکن می ســازد. 
جاســت واک اوت مبتنــی بر هوش مصنوعی، تشــخیص 

تصویر و حسگرهاست. 
این فناوری ثابت کرده که یک تجربه خرید بدون اصطکاک 
بهینه اســت و به آرامی در حال اجرا در ســایر سناریوهای 
خرده فروشی اســت. با حذف نیاز به صف برای پرداخت، 
کارکنانی که معمولاً به عنوان صندوقدار فعالیت می کنند، 
می توانند زمان خود را برای تمرکز بــر نقش هایی که ارزش 

بیشتری ایجاد می کنند، آزاد کنند.

 خرده فروشــان ســنتی چگونــه می تواننــد 
سازگار شوند؟

اگر از همه گیری یــک چیز یاد گرفته باشــیم، این اســت که 
فناوری کسب وکارهای چابکی را ایجاد می کند که می توانند 
در شــرایط چالش برانگیــز زنــده بماننــد. داشــتن فنــاوری 
مناسب برای قدرت بخشیدن به فروشگاه های آینده ضروری 
است و ســفر مشــتری را مرتبط تر و شــخصی تر و به روشی 

یکپارچه هدایت می کند.
هیچ کس نمی داند که آیا تجارت الکترونیک به طور کامل بر 
چشم انداز خرده فروشی تســلط خواهد داشت یا خیر، اما 
خرده فروشــان می توانند با پذیــرش این اســتراتژی ها، خود 
را در مســیر موفقیت قرار دهند و از هر چالشی مانند رکود 

قریب الوقوع یا فشارهای تورمی عبور کنند.

خرده فروشی
R E T A I L

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

»آدریــان میچــل«، مدیــر مالی گفتــه که میســیز نگاه 
محتاطانه ای بــه مصرف کننده دارد و بــه نرخ های بهره 
بالاتر و ایجاد شــغل پایین تر اشــاره می کنــد که ممکن 
اســت مشــتریان کمتر هزینه کنند. به همین ترتیب، 
»تام کینگزبری«، مدیرعامل کولز گفته است: »محیط 
کلان همچنان برای مشتری ما چالش برانگیز است.«

مشــکلات مصرف کننــده نیــز در کاهش درآمــد کارت 
اعتباری میسیز منعکس شــد. میچل گفته که درآمد 
کارت اعتباری آن نســبت به سال گذشــته ۸۴ میلیون 
دلار کاهــش یافتــه و این شــرکت بیش از آنچــه انتظار 
می رفت شاهد دزدی بوده اســت؛ نرخ دزدی در ژوئن و 

ژوئیه افزایش یافت.

 مصرف کنندگان برای زیبایی هزینه می کنند
اگرچــه مصرف کنندگان ممکن اســت احســاس کنند در 
شرایط بحرانی هستند، اما هنوز هم مایل اند برای زیبایی 
هزینــه کننــد. »تونــی اســپرینگ«، رئیــس و مدیرعامــل 
منتخب میســیز گفتــه کــه محصــولات زیبایــی در همه 
برندها تحت پرچم میسیز رشد کرده و استندهای سفورا 
در فروشــگاه های کولز نقطه روشــنی بوده انــد. کینگزبری 
نیز گفته که آنها به رشد تقریباً ۹۰درصدی دسته زیبایی 
کولز در طول ســال کمــک کرده اند، شــاهد افزایش فروش 
۲۰درصدی در فروشگاه های افتتاح شده در سال های ۲۰۲۱ 
و ۲۰۲۲ بوده انــد و مشــتریان جوان تــر و متنوع تــری را وارد 

فروشگاه ها کرده اند.
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هســته مــداد کــه شــاید بــه شــکلی 
گیج کننده »سرب« نامیده می شود، 
از عنصری طبیعی به نام گرافیت 
تشکیل شده اســت. این ماده 
در اوایــل دهــه 1500 در ناحیــه 
Lake District در انگلســتان 

کشف شد.
گرافیت نخستین عنصری نیست 
کــه از دل زمیــن بیــرون آمــده و از آن بــرای 
نشــانه گذاری اســتفاده شــده؛ نمونه های هنر بشــری که 
در نگاره هــای غارهــای پیــش از تاریخ دیــده می شــود و با 
زغــال چــوب و گــچ خلــق شــده بودنــد نیــز نمونه هایــی از 
کاربرد عناصری دیگر برای نشانه گذاری است. نگاره های 
بیــن 40 هــزار تــا 10 هزار ســال پیــش از میــاد با آســیاب 
مــواد و درهم آمیختن آنها بــا آب دهان یــا چربی حیوانی 
بــه شــکل خمیــر درآمــده و روی دیواره هــای غارهــا نقش 

بسته اند. این رنگ های پیش از تاریخ چنان مهم بودند که 
نقاشان برای به دست آوردن رنگدانه های مورد نیاز خود 
ســفرهای زیادی به دور و بر داشــتند. برخی پژوهشگران 
می گوینــد:»در هــر جــا از تگــزاس تــا آفریقــای جنوبــی 
که مکان هــای پیــش از تاریخ کشــف شــده ، نشــانه ها به 
مسیرهایی دور یا نزدیک از هماتیت )hematite( می رسد 
که انسان در آنجا استخراج می کرده است. تاریخ نگاران بر 
این باورند که انگیزه پشت همه فعالیت های معدنی، نیاز 
انســان پیش از تاریخ به رنگدانه های اخُرایی بوده است. 
ممکن است غارنشــینان مســافتی تا 40 کیلومتر را برای 
رســیدن به رنگدانه هــای خاک آهنــی در منطقه لاســکو 

)Lascaux( دنبال کرده باشند. 

 قلم سربی رومی
یک دیــدگاه درباره خاســتگاه نام قلم ســربی بــه رومیان 
باســتان برمی گــردد؛ آنجــا کــه از قلم هــای ســربی بــرای 

نگاهی به پرکاربردترین ابزار نوشتن در طولانی ترین بازه 
زمانی

 سرب دار 
یا بدون سرب؟

کارگزار بیمه ای که کارکرد قلم را بهبود بخشید

مخترعبزرگقلم

HISTORYتاریخچه

مخترعــان قلــم مخــزن دار و خــودکار بــا دیدن 
قلم ها می دانســتند که باید مشــکات کاربری 
آنها را برطرف کنند. یکی دوســت نداشــت که 
جوهــر قلــم نشــت کنــد، در حالــی کــه دیگری 
نمی خواســت زمان زیادی برای خشک شــدن 
جوهــر روی کاغذ از دســت بدهد؛ آنهــا کاربرد 

قلم را برای همه ما بهتر کردند.
 -  1837 ( واترمــن«  ادســون  »لوئیــس 
مویرگــی  مخــزن دار  قلــم  مختــرع   ،)1901
 و بنیان گــذار شــرکت Ideal Pen و شــرکت
Waterman Pen بــود. وی در نیویــورک بــه 
دنیــا آمــد و گرچــه از آغــاز زندگــی او اطاعاتی 
در دســت نیســت، امــا مربــی کوتاه نویســی، 

فروشنده کتاب و کارگزار بیمه بود.

انگیزه برای اصلاح قلم
گفته می شــود در آخرین کارش آنگاه 
که در حال امضای قرارداد بیمه با یک مشتری 
بود، قلمش به سرتاســر قرارداد نشت کرد. در 
زمانی کــه واترمــن به دنبــال تهیه یک قــرارداد 
جدید بود، مشــتری قراردادی را بــا نماینده ای 
دیگــر امضــا کــرد و او فــروش خــود را از دســت 
داد. شاید این یک داستان باشد، اما حقیقت 
این است که او در ســال 1883 کار قلم جوهر را 
بهبود بخشــید. جریــان جوهــر در قلم های آن 
زمان در اختیار کاربر نبود و باعث نشت جوهر 
 )Elijah( »می شــد. واترمن و برادرش »الایجــا
روی لوله های گوناگون آزمایش کرده و دریافتند 
اگر هوا از طریق لوله های مویین به مخزن جوهر 
یک قلم راه یابد، جوهر در نتیجه نیروی گرانش 
به آرامی از مخزن خارج می شــود که از نشــتی 

جلوگیری می کند. 

اصــلاح نــوک قلــم و ایجــاد 
مخزن های سرریز

واترمــن در 12 فوریــه 1884 خــودکاری را به نام 
خــود ثبــت و ســرهم کــرد و آن را بــا پنــج ســال 

ضمانــت پشــت یــک مغــازه سیگارفروشــی 
عرضه کرد. او در سال 1885 با »آسا شیپمن« 
Asa Shipman( شــریک شــد و شــرکت ( 
Ideal Pen را پایه گــذاری کردنــد، امــا کارشــان 
دوام نیــاورد. وی دوبــاره به تنهایــی تــاش کرد 
 Waterman Pen و در ســال 1887 شــرکت
را تأســیس کــرد. واترمــن در ســال 1899 نــوک 
قلــم را اصــاح کــرد، امــا مشــکل آن بود کــه با 
خالی شــدن مخزن حباب تشــکیل می شد. او 
این مشکل را با ایجاد مخزن های سرریز در دو 

طرف مجراهای موجود برطرف کرد. 

اطمینان از محصولات و رشــد 
در بازار

سیاســت بازگشــت بــدون پرســش محصــول 
برگرفتــه از اطمینــان وی بــه تولیداتــش بــود. 
ســفارش ها از سراســر کشــور و خــارج از آن 
می رسید و کسب وکار آنچنان خوب پیش رفت 
کــه واترمــن در پایان قــرن نوزدهــم از هــر 10 قلم 
7 عدد آن را تولید می کرد. شــرکت قلــم واترمن 
 »Exposition Universelle« در نمایشــگاه
در پاریــس در ســال 1900 محصولاتــش را بــه 
نمایــش گذاشــت. بــا مــرگ لوئیــس ادســون 
واترمــن در ســال 1901 »فرانــک دی. واترمــن«، 
برادرزاده اش کسب وکار را به دست گرفت و آن 
را گسترش داد و فروش خود را به 350 هزار قلم 
در سال افزایش داد. هنگامی  که فروش شرکت 
 کاهــش یافــت، تولیدکننــدگان دیگــری ماننــد
 Wahl-Eversharp و Parker، Sheaffer
در بــازار پدیدار  شــدند. شــرکت قلــم واترمن در 
ســال 1954 پــس از ســال ها مبــارزه بــه کار خود 
پایــان داد. زیرمجموعــه فرانســوی واترمــن بــه 
نــام Waterman Jif جــان ســالم بــه در بــرد و 
باقی مانده بخش آمریکایی و بریتانیایی را جذب 
کرد، اما در سال 2001 توسط Sanford خریداری 
و بــه بخشــی از Newell Rubbermaid مالک 

شرکت The Parker Pen تبدیل شد. 

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

نگاشتن روی لوح هایی استفاده می شــد که با لایه نازکی 
از موم پوشانده شده بود. نگاشتن متن روی سطح مومی، 
نگارش رومیــان را محدود بــه خطوط مســتقیم می کرد، 
درســت مانند نخســتین ســامانه نوشــتاری، یعنی خط 
میخی سومری ها که از اشکال و نمادهای مثلثی و دیگر 
لبه های مســتقیم تشــکیل شــده بود. کاربرد قلم سربی 
با گذشــت زمان برای کار بــا پاپیروس بهبــود یافت و قلم  
ســربی اثــری ضعیــف از خود بــر جــای می گذاشــت. در 
حالی که کاغذ نخســتین بار در قرن اول پس از میاد در 
چین اختراع شد، اما تا قرن هشــتم به اروپا نرسید و نیز 
تا قرن سیزدهم که نخستین کارخانه های کاغذ ساخته 
شدند، به شکل گسترده در دسترس نبود. به این ترتیب 
ســامانه های نوشــتن جوهر و قلم مو که در آســیا بســیار 
محبوب بودنــد، در اروپــا چندان گســترده نبــود. کاتبان 
نسخه های خطی قرون وسطی از قلم فلزی ساخته شده 
از سرب یا نقره استفاده می کردند تا بر صفحات پوست 
خطوطی را بکشند که آنها را از صاف بودن نوشته مطمئن 
کند.  ایــن ابزار مانند شــاقول عمل می کرد تــا جایگاه هر 

تصویری را که باید پس از پایان نوشــتن روی 
صفحــه نقاشــی شــود، مشــخص کنــد. این 
نــوع ابزار نشــانه گذار را نخســتین نســخه از 
قلم می داننــد که از قــرن یازدهم یــا دوازدهم 

استفاده می شده است. 

 کشف گرافیت یا سرب سیاه
 Keswick نزدیک Borrowdale مردم محلی
در Lake District انگلســتان در نیمــه 
نخست قرن شانزدهم مقدار زیادی گرافیت 

جامد را کشــف کردند. دانش شــیمی و متالــورژی در آن 
زمان در گام های ابتدایی خود بودند که به نام گذاری این 
ماده بــه Plumbago منجر شــد کــه در لاتین بــه معنای 
»سنگ ســرب« اســت. به باور آنان این ماده نه کربن که 
شــکلی از ســرب ســیاه بود. از همین نام گذاری نادرست 
در سراســر جهان آنجــا که قــرار بوده نامــی از مــداد برده 
شود، به عنوان قلم سربی یاد شده، از جمله در زبان های 
عربی، آلمانی و گالیک )Gaelic؛ زبان بومی اسکاتلند(. 
از اصطاح مداد نخستین بار برای توصیف »ابزار نوشتن 

گرافیتی« در اواخر قرن شــانزدهم اســتفاده شد. ریشه 
ایــن کلمــه در کلمــه لاتیــن Penicillus بــه معنــای »دم 
کوچک« اســت که بــرای توصیــف قلم مــو یا قلم ســربی 
هنرمنــدان اســتفاده می شــد و در دوره تاریخــی پــس از 
کاســیک از اواخر قرن پنجم میــادی به بعد اســتفاده 

شد.

 افزایش کاربردهای گرافیت و ارزش آن
مــردم محلــی دریافتنــد ذخایــر بــزرگ گرافیــت کــه تنها 
مورد یافت شده در مقیاس بزرگ بود، برای نشانه گذاری 
گوســفندان بســیار کارآمــد اســت و قطعــات کوچکی از 
آن را به همین منظور بــه  کار می گرفتند. کاربــرد بعدی و 
بسیار سودآورتر نیز از سوی ارتش کشف شد که گرافیت 
را به عنــوان پوششــی بــرای قالب هــای گلوله توپ بــه  کار 
گرفتنــد. به ایــن ترتیــب گرافیت به یــک دارایی بــاارزش 
تبدیل شد و معدن گرافیت از ســوی ساطین نگهداری 
و آنــگاه که معــدن مــورد اســتفاده نبــود آن را بــه زیر آب 
می بردنــد تــا از دســتبرد دزدان در امــان باشــد. در ســال 
1752 قانونــی بــرای پاسداشــت گرافیت در برابر ســرقت 
بــه تصویب رســید کــه مجازات هایــی مانند شــاق و کار 
سخت را دربر می گرفت. در آن زمان هر تن گرافیت ارزش 
شــگفت آور 1300 پوند داشــت که برابر با 169.300 پوند 

امروزی بود.
کاربــرد گرافیــت بــرای عامت گــذاری از ابتــدا به وســیله 
قطعــات کوچکــی انجــام می شــد که به شــکل قاچــاق از 
معدن خارج می شد. کاربران به زودی دریافتند که گرافیت 
نه تنهــا آثــاری روی دســت بــر جــای می گــذارد، بلکــه در 
صورت نگه داشتن در دست شکننده نیز هست؛ بنابراین 
نخســتین روکش هــا بــرای گرافیــت از تکه هــای کوچک 
پوست گوسفند که به صورت رشته بودند، ساخته شد. 
معــادن Borrowdale تنهــا منبــع بزرگ گرافیــت دارای 
کیفیت خــوب بــود و مدادهای آن بــه زودی صادر شــد و 
سر از چندین کشــور اروپایی دیگر درآورد. به این ترتیب 
شــاخه های گرافیــت باکیفیــت بــرای نشــانه گذاری در 

سراسر اروپا مشهور شد. 

 جنگ هــای ناپلئونی و نوآوری در ســاخت 
مداد

نخستین تاش برای ساخت قطعات گرافیتی از گرافیت 
پــودری در ســال 1660 در نورنبــرگ، آلمان انجام شــد، اما 
جنگ های ناپلئونی در اواخر قرن 18 و تحریم های تجاری 
فرانسوی ها بود که آنها را ناگزیر کرد روش و دستور ساخت 
جایگزین برای تولید هســته مدادها را بیابند. یک افســر 
ارتش فرانســه به نام »نیکاس ژاک کونته« آمیخته ای از 
خاک رس و پودر گرافیت )که از گرافیت با کیفیت پایین تر 
تولید می شــود( را تولید کرد کــه در کوره پخته 
می شــد. ایــن پیشــرفت بــه انحصــار بریتانیا 
در تولیــد مداد باکیفیــت پایــان داد. کونته که 
شــیمیدان نیــز بــود، فراینــد تولیــد را بیشــتر 
توســعه داد و دریافت کــه اســتفاده از مقادیر 
گوناگــون خــاک رس و گرافیــت موجــب تولید 
مداد با قدرت نشــانه گذاری سخت تر یا نرم تر 
می شود که امروزه در گستره مدادهای موجود 
با درجه بندی HB دیده می شــود. بــر پایه این 
درجه بنــدی اســت کــه مدادهــا را بــر اســاس 

سختی )H( و سیاهی )B( جدا می کنند.
در حالی که ممکن است به نظر برسد که جهان فریفته 
میلیاردها صفحه در اینترنت شده، واقعیت این است که 
تنها مداد امکان پیوند نوشتاری بدون نیاز به برق را فراهم 
می ســازد. هر مداد قادر به نوشــتن به طــول 56 کیلومتر 
اســت که برابر بــا 45 هــزار واژه می شــود. منحصربه فرد 
بودن مداد به عنوان یک ابزار نوشتن را نمی توان دست کم 
گرفت. مداد پرکاربردترین ابزار نوشــتن در طولانی ترین 

بازه زمانی است. 

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com
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INTERVIEWگفت وگو

 حوزه مقرراتی شامل مواردی مانند بیمه و مالیات 
می شود و بحث نیروی انسانی هم در حوزه نرم افزار 
به نسبت سایر حوزه ها جدی تر است؛ چراکه این 
بخش انســان محور به شــمار می آید. مــا در حال 
تجربــه فرم جدیــدی از مهاجــرت نیروی انســانی 
هســتیم. از اواخر دهــه 80 بــه این ســو مهاجرت 
شیب عجیبی به خود گرفته اســت. اگر در نسل 
دوم مهاجرت، ما عاوه بر کارمندان شاهد خروج 
کارآفرینان و مدیران شرکت ها بودیم، امروز شاهد 
مدل سوم مهاجرت هستیم که در آن کل شرکت 
اقدام به مهاجرت می کننــد. این یک خطر جدی 
اســت و اگر نتوانیــم ایــن موضــوع را مهــار کنیم، 
فضای نرم افــزار ایران بــا یک بحران جــدی مواجه 

خواهد شد. 

 آیــا در شــرکت پدیدپــرداز هــم 
چالش نیروی انسانی و مسئله مهاجرت را 

داشته اید؟
بله؛ تقریباً 70 درصد نیروهای شرکت ما مهاجرت 
کرده اند و در کشورهایی مانند کانادا مشغول به کار 
هستند؛ از مدیرعامل سابق شرکت گرفته تا مدیر 
فنی و برنامه نویسان جزء افرادی هستند که اقدام 

به مهاجرت کرده اند.

شــرکت  حاضــر  حــال  در   
مهندســی پدیدپــرداز در چــه حــوزه ای 

فعالیت می کند؟
تجربه ای که ما با آن شــرکت انگلیســی داشتیم، 
باعث شد دانش خوبی در کسب وکار برایمان در 
حوزه صدور صورت حساب و خدمات مشترکین 
تثبیــت شــود. در ســال 1385 در اصفهــان یــک 
اپراتور تلفن همراه به نام اســپادان تأسیس شد و 
این یکی از آن پروژه ها بود و به نحوی می خواست 
بعد از همراه اول، اپراتور دوم باشد، اما چون اپراتور 
کوچکی بــود زیاد مشــهور نشــد و بعــد از آن هم 
ایرانســل آمد و... . ما با اســپادان صحبت کردیم 
و نرم افزارمــان را بــه آنجا بردیــم. ایــن اولین بار بود 
که یــک شــرکت ایرانــی نرم افــزار بیلینگ بــا ایده  
شــرکت های خارجی  ارائه می داد. کار مــا در حوزه 
مخابــرات ادامــه داشــت تا اینکــه در ســال 1387 
وارد حوزه برق شــدیم که تا امروز هم این فعالیت 

ادامه دارد. 

 چه تعداد از مشــترکین برق از 
خدمات شما استفاده می کنند و در حال 

حاضر شرکت شما چند نفر نیرو دارد؟
در حــال حاضــر پدیدپــرداز بــا حــدود 20 نفــر 
نیروی متخصــص این ســرویس را به مشــترکین 
شــرکت های توزیع ارائــه می  دهد. بر اســاس آمار 
شــرکت توانیــر حــدود 31 میلیــون مشــترک برق 
در ایــران داریــم کــه از ایــن تعــداد، صــدور قبــض 
شش میلیون مشــترک توسط شرکت مهندسی 

پدیدپرداز انجام می شود. 

 چه تعداد شرکت مشابه شما 
در بازار بیلینگ برق فعال هستند؟

برق فراینــد بســیار پیچیــده ای دارد و بیلینگ آن 
با اماواگرها و شروط بســیاری همراه است. اینکه 
شما در کجای کشور و در چه ساعتی از شبانه روز 
بــرق مصــرف کنیــد، می تواند قیمــت متفــاوت و 
معادلات پیچیده ای داشته باشد. به همین دلیل 
شــرکت هایی کــه بــرای ورود بــه ایــن حــوزه تمایل 
داشته باشند، زیاد نیستند. در حال حاضر شش 
شرکت در این حوزه فعال هستند و به نحوی این 
31 میلیون مشــترک در میان آنها تقســیم شــده 

است. 

 یعنــی مــدل کســب وکاری کــه 
دارید B2G است؟  

  B2G بلــه؛ مــدل کســب وکاری مــا در ایــن بخــش
اســت که با توجه به گرفتاری های دولت، مسائل 
و مشــکات خــود را دارد. البتــه یکــی دیگــر از 
فعالیت هایــی کــه در این حــوزه انجــام می دهیم، 
اپلیکیشن برق من است که به همراه یک شرکت 
دیگر آن را به پیش برده ایم. در این اپلیکیشن مدل 
کسب وکاری مان B2C است و به طور مستقیم با 
مشتری سروکار داریم؛ البته این اپلیکیشن توسط 

توانیر مدیریت می شود. 

 با توجه بــه کاهــش ارزش ریال 
یکــی از راهکار هایی کــه این روزهــا مطرح 
می شــود، ورود به بازارهای خارجی است. 
آیا پدیدپرداز چشــم اندازی برای بازارهای 
خارجــی دارد و اقدامــی بــرای ورود بــه آن 

انجام داده است؟
بــه دو دلیــل ایــن کار را انجــام نداده ایــم؛ اول 
اینکــه نتوانســتیم ظرفیــت خــود را در زمینــه 
منابــع انســانی افزایــش دهیــم، بــه ایــن معنی 
کــه نیروهایــی کــه وارد شــرکت می شــوند پایدار 
نیستند و من نمی توانم بر اساس آن به مشتری 
خارجی قول بدهم و ریسک یک پروژه را با توجه 
به جرایمی که در قراردادها ذکر می شود، بپذیرم. 
این مسئله محدود به شرکت ما نیست و اغلب 
شرکت های نرم افزاری درگیر این قضیه هستند. 
شــما تا یک جایــی می توانیــد نیــروی خــود را با 
پرداخت حقوق بیشتر نگه  دارید. از یک جایی 
به بعد عوامل دیگــر تأثیرگذار هســتند و باعث 
می شوند در نهایت افراد مهاجرت کنند. مسئله 
دوم هــم کــه مانــع حضــور در بازارهــای خارجی 
می شــود، تحریم هاســت. شــرکت های خارجی 
این ریسک را نمی کنند که به شرکت های ایرانی 
کار بدهند، چون تبعات حقوقی برای آنها دارد. 
یکی از دلایلی که کسب وکارها به صورت شرکتی 
اقــدام بــه مهاجــرت می کننــد، همیــن مســئله 
اســت تا دیگر دغدغــه تحریم و مســائل مربوط 
به آن را نداشــته باشــند و بتواننــد روی خود کار 

تمرکز کنند. 
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دوستان یک تریپی گرفته بودند، گویا اخبار رفت وآمدشان به کانادا پخش شده باشد. عزیز من! 
دو تا تاکسی بدون کولر گرفتی دیگر مگر چه اتفاقی افتاده است؟

نصایح ناصرخسرو 
قبادیانی

نکوهشمکنچرخ
نیلوفریرا

ابومعیــن ناصربــن خســرو بن حــارث 
قبادیانی بلخــی که به نام ناصرخســرو 
قبادیانی می شناسیم )481-394 ه.ق( 
در روســتای قبادیــان مــرو که امــروز در 
محدوده جغرافیایی تاجیکســتان قرار 
دارد، زاده شــد. او از جوانــی بــه علــوم 
زمــان چیــره بــود و بــه کار دیوانــی در 
دربار غزنویــان و ســلجوقیان پرداخت. 
ناصرخســرو در کنــار حافــظ و رودکــی 
یکی از سه شاعری است که همه قرآن 
را حفــظ و در اشــعارش از آیــات قــرآن 
اســتفاده کــرده اســت. وی از حــدود 
40سالگی جهانگردی را آغاز و به مدت 
هفــت ســال ســرزمین های گوناگــون را 

دید و در یمگان از دنیا رفت. 

نکوهش مکن چرخ نیلوفری را
برون کن ز سر باد و خیره سری را

چو تو خود کنی اختر خویش را بد
مدار از فلک چشم نیک اختری را

تو با هوش و رأی از نکومحضران چون
همی برنگیری نکومحضری را؟

به علم و به گوهر کنی مدحت آن را
که مایه است مر جهل و بدگوهری را

من آنم که در پای خوگان نریزم
مر این قیمتی درُِّ لفظ درَی را
تو را ره نمایم که چنبر کرا کن

به سجده مر این قامت عرعری را
کسی را برَدَ سجده دانا که یزدان
گزیده ستش از خلق مر رهبری را

کسی را که بسترد آثار عدلش
ز روی زمین صورت جائری را 

HINT نکته

بر دایره ریخت کل آمارم را

1
یادش به خیر، آن  وقت ها که گزارشگران فوتبال تلویزیون 
دل ودماغــی داشــتند و کیلــو کیلــو وزن کــم نمی کردنــد، 
فوج فوج از تلویزیون استعفا نمی دادند و »استعفاعانده« 
نمی شــدند، هر موقــع بازی تیــم ملی یــا یکــی از تیم های 
باشگاهی ایرانی با یکی از تیم های عربی بود، اولین چیزی 
که یادشــان می افتاد این بــود که »بازیکنان این کشــورها 
اســتادان تمارض اند«. یعنی اگر بازیکن تیــم عربی )دور 
از جان( قطع نخاع هم می شــد، عمراً جوادخان خیابانی 
قبول می کرد که واقعــاً آن بدبخت به فنا رفته و می گفت: 
»بفرماییــد بــاز هــم تمــارض«. خاصــه کــه زمانــی ایــن 

بازیکنان نماد ساختن کوه از کاه بودند، اما امروز...

2
امروز دیگر ما به کشــورهای خارجی وابسته نیستیم. ما 
خودمان استادان تمارض و اغراق داریم به چه خوشگلی. 
می گویید: »کجا؟ کیِ؟ کی؟« عرض می کنم خدمت تان.

3
فقط جهت یک نمونه شما به اخبار هفته گذشته سری 
بزنیــد و ببینیــد کــه بعضی هــا بــا یــک اتفــاق بی اهمیت 
و کوچــک چــه برخــوردی داشــته اند و چــه واویایــی راه 

انداخته اند. حتماً شما هم شنیدید که اطاعات تعدادی 
از کاربران تپســی به دســت هکرها افتاد. خودتان شاهد 
بودید که بعضی ها چه واویایی راه انداختند. حالا انگار 
اطاعات شان مثاً آمار اسامی رأی نماینده های مجلس 
بــه مصوبه هــای خودشــان اســت کــه بایــد به کلی ســری 
بماند. این دوســتان یک تریپی گرفته بودنــد؛ گویا اخبار 
رفت وآمدشان به کانادا پخش  شده باشــد. عزیز من! دو 
تا تاکســی بدون کولر گرفتی دیگر، مگر چه اتفاقی افتاده 

است؟ 

4
تــازه شــما توجــه داشــته باشــید کــه روابــط 
عمومی تپسی در یک اقدام تحسین برانگیز، 
قضیه را گــردن گرفت و نزد زیــر همه چیز. در 
حالی  کــه همه مــا می دانیم که می توانســت؛ 
حتی عذرخواهی هم کرد که این  یکی در تاریخ 
گردن گیری ها بی سابقه است. حالا بعضی ها 
به  جای تشکر و قدردانی و شرمنده شدن، چه 
 کار کردند؟ پریدند به شرکت که چرا اطاعات 

شخصی ما را محافظت نکردید. 

5
حالا شــما فرض کن که محافظت می کردنــد. چه اتفاقی 

می افتاد؟ آن هکــر خدازده که فکــر کرده گنج پیــدا کرده، 
خبردار نمی شد که شــما هفته پیش سه بار تا رباط کریم 
رفتــی و برگشــتی. چــرا این قــدر شــلوغش می کنــی عزیز 
دل من؟ دیگر دو تا شــماره ملی و چهار تــا آدرس و پنج تا 

لوکیشن مقصد که این  همه کولی بازی ندارد. 

6
اصاً بهتر نیســت ما نیمه پــر لیــوان را ببینیم؟ آیا شــما 
متوجه شــدید در این ســرقت، دزدها موفق نشدند همه 
اطاعــات را بدزدنــد؟ بلــه، می شــود خبــر را 
این طــوری هــم خوانــد: »بــا همــت و تــاش 
کارشناســان داخلــی، اطاعــات تعــدادی از 

کاربران تپسی به سرقت نرفت.« 
اصــاً مگــر در »ســرقت های اطاعــات« 
قبلــی، چــه چیــزی دســت هکرهــا را گرفت؟ 
دست شان به سایه شــما هم رسید؟ نرسید 
که! پــس نگــران چــه هســتید؟ به  جــای این 
کارها بــه این فکــر کنید کــه هر وقــت )دور از 
جان( بیمار می شــوید و نیــاز به آمپــول پیدا 
می کنید، آن تزریقاتی عزیز به شــما چه جمله طایی ای 

می گوید: »شل کن.« 
بهتــر نیســت همیــن جملــه را خوش خــط بنویســید و 
بچســبانید بــالای تخت تان تــا چشــم تان بــه آن بیفتد و 

به یاد بیاورید که »سفت کنی خودت اذیت می شوی«.

شب نوشته های یک بچه نوآور! )94(
کامیاربایدبرود

چند روزی پیش خودمــان فکر کرده بودیــم امیدی برای 
درست شــدن کامیار هســت و این موجود فریب خورده 
را کــه از روی نفهمــی و نادانی در دام اندیشــه های غربی 
افتــاده، می توانیــم نجــات دهیــم و کنــار خودمــان نگــه 
داریــم؛ ولی نشــانه های زیادی هســت که چون مشــتی 
محکم بر دهان مــا می خــورد و می گوید زهی 
خیال باطل، کار از این حرف ها گذشته و دوره 
خودباخته هایی ماننــد کامیار به ســر آمده و 

بهتر است کامیار برود. 
انــگار ایــن نــادان فریب خــورده خــودش هــم 
نه تنها آب به آســیاب دشــمن می ریزد، بلکه 
بیشــتر اوقات نمی فهمد دوست کجاست و 
دشــمن کجا؟ برای همیــن دیروز ناچار شــدم 
سرش داد بزنم و یادآوری کنم حتی آن عنتری 
که نخی به گردنش بود و پیش ترها کســی که 
بــه او لوطی می گفتیــم تــوی کوچــه و خیابــان او را دنبال 
خودش می کشــید و معرکه می گرفت هم این یک قلم را 

به خوبی می داند. هر وقت لوطــی چرخ زدن هایش پایان 
گرفته بود و کاســه اش را چنــد بار چرخانــده و از هر کس 
سکه ای گرفته بود، رو به عنترش می کرد و با اشاره دست 
و جماتــی خنــده دار از عنترش می خواســت هنرنمایی 
کند، از جمله آنکه می پرســید جای دوســت کجاست و 
عنتر دست روی ســرش می گذاشــت و می پرسید جای 
دشمن کجاست و عنترش دست را روی ماتحت مبارک 
قرار می داد و جیغی هم می زد تا هر نادانی بداند با دشمن 
شــوخی ندارند. مــا بچه ها هــم که بــدون پرداخــت پول 
در ردیف جلو نشســته و شــاهد این نمایش خنده دار و 
هیجان انگیز بودیم، هورا می کشیدیم و بر هوش و دانایی 

عنتر آفرین می گفتیم. 
به کامیار می گفتم: »دســت کم به انــدازه آن عنتر بفهم 
جای دشــمن کجاســت« که فریبا و سمیرا رســیدند و از 
نگاه خشــم آگین فریبا فهمیدم وضعیت خوب نیست 
و به بهانــه رســیدگی به یــک ایمیل بــه کنج دنــج خودم 
رفتم، ولــی صدای آنها را می شــنیدم. اصاً گویــا فریبا را 
ســاخته اند برای رهبری گــروه؛ زبان بچه ها را بلد اســت، 
در هر موقعیــت چیزهای درســتی می گوید و نــگاه کان 
بــه کارهــا او را از دیــدن ریزه کاری هــا دور نکــرده اســت. 

حرف زدنش با کامیار درســت پــس از عنتربازی های من 
نیز همین را نشان می داد که درست کردن ندانم کاری ها 
و جلوگیری از خرابکاری ها کار خودش اســت. به کامیار 
می گفــت: »مگر تــوی فضا هســتی، بگو کجــا می گردی 
تا ما هــم بیایــم. دروازه غــار و نازی آباد هم بــرای خودش 
حســاب و کتــاب داره، هارلــم و لیان شــامپو که نیســت. 
خواستی بری کوه پاشنه بلند می پوشی؟ تو مجلس ختم 
جوک شهرستانی می گی و شوخی دستی می کنی؟ چرا 
نمی فهمــی اومدیم اینجــا کار کنیم؛ بــازی و دورهمی که 
نیست. چرا هر روز گز نکرده می برُی و هر چی می شه دو 
تا جمله از اون فرنگی ها ردیف می کنی؟ عزیز دلم خوبه 
کتاب خونــدی و حــرف امروزی ها رو می فهمی، دســتت 
به چهار تا جای درســت می رســه که بگی بقیه چه گلِی 
به سرشون مالیده اند تا کشتی شون به گلِ ننشینه؛ ولی 
ببین مشــتری دســت اولت از کجا میاد، چــی می خواد، 
زبونش چیه؟ اگر چیزی براش نداشــته باشــی و به زبون 
خودش حالی اش نکنــی قراره چــه گلُی به ســرش بزنی، 
یکی شون پیدا می شه کاسه کوزه ات را به هم می ریزه و از 
عنتری که جای دوست و دشمن را نشان می داد هم کمتر 

می شی و اون وقته که کامیار باید برود!«
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